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ÎNVĂȚĂMÎNTUL 
desfășurarea întregului proces 
etapă de dezvoltare a tării"

„Formarea omului nou, eu o 
înaltă conștiință revoluționară, 
comunistă, constituie una din 
îndatoririle fundamentale ale 
sistemului nostru de învăță- 
mînt“ — a subliniat secretarul general al partidului la marele

A forma specialiști, a dăitui conștiințe
forum al slujitorilor științei și școlii. „în întreaga activitate
educativă trebuie să dezvoltăm
puternic sentimentul patriotic,
de dragoste fată de popor, față 
de patrie"... Cuvinte care ni s-au gravat în minte — în mintea noastră, a tuturor, si în primul rînd în mintea, inima Și conștiința luminătorilor tine-

rei lei generații, reprezentanții ce- mai nobile dintre breslele motor al devenirii spirituale acare zidesc edificiul spiritual al unui neam — cu acea forță a marilor adevăruri pe care strălucitul cîrmaci al vieții românilor și-a întemeiat dintotdea- 
una gîndul Și fapta.Adevăr care — nu doar afirmat. ci și string si cu pasiune vegheat de președintele României în toți acești ani. ca factor-

națiunii ni s-a; relevat in acut realism și de fargă forțăaceste zile cu o nouă intensitate. dictată do un nou ceas istorie; de ineditele și presantele exigente — azi mai mari caori- cînd — ale ridicării omului de la Dunăre și Carpați la o înflorire a personalității sale care să-l așeze în rindul forțelor mari, al umanității mari. pe care te poți bizui.’ Pledoaria de

vizionară magistral sustinu-tă de . tovarășul. Nicolâe . Ceausescu la tribuna recentului congres — pentru ridicarea nivelului național al științei și al cunoașterii, centru o cit mai eficace integrare a cercetării cu învătămînlul și cu producția, pentru formarea de specialiști-crearori și promotori: ai noului în toate domeniile, și-a

asumat astfel. în chip firesc, pledoaria pentru o nouă calitate umană a națiunii, în care educația revoluționară și patriotică deține un rol suprem.Mai e nevoie de comentarea marii însemnătăți a acestei cerințe 1 Firește că nu, această însemnătate fiind resimțită adînc de noi toți, de reprezentanții științei și ai școlii în primul rînd, de la universi- tarul-savant de prestigiu la a-(Continuare în pag. 4)

Secvențe inedite din 
„lupta cu inerția*1 
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Îndeletnicire străveche, 
știință nouă: apiterapia

pagina 17

IDE PURCARU ■

Un țăran privește cîmpulAm asistat la o scenă care merită, cred, să fie povestită. Mă aflam pe cimp. undeva în apropierea Capitalei. După mai multe zile în care cerul fusese continuu acoperit de pîcle reci, toamna se hotărâse parcă. înainte de a cobori spre iarnă, să privească în urmă, surîzînd, întreg cîmpul din jurul meu strălucea de soare. Nici copacii din marginea drumului, înnegriți, de ploile din ultima vreme și de vînt, nu aveau nimic melancolic. Fără frunze, păreau totuși fastuoși din pricina luminii care se revărsa pe crengile lor. Priyeam cerul curat, limpede, păsările amețite de soare, eram copleșit de sentimentul că peisajul avea ceva miraculos și abia în- tr-un tîrziu am observat că pămîntul. cît cuprindea! cu ochii era acoperit de un abur verde, un verde crud, delicat, plă- pînd și fremătător, de grîu încolțit, răsărit. Așadar. încă o dată griul și-a început ciclul spre ceea ce va fi, în final, pîine.

Adevăratul miracol se afla acolo în copilăria lanului de grîu. în clipa aceea am auzit un zgomot în spatele meu. M-am întors. Un țăran se oprise și privea, ca și mine, întinderea de grîu răsărit. Inundată de lumină. Am tresărit deoarece omul îșl scosese căciula. Mă tem să nu exagerez și de aceea nu mă hazardez .să dau acestui gest o interpretare simbolică. Poate că țăranului care privea griul plăpind, abia răsărit, îi era pur și simplu cald. întîm- plarea reușește însă și ea uneori să fie semnificativă. M-am gîndit atunci că de mii de ani se seamănă grîu pe aceste pă- mînturi din jurul Carpaților. însă miracolul începerii unui nou ciclu al griului nu s-a banalizat. Și că e firesc să ni se pară că griul răsărit are ceva sacru, pentru că sacră e legătura noastră cu pămîntul pe care ne-am născut.
AL. ȘERBAN ■
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Un mafe și rodnic dialog cu viitorul:

In zilele de 28 și 29 
noiembrie s-au desfășurat 
în Capitală lucrările pri
mului Congres al Științei 
și învățămîntului, eveni
ment de însemnătate deo
sebită în viața economică 
și socială a patriei, în per
fecționarea formelor de 
conducere și dezvoltare a 
democrației muncitorești, 
revoluționare. Participarea 
Ia ședința inaugurală a 
secretarului general al 
partidului, • tovarășul Nicolae Ceaușescu, repre
zintă o nouă confirmare a 
atenției deosebite pe care 
conducătorul partidului și 
statului nostru o acordă 
dezvoltării științei și învă
țămîntului — factori esen
țiali în realizarea mărețe
lor obiective ale dezvoltă
rii multilaterale a patriei 
noastre. Cuvîntarea rostită 
de tovarășul Nicolae Ceaușescu în deschiderea 
lucrărilor Congresului — 
document adoptat de acest 
larg forum democratic ca 
program de muncă în cer
cetare și învățămînt — re
prezintă o contribuție 
creatoare de excepțională 
importanță teoretică și 
practică pentru dezvoltarea 
gîndirii științifice, revolu
ționare românești și ridi
carea întregului nostru în
vățămînt Ia nivelul cerut 
de revoluția tehnico-știin- 
țifică, de obiectivele făuri
rii societății socialiste mul
tilateral dezvoltate pe pă- 
mîntul României.

Schimbările antrenate în statutul și funcțiile sociale ale științei ca urmare a revoluției tehnico-științifice contemporane au condus la modificări semnificative în raporturile dintre știință și politică. Mai mult deeît oricind. în prezent, știința și politica „s-au cucerit* reciproc, fără însă ca vreuna dintre ele să se depersonalizeze, să-și diminueze particularitățile genuine ; există politică în știință si știință în politică și se poate demonstra cu forță egală că dezvoltarea științei a generat politica științifică și, reciproc, că politica în domeniul științei are o contribuție incontestabilă la dezvoltarea fără precedent a acesteia. Aceste noi condiționări ale politicii — de a fi științifică și de a se exercita și în domeniul științei — exprimă o interdependență necesară funcționării oricărui sistem social contemporan : o politică științifică, adică o politică orientată de datele și valorile științei, nu e posibilă fără o adecvată politică a științei, care să orienteze și să stimuleze dezvoltarea acesteia.Practica politică socialistă, exemplul concret al țării noastre consfințesc nivelul înalt de integrare operațională a acestor doi termeni. Activitatea politică și cea științifică pot fi și in socialism generatoare de profesiuni diferite, dar organic legate în asigurarea dinamicii și funcționalității sistemului social : „A fi activist comunist, sublinia tovarășul Nicolae Ceaușescu, presupune și capacitatea de a înțelege noul, de a elabora, pe baza noilor cuceriri ale științei, concluzii teoretice și practice pentru transformarea revoluționară a societății omenești". Pe de altă parte, este cunoscut . ralul important acordat Intelectualității, prin profilul ei profesional și funcțiile sale specifice. în viața politică a țării. Dezvoltarea nu paralelă ci convergentă a acestor două tipuri de activități, prin amplificarea componentei cognitive în munca politică și ă celei politice in munca științifică, sugerează tendința conform căreia poate va fi necesară a- paritia unor oameni politiei de știință, care să îmbine ambele aspecte, pentru a se crea cele-mai bune condiții căutărilor novatoare, experimentării și. introducerii rapide a acestora în practică, prin acte decizionale încărcate de girul unei autorități politice. Din această perspectivă. politica partidului nostru vizează o creșteșe a contribuției științei la rezolvarea problemelor majore ale societății noastre nu numai prin dezvoltarea ei în strînsă legătură cu practica, cu exigentele actuale și de perspectivă,. ci și prin procesul constant, revoluționar de aplicare in viața social-eco- nomică a rezultatelor științei, de intro

ducere a noului, de asumare de către praxisul social-istoric a datelor și concluziilor științei.Semnificația majoră a recentului Congres al Științei și învățămîntului vizează tocmai o asemenea înaltă adecvare, deopotrivă principială și practică, dintre politică si știință — domenii ale căror corelare și interferență reprezintă, In concepția partidului nostru, o condiție sine qua non a îndeplinirii planurilor de dezvoltare a societății noastre, 
„înfăptuirea obiectivelor stabilite de 
Congresul al XHI-Iea, arăta tovarășul 
Nicolae Ceausescu în Cuvîntarea rostită la deschiderea Congresului, impune 
angajarea fermă pe calea noii revoluții 
tehnico-științifice, de organizare a vieții 
economico-sociale pe baza celor mai noi 
cuceriri ale științei și tehnicii, ale cu
noașterii umane în general**. Această decizie politică, a conectării întregului sistem social la tensiunile creatoare ale științei și tehnicii contemporane, este ea însăși rod al unei analize științifice 

Politica științei
a realității, a căilor și mijloacelor prin care putem înfăptui obiectivele fundamentale pe care nl le-am propus. Această miză uriașă pe c4re o conține desfășurarea întregii noastre vieți so- cial-politice pe coordonatele obiective ale științei și tehnicii contemporane legitimează încărcătura politică deosebită pe care a avut-o acest Congres al Științei și învățămîntului, faptul că dezbaterile din acest forum nu s-au înscris într-o viziune îngust departamentalistă, ci, dimpotrivă, au avut conotații, deschideri și conexiuni cu întregul ansamblu socio-economic al societății noastre.Beneficiind de înaltul gir politic, de sensurile clare si orientările precise date activității în acest domeniu prin Cuvîntarea rostită de tovarășul Nicolae Ceaușescu în deschiderea Congresului, lucrările acestui prim forum al științei și învățămîntului au marcat dobîndirea unei mai puternice conștiințe a locului și responsabilităților ce revin școlii și cercetării științifice în ansamblul sistemului nostru social, evidențiind o amplificare a importantei de prim ordin pe care activitatea în aceste domenii o are în politica generală a partidului nostru în actuala etapă de dezvoltare a tării. Această importantă, conținutul și dimensiunile ei reale sînt limped® suge

rate de instituirea unei dependente directe a stadiului și perspectivelor dezvoltării noastre de nivelul și contribuția cercetării științifice și tehnologice. în acest sens, tovarășa academician doctor 
inginer Elena Ceaușescu, membru al Comitetului Politic Executiv al C.C. al P.C.R.. prim viceprim-ministru al guvernului. președintele Consiliului Național al Științei și învățămîntului, arăta că „fără îndoială, rezultatele din cinci
nalul pe care îl încheiem ar fi fost și 
mai însemnate dacă toate programele 
de cercetare si introducere a progresului 
tehnic s-ar fi realizat in întregime, dacă 
s-ar fi asigurat aplicarea mai operativă 
în producție a rezultatelor cercetărilor".Pornind de la noul impuls dat importanței politice și sociale a muncii în aceste domenii, de la analiza lipsurilor manifestate și a cerințelor generale ce stau. întf-o perspectivă imediată. în fața acestor veritabili stîlpi de rezistență ai edificării României moderne care sînt știința și învățămîntul, Congresul a a

doptat în unanimitate Programul de 
cercetare științifică, dezvoltare tehnolo
gică si introducere a progresului tehnic 
în perioada 1988—1990 și Programul pri
vind asigurarea forței de muncă, dez
voltarea învățămîntului și perfecționa
rea continuă a cadrelor, în aceeași perioadă. Elemente de referință ale politicii partidului nostru in domeniul științei și învățămîntului. aceste documente capătă o substanțială încărcătură politică prin includerea lor, ca parte integrantă, în Planul național unic de dezvoltare economică și socială a României pe perioada respectivă. Această incorporare explicită a dezvoltării științei și învățămîntului în dezvoltarea de ansamblu a tării consfințește nu numai atenția pe care partidul nostru o acordă acestor două domenii particulare in sine, ci si importanta pe care ele o au în realizarea obiectivelor generale ale societății noastre. Concepînd știința și în- vătămîntul ca factori ai progresului, de 
la care se așteaptă o mai adîncă implicare în dezvoltarea generală a tării, partidul nostru reafirmă caracterul științific al politicii sale. în cadrul căreia este permanent luată în considerare corelația dintre scop și mijloc, dintre obiectivele dezvoltării și căile realizării lor. dintre finalitatea social-economică 

a planurilor de dezvoltare și resursele necesare atingerii ei. Din această perspectivă, recentul Congres al Științei și Învățămîntului consacră — la scară socială și la cel mai înalt nivel politic — știința, competența, pregătirea profesională. activitatea intelectuală în general. ca factori esențiali ai dezvoltării vi-, itoare a patriei noastre. Această consacrare izvorăște și se întemeiază pe realitatea conform căreia, așa cum arăta 
tovarășa Elena. Ceaușescu în deschiderea Congresului, „hotărîrile Congresului 
al XIH-lea. Programul partidului se pot 
realiza numai pe baza celor mai noi cu
ceriri ale științei și tehnicii, ale cunoaș
terii umane în general".în România socialistă, știința a fost ridicată la rangul unei politici de stat, recentul Congres aducind un plus de consistentă și de operaționalitate acestei cuceriri fundamentale a anilor socialismului prin crearea Consiliului Național al Științei și Învățămîntului — organism de partid și de stat care asigură condițiile necesare unirii și mai strînse a științei cu învățămîntul, întăririi conlucrării lor cu producția. în vederea înfăptuirii programelor de cercetare și formare a cadrelor, a introducerii și mai rapide a cuceririlor progresului tehnico- științific în toate domeniile de activitate. Iar desemnarea tovarășei Elena Ceaușescu, strălucit om politic, militant de seamă al partidului nostru, eminent om de știință și savant de renume mondial., în înalta funcție de președinte al Consiliului Național al. Științei și învățămîntului reprezintă, cum unanim au apreciat participanții la Congres și cum se arată în mesajele ee i-au fost adresate în aceste zile de pe tot cuprinsul țării, chezășia sigură a înfăptuirii la nivelul celor mai înalte exigențe, a programelor stabilite de cel de-al XHI-lea Congres al partidului în aceste domenii de activitate, a dezvoltării puternice. în conti- nuare,. a științei și învățămîntului în patria noastră.Aceste mesaje se constituie intr-un vibrant omagiu adus tovarășei academician doctor inginer Elena Ceaușescu pentru deosebita sa contribuție, de înaltă competență și răspundere comunistă, la elaborarea și înfăptuirea politicii interne și externe a partidului și statului, la perfecționarea neîntreruptă a organizării și conducerii societății, la întărirea continuă a democrației noastre socialiste, la transpunerea în viață a mărețului program de edificare a societății socialiste multilateral dezvoltate și de înaintare a României spre comunism.

OCTAVIAN ȘTIREANU ■
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Congresul științei și învățămîntului

Însuflețitor program de muncă

pentru întreaga activitate

de cercetare și de învătămint

MUTAREA TOVARĂȘULUI
MU CEAUSESCU

Cercetarea științifica și tehnologică trebuie să 
pornească permanent de la concepția revoluționară, 
materialist dialectică, de la faptul că procesul cu
noașterii nu s-a încheiat și nu se va încheia niciodată, 
că există numai probleme necunoscute, dar care pot fi 
descoperite și cunoscute.

Știința românească trebuie să se angajeze cu 
toată hotărîrea în activitatea revoluționară de cerce
tare și descoperire a noi și noi taine ale naturii și uni
versului, să-și aducă o contribuție tot mai însemnată 
la îmbogățirea tezaurului științific național și univer
sal.

Să facem totul pentru ca toate cuceririle științei, 
tehnicii, ale cunoașterii umane să servească bunăstării 
poporului, a tuturor popoarelor, progresului lor eco
nomic și social, libertății și independenței fiecărei na
țiuni, cauzei colaborării internaționale și păcii în 
lume !

Cercetarea științifică trebuie să se angajeze cu 
toată hotărîrea în realizarea noului plan cincinal și a 
perspectivelor pînă in anul 2000, pentru soluționarea și 
introducerea mai rapidă a rezultatelor cercetării și a 
tehnologiilor celor mai avansate, în vederea ridicării 
calității și nivelului tehnic al tuturor produselor.

H
Pînă în 1990 produsele românești realizate tre

buie să fie la nivelul celor mai bune produse similare 
pe plan mondial, iar în unele domenii, să se situeze 
pe primul loc.

O atenție deosebită se va acorda realizării pro
gramului energetic. In acest sens, cercetarea științifică 
trebuie să aibă un rol principal în perfecționarea și 
buna funcționare a sistemului național energetic, pen
tru creșterea randamentelor și reducerea pierderilor în 
transportul energiei.

■ "
Pornind de la cerințele noii revoluții agrare, cer

cetarea științifică din domeniul agriculturii trebuie să 
acorde o atenție deosebită creșterii potențialului pro
ductiv al pămîntului, creării de noi soiuri de semințe și 
plante mai productive, mai timpurii, și rezistente la ger 
și secetă, precum și de noi rase de animale mai pro
ductive.

■
în domeniul economic, cercetarea științifică tre

buie să studieze mai temeinic legile obiective econo
mice, întreaga dezvoltare a forțelor de producție, pen
tru a contribui la realizarea unei concordanțe cit mai 
depline intre diferite sectoare, la perfecționarea conti
nuă a conducerii și planificării economico-sociale.

Trebuie să se acorde o atenție deosebită autocon- 

ducerii și autogestiunii, aplicării ferme a noului meca
nism economic, a principiilor socialiste de muncă și 
retribuție, de etică și echitate socială.

în întreaga dezvoltare economico-socială, schim
burile economice internaționale, comerțul exterior, coo
perarea în producție au o însemnătate deosebită. Pen
tru realizarea programelor de colaborare în C.A.E.R., 
este necesar să participăm activ și la realizarea Pro
gramului complex in domeniul cercetării și tehnologiei, 
în general considerăm că este necesar să se acțio
neze cu mai multă fermitate pentru perfecționarea ac
tivității C.A.E..R. în sensul hotărîrilor adoptate la nivel 
înalt, al programului privind extinderea colaborării și 
specializării în producție, satisfacerea într-o măsură 
mai însemnata, cu forțele proprii, a necesităților țări
lor socialiste, cu materii prime, materiale, mașini și 
utilaje moderne, cu tehnoloaii.

a
In toate domeniile, dar mai cu seamă in cerce

tare, se cere un inalt spirit de răspundere, inițiativă, în
drăzneală și cutezanță revoluționară.

Cred că mai mult decît în alte sectoare se poate 
afirma că a fi om de știință, cercetător, înseamnă a fi 
revoluționar, a acționa întotdeauna împotriva a tot ce 
este vechi și perimat, pentru promovarea a tot ce este 
nou în toate sectoarele vieții economico-sociale. Să 
facem in așa fel incit știința românească să acțio
neze in spirit revoluționar, în toate domeniile I

Avem un sistem de învățămînt modern, care asi
gură pregătirea cadrejpr și forței de muncă pentru 
toate domeniile. Acum (feste necesar să facem totul pen
tru ridicarea nivelului învățămîntului la cerințele noii 
revoluții tehnico-științifice, la cerințele societății socia
liste multilateral dezvoltate.

Vorbind de educația comunistă trebuie să înțe
legem, prin aceasta, înarmarea tineretului nu numai 
cu teze generale despre socialism și comunism, dar și 
cu cele mai noi cuceriri ale științei în toate domeniile. 
Numai un asemenea tineret și numai asemenea oa
meni pot fi cu adevărat comuniști, pot asigura victo
ria comunismului in țara noastră I Și numai pe această 
bază se poate asigura victoria comunismului în lume!

Atit in domeniul cercetării științifice cit și al invă- 
țâmîntului dispunem de tot ce este necesar, avem o pu
ternică bază materială, tehnică ; dar, mai presus de 
toate, avem minunați cercetători, oameni de știință și 
savanți, minunate cadre didactice, care reprezintă su
prema garanție că vom realiza in cele mai bune con
diții programele de cercetare și de pregătire a ca
drelor, că cercetarea și învățămintul vor ocupa un loc 
tot mai important in dezvoltarea socialistă și comu
nistă a României !

Viața, realitatea demonstrează că problemele 
grave ale epocii noastre nu pot fi soluționate decit cu 
participarea activă a tuturor statelor și națiunilor, in
diferent de mărimea șau de orinduirea lor socială. 
Pacea poate fi asigurată numai prin acțiuni unite ale 
tuturor statelor și popoarelor lumii !

H
în actuala situație internațională se impune să se 

facă totul pentru oprirea conflictelor existente și tre
cerea la soluționarea lor numai pe calea tratativelor. 
Considerăm ca foarte importantă, în gceastă privință, 
adoptarea, prin consens, de către Adunarea Generală 
a Organizației Națiunilor Unite a Apelului prezentat de 
România și alte state adresat tuturor statelor în con
flict, pentru solutionarea problemelor prin tratative.■

Este bine cunoscut că oamenii de știință au 
descoperit și au realizat, de fapt, arma de distrugere 
în masă — arma nucleară. Fără nici o îndoială că cei 
care au descoperit forța uriașă a atomului nu au avut 
probabil in vedere atunci să-i pună la îndemîna unor 
forțe care să-l folosească pentru distrugerea ome
nirii. Dar s-a întîmplat, așa cum spune Goethe în 
Faust, că, de fapt, n-au reușit să stăpînească această 
uriașă forță și ea a dezlănțuit forțele răului, ale dis
trugerii.

lată de ce tot oamenilor de știință le revine rolul de 
a determina - și pot să determine - distrugerea arme
lor nucleare, să nu mai lucreze pentru război, să lu
creze pentru pace, pentru libertatea și bunăstarea 
oamenilor I

Avem deplina convingere că forțele care se pro
nunță pentru pace - în rîndul cărora intelectualitatea 
ocupă un loc important - popoarele de pretutindeni 
dispun de forța necesară, acționînd unite, pentru a de
termina trecerea la dezarmare, și în primul rind la 
dezarmarea nucleară, pentru excluderea definitivă a 
războaielor din viața omenirii, pentru a asigura colabo
rarea și pacea trainică pe planeta noastră.

învățămintul trebuie să asigure educarea tine
rei generații în spiritul concepțiilor revoluționare, pre
gătirea temeinică a tineretului pentru muncă și viață, 
pentru a fi un participant activ la edificarea socialis
mului și comunismului.

Trebuie să fim totdeauna pe deplin conștienți 
că dezvoltarea democrației muncitorești-revoluționare, 
participarea poporului la conducerea întregii socie
tăți constituie un factor fundamental, fără de care nu 
putem realiza socialismul și comunismul. Socialismul 
și comunismul sînt nedespărțite de democrație, de 
participarea poporului la conducerea tuturor sectoa
relor de activitate.
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Forum al spiritului revoluționar
Realitatea viitoruluiSub ochii noștri, lumea trece într-o virstă nouă. Nu mai poate fi nici a îndoială; : lumea viitorului trăiește aievea printre oamenii de azi, prin, oamenii de âzi •- .aIstoria se pregătește să înregistreze tm, timp de răscruce și niciodată n-a fost mai limpede ea. m casa prezentului, stăpîn este astăzi viitorul. Niciodată n-a fost mai limpede că, așa eum spunea un ginditor Ia începutul epocii moderne, știința mșeamna putere.Astăzi este lesne de observat ca posibilitățile științei întruchipează, din ce în ce mai accentuat chiar această realitate a prezenței viitorului• in viața noastră, în viața contemporanilor noștri. Cine nu înțelege acum, repede și bine, acest adevăr, se condamna in perspectivă la o stare de dependența fața de fructul muncii, vredniciei și inteligenței altora, riscmd sa-și 'abandoneze propriul viitor dacă in plus nu aduce și dovada că a înțelege. în acest caz, înseamnă a făptui.Congresul științei și învățămîntului. a_ prilejuit reafirmarea certitudinii că România se înscrie ca participant activ la demersul general prin care lumea, in această clipă fierbinte a devenirii ei, încearcă a-și călăuzi destinul după reperele durabile ale adevărului că știința este eeî mai puternic factor de progres. Indiferent câ este vorba despre dezvoltarea sectoarelor economice sau despre perfecționarea relațiilor de producție și sociale; promovarea noului apare ea o datorie primordială a tuturor celor ce lucrează în domeniul cercetării științifice și este de remarcat că, în același timp, se întreprind eforturi sistematice de a aplica neîntîrzîat în practică rezultatele muncii lor, de a face din progresul științei o temelie solidă a progresului general..Avem, așa cum arăta tovarășul Nicolae Ceaușescu; peste 200 000 de cercetători, dispunem așadar de o forță redutabilă pe frontul cercetării științifice. Din perspectiva misiunii lor și în lumina concepției privind unitatea organică dintre socialism și știință, apelul cuprins în cuvîntarea pe care secretarul generai al partidului a rostit-o în deschiderea Congresului științei si învățământului î?i dezvăluie o semnificație aparte : „în toate domeniile, dar mai cu seamă in cercetare, se cere un înalt spirit de răspundere, inițiativă, îndrăzneală și cutezanță revoluționară. Cred că mai mult decît în alte sectoare se poate afirma că a fi «a de știință., cercetător, înseamnă a fi revoluționar, a acționa întotdeauna împotriva a tot ce este vechi și perimat, pentru1 promovarea a tot ce este nou în toate sectoarele vieții economico-sociale. Să facem în așa fel încât știința românească să acționeze in spirit revoluționar în toate domeniile f“,O imagine ee relevă dimensiunile unei veritabile strategii a noului, Ia scară națională, este cuprinsă în Raportul eu privire la realizarea planului de cercetare științifică pe perioada 1981—1985 și sarcinile ee revin cercetării pentru înfăptuirea hotărîrilor Congresului al Xlll-lea al Partidului Comunist Român privind dezvoltarea tehnologică șl introducerea progresului tehnic. în perspectiva pe care o conturează acest Raport, preocupările conducerii partidului și. statului nostru pentru fundamentarea bazelor unei adevărate politici în domeniul științei semnifică necesitatea ridicării la un nivel superior de calitate a muncii de cercetare, în toate laturile ei, fie că e vorba ele cercetări aplicative sau de lărgirea în general a frontierelor cunoașterii prin realizarea unor cer

cetări fundamentale.Deosebit de tonică, în cuprinsul acestui1 Raport, apare diversitatea obiectivelor pe care și Ie propune cercetarea științifică românească în efortul său de a-și concentra atenția în direcții de însemnătate vitală pentru progresul țării.. Prin rigoarea alcătuirii lui și prin concretețea obiectivelor pe care le. stabilește, Raportul exprimă angajamentul celor ce lucrează în domeniul cercetării științifice de a munci inspirat și eu sîrguință pentru îndeplinirea proiectelor noastre, pentru îndeplinirea, hotărîrilor de partid, și de stat.Aceste proiecte, aceste hotăriri orientează eforturile întregii națiuni în lumina exigențelor1 și priorităților viitorului.Iar a concepe dezvoltarea, progresu’., în acest spirit, înseamnă a lua o serioasă opțiune în competiția cu timpul.Pe această certitudine se întemeiază însăși realitatea viitorului nostru.
DUMITRU ELIADE H

Cursul moderniiăriiDocumentele. ^Congresului științei și învătămintului precizează că, în cincinalul următor,. în programei e și manualele școlare, în cursurile universitare vor fi. in- troduse date referitoare ta cele mai noi. cuceriri ale științei și tehnicii, îndeosebi ale celor cu aplicabilitate în activitatea ecanomicp-soeiala. Asta înseamnă, de fapt, continuarea unui îndelung proces de modernizare a învățămîntului românesc. Azi nu mai sânt rare facultățile noastre in care studenții lucrează pe calculator și muncesc alături de . profesorii .lor,. de cercetători consacrați pentru realizarea, unor contracte de cercetare cu aplicabilitate imediată în producție. La Facultatea de automatică din București — și nu numai acolo — proiectarea asistată de calculator a devenit una din activitățile curente ale studenților. Ei, acești studenți, au participat, împreună cu cadrele didactice, la realizarea unor noi microcalculatoare concepute de ei, care deschid perspective deosebite modernizării în- vățămîntului. Avem posibilitatea să introducem asemenea auxiliare moderne ale învățării în întreg învăță- mînțul, chiar din clasele primare copiii fiind apți de familiarizarea cu calculatorul, pentru ca, mai tîrziu, asimilarea în plan psihologic a mijloacelor moderne de mînuire ultrarapidă a ■informației, să fie pentru tineri un lucru absolut firesc. Dacă ținem seama de faptul că elevii actuali ai claselor primare vor trăi într-o lume dominată de- calculator — .specialiștii spun că acesta se va instala autoritar în toate domeniile existenței, de la agricultură și viața casnică pînă ia cele mai sofisticate programe industriale — atunci este limpede că familiarizarea de care vorbim' nu mai este doar o oarecare posibilitate ambițioasă, ci o necesitate impusă de însăși evoluția certă a lumii. în societatea românească se manifestă dinamizator preocuparea partidului, nostru, a secretarului său generat, tovarășul Nicolae Ceaușescu, a tovarășei academician doctor inginer Elena Ceausescu, președinte al Consiliului Național al Științei și 'învățămîntului, pentru asigurarea tuturor condițiilor necesare dezvoltării științei și învățămîntului. Așa. încât po- sibiltiâțile oferite .deja de specialiștii noștri pentru a ține pasul cu evoluția de care vorbim înseamnă încă o garanție că învățămîntul românesc va putea să se dA- volte în continuare în așa fel încît generațiile viitoare să poată asigura competitivitatea activităților lor și a produselor noastre pe o piață internațională susținută 

de un grad tot mai înalt al pregătirii oamenilor și al asimilării eficiente a tehnicilor de vîrf.
DORIN GHERGHINESCU ■

Știința in slujba pățiiîn spiritul cuvîntării rostite de tovarășul Nicolae Ceaușescu, al tezelor cuprinse în cuvîntarea tovarășei Elena Ceaușescu, recentul Congres al Științei și învățământului a adoptat, după eum este cunoscut, un Apel 
către oamenii de știință, de eidiură și eătre cadrele 
didactice din întreaga, lume pentru colaborare, dezar
mare și pace.în aceșt document se arată că oamenii de știință, de cultură și de învățămînt din- România, avînd în vedere faptul că in momentul de față situația internațională continuă să fie deosebit de gravă ca urmare a intensificării; cursei înarmărilor, îndeosebi a celor nucleare, adresează savanților, cercetătorilor, oamenilor de cultură.și de învățămînt, intelectualilor de pretutindeni .etemarea de a-și tuni eforturile și a conlucra tot mai string, indiferent de convingerile politice, filosofice, religioase, pentru apărarea păcii, a vieții, împotriva tendințelor, de militarizare a științei, contemporane, p'entru ca știința să fie utilizată numai potrivit vocației sale ,umaniste. Apelul cheamă pe oamenii de știință, de cultură și de învățămînt din întreaga lume să-și folosească toată puterea de convingere și forța de argumentare pentru a determina guvernele, parlamentele, oamenii politici să renunțe cu desăvârșire la folosirea forței și a amenințării cu forța în relațiile internaționale.' și să asigure rezolvarea oricăror diferende, a tuturor conflictelor existente și potențiale, a tuturor problemelor litigioase, exclusiv pe cale pașnică, prin tratative,. în scopul instaurării unor relații de pace și colaborare în toate zonele lumii, pe baza respectării independenței și suveranității naționale, a egalității în drepturi, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc. Cei cărora li se adresează Apelul sânt chemați, de asemenea, sâ facă totul pentru ca de minunatele cuceriri ale științei și tehnicii să beneficieze larg toate popoarele, ca ele să devină cu adevărat un bun al întregii omeniri, pentru ea imensul potențial al științei și tehnicii moderne să fie folosit in scopul' lichidării decalajelor dintre țările bo-gate și cele sărace, al eradicării foametei și malnutriției de pe glob, al descoperirii de noi resurse energetice și; de materii prime, al combaterii unor boit și al <protecției mediului înconjurător. Slujitorilor școlii li se adresează înflăcă- ratul apel de a-și spori eforturile pentru educarea ti- nerelor vlăstare în spiritul ideilor păcii și progresului, ale înțelegerii si conlucrării între popoare. în Apel se arată că, răspunzînd chemării președintelui său, academician doctor inginer Elena Ceaușescu, promotor activ al științei. în folosul dezvoltării și păcii, Comitetul,național român ..Oamenii de știință și pacea" își va intensifica colaborarea cu organizații similare, cu alte foruri ale oamenilor de știință de pretutindeni, cu toate forțele progresiste din lume care militează pentru cauza păcii și securității mondiale.Străbătut de idei generoase, pătruns de grijă pentru soartă locuitorilor globului. Apelul, adoptat de Congresul Științei șr Învățămîntului exprimă convingerea că știința, cultura, învățămîntul, prin unirea forțelor W- . turor slujitorilor lor, vor deveni mijloace puternice pentru asigurarea păcii,, securității și colaborării pe planeta noastră.

ION CODRU ■

(Urmare ăim pag. 1)nbnimul dascăl de școală elementară dintr-un singuratic cătun de munte.Căci — așa eum cu înaltă autoritate de savant și cu nobila; grijă față de viitorul nației arăta; tovarășa Elena Ceaușescu în Cuvîntarea rostită la încheierea lucrărilor Congresului — „o dată cu pre
ocuparea de a forma eadre bi
ne pregătite profesional, pentru 
toate cjomeniilț de activitate, 
școala trebuie să-și îndeplineas
că, în condiții fot mai bune, 
marile răspunderi ce-i revin 
în educarea comunistă, revolu
ționară a tinerilor, a formării 
lor ea cetățeni conștienți, de
votați patriei și poporului".Știința — conștiință, cunoaștere — spirit civic — sSnt, așadar, ineluctabilii termeni ce intră in ecuația 1 personalității umane demne die veacul ei, exprimînd acest veac și desăvirșindu-i Iw* erarea spre viitor.Semnatarul1 acestor rfndurî. Intr-un Interviu luat cîndva matelui român om de știință care a fost Henri Coandă, și-a îngăduit să-1 provoace pe distinsul său 'interlocutor la o discuție pe tema știință-con- știință și știință-patrie. „Patria oricărui savant al lumii (am zis noi, prețuind de fapt o idee în vogă pe alte meridiane) rămîne totuși, înainte de toate,' știința. Așa se spune" ...„Știința are și ea o patrie ?“ a replicat prompt Henri Coandă, expli- cîndu-ne eă ideile mari au oriunde un trup. și o țarină ; că o idee „pură", trecută numai prin filtrul1 rece al minții nu , și prin cel fierbinte al inimii, al dorinței de bine pentru oamenii vetrei tale, ca primă verigă din lanțul umanității, va fi frustrată de oeva esențial din ființa ei. Adevăratul om de știință, a eonchis ilustrul savant, e și un adevărat patriot.Afn cunoscut îh acești ani, printre slujitorii școlii: noastre, căci la ei vrem să ne referim 

fa aceste rînduri. nenumărati oameni care, trăind la cea mai înaltă temperatură adevărul îndemnurilor partidului, ale secretarului sau general, au făcut din misiunea creșterii de specialiști, dar și de oameni, de oameni noi, de bravi și devotați cetățeni ai României socialiste, mai mult decît o profesie, o rațiune însăși a muncii și existenței lor. îmi amintesc, printre alții, de marele nostru savant și dascăl Octay Onicescu, care, devgnit profesor titular al Universității din București Ia virata de 37 de ani, a continuat, octogenar fiind, să urce scările cetății de scaun a învățămîntului românesc, con- ducma săptăminal nu mai puțin
A forma specialiști, a dăitui conștiințe

de 4—5 seminarii științifice. Am asistat la citeva din aceste seminarii și n-arș știut ce să admir mai întîi : strălucirea dascălului de știință sau calda umanitate a ctitorului de oameni, grija ca in tînărul aluat uman din fața lui să imprime cit mai adine trăsăturile civice ale specialistului unei noi Românii.Dintotdeauna dascălii noștri, adevăratii noștri dascăli, ne-au pus pe frunte nu doar cununa cunoașterii ci și lumina vie a înțelegerii rostului și a datoriilor noastre pe șfîntul pămînt de la Dunăre și Carpați. Cînd, cu trei, ani în urmă, liceul „Frații Buzești" din Craiova, și-a celebrat veacul de existență—■prilej-de evocare a vechilor noștri profesori,, multi dintre ei trecuți în neființă —- noi toți, elevii de ieri — . ne-am dat seama înfiorați cît de imens de mult le datoram acelor slujitori ai catedrei ce ne-au vegheat și ne-au îndrumat tinerețile ;. și nu doar Știința pe care au pentru rășă-1’1

dit-o în noi, ei și pentru calitatea umană, cetățenească pe care s-au străduit să ne-o dăl- tuiască. Fost-au acei dascăli, ca. • toți dascălii acestei țări, niște, conștiințe, niște mari conștiințe, Erau niște . oameni în pas nu numai cu extremele noutăți ale cunoașterii, dar și cu vremea, niște ardenti adepți ai marilor idealuri naționale și sociale, lucrarea lor asupra generațiilor tinere implicînd sensul spre care curgea istoria. Dascălii de la „Frații Buzești". ea toți dascălii acestei țări, ne-au fost diriginți ai dragostei de patrie, de libertate, de demnitate. . Și asta într-o epocă în care sîrgn- ința propagării luminii, prin greutățile adesea insurmonta

bile ce-i stăteau fa cale, mate- riaîe în primul rînd (greutăți pe care România socialistă, pentru întiia oară în istoria școlii noastre, nu numai că le-a înlăturat, dar Ie-a înlocuit cu condiții de nevisat !J. trebuia să se cheme apostolat. Acest apostolat i-a conferit vechiului ' dascăl'. o autoritate înaltă, o autoritate pe care. într-un timp nu prea îndepărtat, am ignorat-o, dacă nu ehiar am abolit-o, cu consecințele pe care Ie știm. O autoritate pe care România Epocii Ceatișeseu, grație celui, care numește această unică si glorioasă epocă, a resțaurat-o. ba, mai mult, l-a dăruit prerogative si ci mp de desfășurare de o impresionantă anvergură. Truditorului școlii, făuritorului de oameni noi,, i s-a dat mult, necerîndu-l-se în schimb decît — așa cum arăta cîndva secretarul general al partidului — 
„pasiune și entuziasm, spirit de 
dăruire revoluționară, o înaltă 
conștiință politică și patriotică",. Adică tocmai exercitarea rostu

lui lui de a fi, prin însușirile-defi- niții ale portretului său IAm stat de vorbă, cu cîtva timp în urmă, cu un dascăl, de țară, un profesor dintr-’un sat din munții Năsăuduluî. Sat răsfirat. întins pe vreo 30 km. în lung, pe vreo 16 în lat. cu ease sau crînguri de case itindu-se printre arbori și stînci ea niște oaze într-o Sahara de cremeni. Satul însuși, Leșu pe numele Iui, e izolat, cea mai apropiată așezare e la vreo 20 km... dar profesorul cu care am stat de vorbă, dascălul de română Mircea Coșbuc, învățător al copiilor locului de cînd a absolvit facultatea ca. șef de promoție (și sînt ani . buni de atunci, vreo

25 !), mi-a vorbit despre munca lui și despre satisfacțiile ei ea și cum ar fi fost dirijorul unui centru școlar ultramodern, situat în inimă de' metropolă și cu condiții de metropolă. Sigur, școlile satului, trei la număr, dintre care două de zece ani, sînt echipate material ca toate școlile noastre, frecvența la clase e bună (e chiar de sută la sută, în ciuda kilometrilor de munți și codri pe care trebuie să-i străbată copiii), e bună și pregătirea copiilor, atestată chiar de niște premii la nivel județean. Dar dascălul nostru, . ea și colegii lui, au de înfruntat în truda lor obstacole mai mari ca aiurea ; să ne gîndim doar la firescul rond pe care trebuie să-l facă periodic pe ta casele risipite prin munți ea să vadă în ce condiții trăiesc și învață copiii I Oșîrdia Iui Mircea Coșbuc s-a îndreptat eu. deosebire, în țpți acești ani, spre a cultivă; în copii și fervoarea cunoașterii, ă iubirii de carte, dar și dragostea față de locui natal. Dragostea fată de 

vatra lor, ea trup din trupul pămintului românesc, față de istoria ei străveche si teafără (Leșul e pomenit în hrisoave încă din 1624), fată de frumuse- . tile naturii în care - trăiesc, față de avuțiile ce nu lipsesc din solul acesta de cremeni. Avutii care tiuine vor fi ale lor, ale acestor copii. chemati să le scoată mai sus la lumină, să le dea valoare și strălucire, rost înalt pentru vatră si pentru țară. Roadele unei astfel de educații moral-politice se văd si în faptul că virgtele tinere ale satului rănsiîu ale satului, ca să-și salte. în civilizație satul. Firește, mi-a mai spus profesorul Coșbuc, că nu-i ținem legati de stîneile noastre pe cei în stare să zboare mai sus, la învățătură înaltă și la calificare înaltă. Dar ne-am străduit să stăvilim un exod spre oraș fără legitimare și fără noimă. Si satul, economia lui, viața lui resimt aceas
tă strădanie. Scoatem porumb din piatră seacă, dezvoltăm cum se cade șeptelul. durăm edificii swial-eulturaîe și case robuste, frumoase. împodobite eu scumpe adaosuri de uz tîrgoveț....Am pus pe. hîrtie aceste fapte și aceste gînduri — așa cum; ne-au năpădit, cum s-au așternut sub condei dictate de fluxul memoriei, lăsat să curgă in voie — în după-amiaza zilei de 28 noiembrie, după ce am ascultat cuvîntarea secretarului general al partidului la marele forum național al cunoașteriiși al educațidi. Cuvîntarecare a reafirmat plenar adevărul câ specialistul de luminată știință, apt să realizeze grandioasele noastre proiecte desprinse din hotărîrile celui de-al XHMea forum, al comuniștilor României, trebuie , să 
fie. deopotrivă, un om de lumi- I nată conștiință, uri fervent " al iubirii de patrie, un ostaș ere- j dineios și viteaz al revoluției. | Căci numai astfel va fi In sta- re ea din grandiosul proiectului I să facă neabătut grandios de faptă.Ou astfel; de oameni, nădejdile care din Veac scîhteiază pe chipul patriei vor fi împlinite și mai mult decît împlinite.
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Congresul științei și învățămintului

Prețioase îndrumări și orfemiări 

pentru intensificarea 

cercetării științifice
C............. ....... . ................................         •____—_ â... .. ............ ............. .....—

și perf ecționarea ÎKzățămÎBtnlm

CUViNTAREA TBVARASEI 
ELENA CEAUSESCU 

la încheierea 
lucrărilor Congresului

Fără îndoială că rezultatele din cincinalul pe ca,re 
îl încheiem ar fi fost și mai însemnate dacă toate pro
gramele de cercetare și introducere a progresului teh
nic s-ar fi realizat în întregime, dacă s-ar fi asigurât 
aplicarea mai operativă în producție a rezultatelor cer
cetărilor.

Cercetarea științifică trebuie să aducă o contri
buie importantă, prin elaborarea de noi soluții și teh
nologii, care sâ asigure sporirea randamentelor centra
lelor electrice pe cărbune și hidro, să grăbească pune
rea în funcțiune a centralelor nucleare, intensificind, în 
același timp, studiile pentru trecerea la noile generații 
de reactori, inclusiv cu neutroni rapizi. O contribuție 
însemnată trebuie să aducă cercetarea la perfecționa
rea tehnologiilor pentru utilizarea surselor neconvențio
nale de energie, precum și la descoperirea și folosirea 
de noi resurse energetice.

in toate ramurile se impune să fie promovată 
mai ferm, în conformitate cu prevederile legii, acti
vitatea de tipizare, standardizare și normare tehnică. 
Va trebui să se asigure limitarea la strictul necesar a 
numărului tipurilor de bază și precizarea domeniilor de 
folosință a acestora, realizarea produselor intr-o con
cepție modulară, unificarea constructivă a elementelor 
și subansamblelor, a tuturor produselor, liniilor și insta
lațiilor tehnologice.

Școala trebuie să asigure pregătirea temeinică 
de muncitori și specialiști, cu un larg orizont de cu
noștințe profesionale, de specialitate, capabili să stăpî- 
nească și să dezvolte tehnica modernă, să se integreze 
cu bune rezultate în munca întregului popor pentru 
dezvoltarea economică și socială a țării, pentru con
struirea orinduirii noi, socialiste.

O dată cu creșterea producției de energie, cerce
tarea trebuie să elaboreze cele mai raționale norme de 
consum energetic, să contribuie la perfecționarea in
stalațiilor de recuperare și refolosire, la înlocuirea teh
nologiilor mari consumatoare de energie, incit sâ se 
asigure, pe această cale, reducerea consumului de
energie și combustibil cu cel puțin 20 ia sută.

Vor trebui extinse prospecțiunile 
perirea de noi rezerve de hidrocarburi,

pentru desco- 
de zăcăminte

de cărbuni, de minereuri feroase și metale neferoase, 
precum și de substanțe nemetalifere.

Cercetarea științifică trebuie să contribuie activ 
la înfăptuirea in bune condiții a programelor de va
lorificare superioară a materiilor prime și materiale
lor, de realizare a noi materiale și tehnologii cu carac
teristici superioare și de ridicare a parametrilor tehnici 
și calitativi ai produselor. Astfel, în metalurgie este 
necesar să fie lărgite și mai mult cercetările pentru 
perfecționarea tehnologiilor de elaborare a oțelurilor 
speciale și asigurarea unui coeficient de scoatere în 
producția de laminate de peste 90 la sută.

In chimie trebuie perfecționate tehnologiile exis
tente și elaborate noi tehnologii care să ducă la creș
terea gradului de valorificare a țițeiului, gazului me
tan și gazelor de sondă, la chimizarea cărbunilor și 
gudroanelor de cocserie, ia obținerea de hidrocarburi 
chimizabile din biomasă și alte surse nepetroliere.

In construcția de mașini - care are un rol impor
tant in introducerea tehnicii noi și modernizarea forțe- 
îor de producție - cercetarea va trebui să pună un 
accent deosebit pe realizarea de mașini, utilaje, echi
pamente, instalații și linii tehnologice cu performanțe 
ridicate de mare productivitate.

In horticultura se vor crea noi soiuri de mare 
productivitate care să conțină cantități tot mai mari 
de substanțe nutritive. In zootehnie, cercetarea va tre
bui să contribuie la ameliorarea genetică a raselor de 
animale și la crearea de noi specii care să asigure a 
producție sporită. De asemenea, va trebui intensificată 
cercetarea în vederea combaterii degradării solului, a 
sporirii fertilității și capacității sale productive.

Cercetarea trebuie să acorde o atenție deosebita 
problemelor legate de perfecționarea activității eco
nomice din industrie, agricultură, din toate ramurile 
economiei naționale.

înfăptuirea revoluției tehnico-științifice cere din 
partea oamenilor de știință spirit revoluționar, îndrăz
neală și inițiativă.

Trebuie dezvoltată și mai mult cercetarea funda
mentală de perspectivă, in toate domeniile cunoașterii 
umane, pentru a deschide noi orizonturi cercetării apli
cative și a spori aportul științei la progresul general al 
țării, la îmbogățirea tenorului gîndirii științifice uni
versale.

Trebuie să folosim mai bine condițiile create în- 
vâțămintului, pentru ca el să-și poată îndeplini cu re
zultate tot mai bune, marile sarcini ce ii revin, să țină 
în permanență pasul cu schimbările determinate de 
desfășurarea revoluției tehnico-științifice în țara noas
tră.

In activitatea școlii este necesar să se acorde 
mai mare atenție însușirii cunoștințelor de bază 
disciplinele fundamentale — matematica, fizica, 
mia, biologia - precum și științelor sociale și altor

cea 
din 

chi- 
dis-

cipline cu o puternică inriurire educativă asupra tine
rilor, cum sînt limba și literatura română, istoria și geo
grafia patriei.

sâ 
tiei 
țâ,

La baza învățămintului de toate gradele trebuie 
stea cunoașterea și însușirea temeinică a concep- 
materialist-dialectice și istorice despre lume și via- 
a teoriei revoluționare a partidului nostru, care

aplicâ in mod creator adevărurile generale ale socia
lismului științific la condițiile concrete din țara noastră.

In întreaga activitate de instruire și educare a 
tinerei generații; cadrele didactice trebuie să conlu
creze strins cu comitetele de părinți, cu familiile ele
vilor, asigurînd ca, prin întreaga comportare, la școală 
și acasă, tinerii să se formeze și să se afirme ca cetă
țeni demni și de nădejde ai României socialiste, ca oa
meni cu o morală și conștiință înaintate, pe deplin 
conștienți de răspunderile ce le revin în societate, în 
munca și lupta pentru edificarea societății noi, socia
liste și comuniste, pe pămintul României.

înfăptuirea cu succes a planurilor și programelor 
de dezvoltare economico-socială a patriei noastre, de 
înflorire a științei, învățămintului și culturii este posibilă 
numai în condiții de pace șl colaborare internațională. 
De aceea - în cadrul politicii generale de pace și
colaborare a partidului și statului nostru - știința și 
învățămintul românesc trebuie să participe tot mai 
activ la eforturile pentru apărarea păcii, pentru dez
voltarea cooperării și conlucrării internaționale,
schimbul mondial 
turale.

de valori tehnico-științifice și
ia

wi

actuale, cînd o mare parte din 
tehnicii moderne sînt utilizate 

scopuri de război, pentru producerea de arme de 
trugere în masă, va trebui să facem totul pentru a 
țări continuu conlucrarea noastră cu oamenii de

In condițiile 
ceririle științei și

cu- 
in 

dis- 
în-

știință și învățămînt din întreaga lume în lupta pentru 
pace, pentru dezarmare, pentru înlăturarea primejdiei 
unui război nuclear, pentru ca știința și cultura să fie
puse exclusiv în slujba păcii și înțelegerii între na
țiuni, a asigurării bunăstării și fericirii fiecărui

In deplină concordanță cu prevederile

popor.

planu-
lui de dezvoltare economică și socială a țării in pe
rioada 1986-1990, cu realizările obținute in creșterea 
forțelor de producție, a avuției naționale, noul cin
cinal prevede un important program de ridicare a 
bunăstării materiale și spirituale a oamenilor muncii, 
a calității vieții întregului popor. Cercetarea va trebui 
să contribuie într-o măsură însemnată la realizarea 
acestui program, prin adîncirea studiilor în domeniul 
creșterii și diversificării producției bunurilor de con
sum destinate populației, al sănătății publice, al urba
nizării și sistematizării localităților patriei, al comba
terii poluării și asigurării calității mediului înconju
rător.
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Fereastra
deschisă spre 

al treilea
deceniuTrecem din nou prin drep- tifl acestei borne calendaristice pe care o reprezintă pentru fiecare dintre noi, pentru viata fiecăruia dintre noi luna decembrie, orice lună decembrie a fiecărui an, Fundalul pe care se proiectează în acest an gîn- durile noastre traditionale despre decembrie si sfirși- tul de an, sentimentele ..noastre intime care ne în- soțasc dintotdeauna ultimo pași spre un nou an. încorporează pentru poporul român plusul de răspundere și de trăire istorică pe care-1 emană particularitatea acestei perioade de a se situa la confluenta a două importante etape din devenirea socialistă a patriei. însăși a- ceastă etapizare programatică, această jalonare în acolade succesive de cîte - un lustru de timp întinse peste procesul neîntrerupt, continuu al dezvoltării patriei reprezintă nevoia noastră de oameni conștienti angajați în edificarea unei opere de amploare istorică, de a putea evalua drumul parcurs. și .de a scruta orizontul spre care ne îndreptăm.Un astfel de moment aco^ peră decembrie al acestui an — punte de legătură între două cincinale, fereastră deschisă spre al treilea deceniu al celei mai dense e- poci din istoria contemporană a României. Din vocea cea mai autorizată a națiunii noastre socialiste,. prin cuvintele rostite recent de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae 

Ceaușescu, poporul român a putut lua cunoștință cu satisfacție că cincinalul care se va încheia odată cu a- eest decembrie a înregistrat în cronica vieții națiunii noastre rezultate însemnate în dezvoltarea economico- socială a patriei. în ridicarea gradului de civilizație și bunăstare a întregului popor. Aceste remarcabile înfăptuiri, sublinia tovarășul Nicolae Ceaușescu, obținute în condițiile unor „greutăți provocate de criza economică mondială și de unele contradicții și lipsuri inter- ne“. „demonstrează cu puterea faptelor, a realităților, superioritatea orînduirii noastre socialiste, forța u- nui popor liber, stăpîn pe destinele sale, care își făurește în mod conștient viitorul socialist și comunist".Confluența de timp social și istoric pe care o marchează acest decembrie este între o perioadă de un dece- niu, de consolidare a rezultatelor obținute în întreaga construcție socialistă a tării și o alta — de un cincinal, în cursul căreia țara noastră va trece de la stadiul de tară în cure de dezvoltare la unul superior, de tară mediu dezvoltată.Privind de la înălțimea linei lucidități istorice cum aceste cincinale, aceste perioade, aceste etape trec una spre alta pe calea neîntreruptă a unui continuu proces revoluționar, vom putea privi mai bine,și gîndi mai bine că întreaga această continuitate este compusă din faptele concrete și individuale si cotidiene ale fiecăruia dintre noi. Compunerea lor vectorială pe axa unică a devenirii istorice, sinteza și „comprimarea" lor în cifrele care fac inscripțiile reci de pe. borna convențională așezată în dreptul acestei confluente pornesc de la măsura faptelor și conștiinței fiecăruia dintre noi. de la conținutul pe care-1 dăm fiecare acelui timp care trece tot mai mult prin noi și nu pe lingă noi. Un astfel de timp este si acest decembrie — un etern ..finis coronat opus" al muncii noastre de un an de zile.
OCTAVIAN IONAȘC S

Mă aflu în fata unui munte, lâ oarecare depărtare de el. așa incit să-1 pot privi într-un fel de ansamblu, să-J contemplu cît de cit. să-1 radiografiez cu privirea, dar si cu ochiul mintii, 
Nu-s om de munte, ci om de apă, de. aceea observația mea se vrea mai penetrantă, gîndul se vrea un fel de săgeată care să-1 străpungă.Ce văd. deci eu. nespeciaiis- tul în universul lui ?Pădure, păsări si animale, ierburi si ferigi, ne dedesubtul lor gîndăcei și alte microorganisme. izvoare și rîuri repezi. în ele văd pești ; un copac, iată, cade, va putrezi, va îngrașă locul. o sămîntă a încolțit, se ridică firavă cu muntele în cap, un copac se naște în locul celui care nu mai este. Cu toată lu
mea muntelui se întîmplă Ia fel. Dar mai văd ceva : un abur, o cămașă groasă de ceată care învăluie muntele. Un cazan îh care . fierb energii si se pierd, se dizolvă în înaltul cerului.

Energii ? Dar cuvîntul ăsta a început cam de mult să ne obsedeze !— Muntele. îmi zice un om de lingă mine, e o uzină de energie. Din tot ce se întîmplă acolo se degajă energie. Fiecare izvor, pîrîu, rîu, fiecare cădere de apă are. pe lingă viata din el. si un potential de energie.— Cîtă energie degajă un munte 1— Multă, foarte' multă. Noi, In județul Brașov, am inventariat aproape întreg potențialul energetic al căderilor de ană si am ajuns la concluzia că el poate ajunge la 80—90 MW. Am studiat, cercetat peste o mie și o sută de kilometri de cursuri de ană si am stabilit locurile în care am putea construi mi- crohidrocentrale. Se pot construi. în tot județul. 290 microhidrocentrale cu puțeri de la 160 la 1500 kW. Ar fi vorba, deci, de o putere totală de 113 MW. echivalentă cu o hidrocentrală de putere mijlocie : Bicazul. de pildă, are o putere de 210 MW.Punctul de vedere al celor de la întreprinderea de rețele energetice din Brașov a fost acela de a executa mai întîi microhidrocentralele eu puteri între 500 kW si un MW, acestea fiind si cele mai eficiente 

economic, iar mai spre finalul acțiunii vor trece la amenajarea integrală a potențialului hidroenergetic.— Cîte s-au construit pînă la ora.asta? îl întreb pe inginerul Ion Cernucan. directorul întreprinderii.— Pe apa Tîrlungului am dat în exploatare microhidro- centrala Tîrlung 1 și sînt terminate lucrările la Tîrlung 2. Prima are o putere de 800 kW, dar în prezent, din cauza debitului de apă scăzut, funcționează la jumătate de capacitate. Folosește debitul din conducta de alimentare cu apă a orașului. La Tîrlung 2, care are trei grupuri de 800 kW, și folosește debitul ce deversează, din barajul Tîrlung, am făcut probele la două grupuri..— Ce au evidențiat probele ? îl întreb de. data asta pe Orși Arpad, omul care supraveghează acum microhidrocentralele Tîrlung 1 și 2.

— La Tîrlung 1, agregatele funcționează bine, de mai mult de o săptămînă nu s-au oprit ; lagărele sînt încă în rodaj. La 800 kW. poate ilumina o comună mai mare sau un orășel cît Predealul. Nu e puțin lucru ăsta ! La Tîrlung 2, turbina a funcționat bine, dar la grupul tei, la probe, s-a încălzit ge- treratorul. Au venit însă mecanicii de la Reșița, de la întreprinderea mecanică si au remediat defecțiunea. Am avut necazuri, apoi, cu sistemul de etanșare a lagărului axial : intra apă în lagăr. L-au luat la Reșița si trebuie să aducă altul. Acum nu e însă apă. După to- -pirea zăpezilor din ultimul timp, vom avea apă, cred eu, din belșug.Necazurile, am aflat, au apărut din cauză că furnizorul, întreprinderea mecanică Reșița, n-a probat și rodat agregatele pe bancuri de probă. în viitor însă, aveam să aflăm tot de la oamenii de aici, nu se vor mai întîmplă astfel de neajunsuri : constructorii de agregate de la Reșița au luat, se pare, mâsu- rile ce se impuneau mai de mult și vor proba agregatele în sarcină, le vor livra, sperăm, după remedieri. „Oamenii, spunea directorul Ion Cernucan, 

sînt receptivi, au venit la noi ne-au acordat asistență tehnică au . luat chiar unele agregate înapoi, pentru echilibrarea dinamică, centrare și cromare".La Brașov, alte microhidro- centralc se află în probe de dare în funcțiune : de pildă, cea de la Bran 1. Are o putere de 600 kW. folosește debitul pî- rîului Turcu și pe acela al Portii Branului. Altele, cum sînt cele de pe Bran 2 (1 500 kW), Codlea 2 (160 kW). pe canalul Vulcănița. au termen de punere în funcțiune anul 1986. lai altele. în fază de proiectare acum. Bran zero. Bran 3. Tohan 3. Tohan 4 și altele se vor construi în cincinalul următor. Constructorii. Trustul de antrepriză, construcții-montaj Brașov și Trustul de antrepriză construcții industriale Brașov stăpînesc acum în amănunt tehnicile. tehnologiile si toate celelalte . secrete de construcție aleg soluțiile cele mai bune și mai eficiente. Ne găsim, iată 

în zona Branului si aflăm de la Mihail Zisu. inginerul-șef al întreprinderii rețele energetice, că. în final, se vor construi, aici si pe Tohan. nu mai puțin de sase microhidrocentrale. cu o putere instalată de 4 MW. cu un punct centralizat de supraveghere si exploatare.— Soluția ?—- Aici, la microhidrocentrala Bran 2. care va folosi debitele pîraielor Poarta si Turcu. debite mari. în jur de 5 mc pe secundă. am ales, zice inginerul- șef Mihail Zisu. o soluție mai specială : apa e captată, de ne o zonă mai întinsă. într-o tolă. un tub cu diametrul de doi metri, îmbrăcat într-un inel de. beton slab armat, pe o lungime de 2,3 kilometri. Pe măsura pozării, această conductă, să-i zicem astfel, este astupată cu pămînt si ea va imprima anei o viteză de lovire mai mare a turbinelor; în anul 1986 va fi dată în funcțiune si. cînd va funcționa la capacitate, ar putea alimenta cu gnergie electrică toată zona rurală din Rîșnov pînă la Fundata. E o realizare !
O realizare importantă este, de asemenea, si microhidrocentrala de la Bran 1. la care, la data documentării noastre. înce

peau probele de punere în funcțiune. Soluția întrebuințată aici 
e una dintre cele mai economice : clădirea centralei, o singură încăpere, este construită în întregime din piatră de rîu. Acoperișul este ușor demonta- bil. pentru ca. Ia nevoie, agregatele să poată fi scoase si reparate. De la Bran 1. apa va cădea pe conductă. în cascadă, si va lovi turbinele de . la Bran 2. jar de aici, tot în cascadă. va lovi turbinele micro- hidroeentralelor Tohan 1—2 și 3, Construcția, asta mai rezolvă o problemă : asigură cu apă potabilă si industrială satele din jur. turmele de animale etc. Cum ? în prunul rînd, conducta nu preia toată apa care se dirijează spre aceste albii. în plus, din loc în loc. pe această conductă, se amenajează niște cămine, cu robinete, de unde tot omul poate lua apă. Si tot prin această lucrare (conductă) se asigură ana industrială. la un necesar de 
0,6 mc pe secundă, pentru întreprinderea Colorom Codlea.— Dar . apa va fi asigurată* în orice perioadă a anului ? îl întreb eu pe inginerul Mihail Zisu.— Da, zice dînsul. fiindcă fiecare microhidrocentrala. fiecare amenajare de acest fel. are un bazin compensator de pînă la 5 000 m c; Apoi, pe cursurile acestea de apă, ne completează imaginea inginerul Zisu.. se mai | pot amenaja și micrphidrocen- | trale de puteri mai mici. * de pină la doi kW. pentru folosirea I exclusivă a unei gospodării ori a unui grup de gospodării. Ele or să stea. în viitor. în atenția noastră, a consiliilor populare, dar pînă atunci trebuie rezolvată o problemă de industrie : trebuie rezolvată la scară națională problema tipizării micro- hidroagregatelor ; sa se poată procura la un preț accesibil. Numai astfel vom putea folosi întregul potențial hidroenerge- I tic al munților noștri !Inginerul acesta, cu o viziune -mai completă asupra muntelui, are multă dreptate. Fiindcă, așa cum ne este indicat să folosim fiecare palmă de pămînt. așa trebuie să folosim fiecare cădere de apă, fie ea mică sau mare, să învățăm să producem. dar si să drămuim energia. Chestiunea,, privită astfel, nu mai cade în sarcina excluși- I vă a tehnicianului, a energoteh- nicianului. ci devine o chestiune mai nuanțată, adică si una de gîndire. de chiverniseală națională, de morală.— Eu. ne spunea în continua
re inginerul-șef Mihail Zisu, am fost studentul profesorului Dorin Pavel. Dînsul ne-a insuflat nouă, celor de la facultatea de energetică, această dragoste pentru truda de a amenaja si utiliza potențialul hidroenergetic al țării.— Profesorul v-a insuflat o dragoste ! Dumneavoastră cum ati cultivat-o în teren ?— După cum am nimerit fiecare : unii la întreprinderile de centrale electrice, altii la întreprinderile de rețele. Noi. de la 
rețele, de prin 1981 ne ocupăm de amenajarea de microhidrocentrale. avem sarcina asta grea si de onoare. E bine că ni s-a repartizat nouă. Sîn- I tem unități economice județene. putem inventaria potentia- I Iul hidro la nivel de iudet si. fiind vorba de microhidrocentrale. deci de unități mici, le putem amenaja si exploata mai ușor, mai bine. în felul acesta, orice microhidrocentrală rentabilă se poate amortiza în cel mult șapte ani. timp dună care avem energia In mod gratuit. Noi. după calculele făcute, vom construi într-o primă etapă I mai lungă. 186 de asemenea microhidrocentrale care. în final. ne vor furniza o energie < posibilă de 231 GWh (giga- watt-oră). E o bogăție ne care va trebui să i-o smulgem muntelui !Privesc, acum la plecarea din MUNTE, muntele din fața mea. După această lecție, despre tehnica și eficienta microhidro- centralelor si despre dragostea anumitei categorii de specialiști pentru potențialul hidroenergetic. am învățat și eu. cît se poate învăța într-o documentare, să privesc muntele într-un fel mai complementar si mai cu dragoste. Va trebui să învățăm mereu, tot mai mereu să privim muntele. întreaga Natură. mai cu dragoste. Să o privim asa cum este Ea în esențele cele mai profunde, adică o 
REALITATE care lucrează pen
tru OM. Am viețui, cred, mai optimiști și mal îndestulător-..

N. GRIGORE MĂRAȘANU ■
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CONSTRUCTORII
Nimic nu e în om din ce 
n-a fostSe numește Dumitru Bucur și poate fi găsit în Ansamblul Sud- Făcii-Linie, adică undeva între Drumul Taberei și Militari, lingă două blocuri care trebuie date în folosință pină ia sfîrșitul anului. Are 28 de ani de cînd e șef de echipă, atîți ani ci ți are și înterprinderea de antreprize și construcții prefabricate de beton București, dar nu lucrează de la început aici, .,m-a prins întreprinderea pe Magheru prin ’62“. Făcea niște plombe, adică niște construcții mici între construcțiile vechi- A învățat meserie de la un bătrîn. Se numea moș Alecu Baraboi, Acesta fusese pe front prin 1916—1917. Cînd s-a schimbat frontul, nu voise să lupte împotriva celor de-un rieam cu el. Dezertase. Fusese prins și făcuse închisoare la Brașov. Acolo învățase nea Alecu toate meseriile. Se' întorsese în sat (acum îmi dau seama că nu am întrebat în care sat, atît mi s-a părut de tipică, pentru țăranii români, atitudinea lui nea Alecu) și se apucase să facă oamenilor case. Făcea o casă de sus și pînă jos. Le făcea sobe de zid. puțuri. Repara secerăto- rile, broaștele, coșurile. Spunea : „să-i pui gaz, neică, gaz mult, juma de meserie e gazul".Dumitru Bucur fugise de mic de acasă și începuse să lucreze cu Alecu Baraboi. Nimeni nu a putut să-i depărteze, Alecu a murit de bătrîn, trecuse de 90 de ani. Și asta Dumitru mi-a spus-o atît de frumos, încît mi-am dat seama că a trăi lung 9 unul dintre idealurile lui și dintre idealurile țărănimii din care vine. Că a trăi mult poate fi pus în meseria Iui în legătură cu a dura mult, adică să trăiești într-o casă care să dureze cit tine sau cit ai trăi.Prin ’56, cînd terminase armata, Dumitru avea 24 de ani, și mai făcuse o meserie, aceea de șofer. Venise să lucreze în București, și, cînd i s-a dat o mașină în stare proastă, a refuzat și s-a angajat în construcții, meserie pentru care îl pregătise nea Alecu. Se vede că nimic nu e în om din ce n-a fost.
Copii de țăraniPînă în ’59, a lucrat cu unul Grigore Mortiniuc, care s-a îmbolnăvit și a ieșit din meserie. Atunci, la trei ani după ce se angajase, ajunse șef. Aceeași meserie și aceeași șefie le are și azi. L-am întrebat ce a construit în București. N-a știut să-mi spună decît luîndu-se după timp și cu detașările pe care le-a făcut. A știut să spună pînă la un punct : Centrul de mecanică Otopeni, velodromul Dinamo, cîteva blocuri în Pitești, „că-i prinsese p-ăia iarna," Studioul Buftea, Fabrica de argilă espandată din Buftea, sediul pompierilor de acolo, renovarea castelului lui- Știrbei Vodă, Filatura „Dacia" din Bucureștii Noi, cite ceva în Piața Romană. întreprinderea de confecții- București, blocul din fața Circului de Stat, Palatul Primăverii, blocurile de la Arcul de Triumf... Aici s-a oprit. Numai știa exact ce mai făcuse. Lucrările începuseră să semene unele cu altele.Pe Giurgitilui, îl prinsese schimbarea blocurilor glisante cu blocurile de prefabricate. A făcut „de toate felurile de blocuri". L-am întrebat cum era Bucureștiul în ’59 șl cum e azi. Diferența e enormă. Păi, ce, erau cîteva blocuri în centru. La margine, cartiere muncitorești, case sărace. Veneam în doi pe Rahova și lucram simbăta după- amiaza și duminica pînă la prînz, să facem acoperișul la cîte un amărît. Și terminam, domle. îl lăsam p-ăla cu acoperișul făcut. Da’ nu pot să nu zic, continuă nea Dumitru, că unele străzi de-acum îmi pare eă au mai multe gropi. Vine și-l sparge te miri cine și n-are nici o obligație. Păi, înainte, cînd spărgea unu strada, îl lua mama dracu’ dacă n-o făcea Ta loc. Echipa lui are 25 de oameni. Toți sînt copii de țăran. Din toate zonele. Echipa lui e o hartă prescurtată a tării. Stăm și ne mirăm împreună cum a fost construită Capitala, -fără; ca oamenii din ea să muncească în construcții. în echipa acestui om, care a construit de-a lungul timpului peste 17 000 de apartamente, se intră foarte greu. Toți oamenii din echipă au învățat meserie de la el.

Au venit așa, de cine știe unde, s-au angajat și au rămas. Unii (Dumitru Voicu. Anton Mereacre. Ion Gureu. Gheor- she lordache) sînt vechi. Altii sînt mai noi. Dar el reorezin- tă pentru toti ce a renrezentat nea Alecu Baraboi centru el. Si nu not să-1 lase, deși fiecare e azi un meseriaș foarte bun si ar putea avea loc oriunde. Meseria se vede pe șantier cînd se schimbă proiectul. „Pînă cînd îl dai pe brazdă, ; spune același țăran din construcții, îți trebuie 2-3 luni. Altora Ie trebuie mai mult".
ȘefulInginerul George Moșinoiu este de peste 30 de ani director și întreprinderea are 25. Se spune despre el că este un director înnăscut. Este un bărbat foarte puternic. Am avut impresia că a boxat cîndva. Dar mi-a spus că a făcut rugby. După primele clipe în care ne-am cunoscut am fost sigur că îi place meseria și l-am întrebat dacă e greu să fii șef în construcții. Nu mi-a spus. Mi-a Clarificat niște vechi bănuieli. în consecință, omul vine de oriunde. Calul de dar nu se caută la dinți. Cel care vine este deseori un inadaptabil. A schimbat, probabil, mai multe meserii, uneori poate și din pricina faptului că nu se înțelegea- cu șefii. Acolo unde se muncește greu, șeful e de obicei mai moale, sau e dintre cei care îi înțelege dintr-o privire.Aflasem cu o zi înainte de a ne cunoaște că întreprinderea pe care o conduce este întotdeauna fruntașă. Că Moșinoiu își asumă orice risc și orice pedeapsă, dar nu acceptă ca, din punct de vedere administrativ, să aibă altcineva putere de decizie asupra oamenilor cu care lucrează. Țipă la ei, jumătate în glumă, jumătate în serios, ei, cînd fac treaba bine își permit să-i răspundă ți- pînd ceea ce e un fel de ritual al muncii care ține de cultul bărbăției. Se joacă cu ei, a- colo, în șantier, și e foarte frumos să vezi cum bărbații aceștia cu multă forță fizică își lovesc palmele, rostesc cuvinte cu gura plină și rid puternic.Directorul spune că Dumitru Bucur a făcut din el „manipu- lantul" lui. Dumitru care, dacă nu-i dai, urlă. Dacă-1 întrebi pe Dumitru care e ocupația directorului, el răspunde : „ne rezolvă niște treburi. Ieri cînd a venit la mine mi-a cerut lista. Adică ce n-am. Eu îi dau lista, el are grijă să ajungă materialele la timp". După mintea lui Dumitru. clădirea întreprinderii e un fel de sediu pentru telefoanele care îi rezolvă lui problema materialelor pe șantier.
încredereaCorneliu Pagu, șeful brigăzii numărul 4, brigada în care lucrează și Dumitru, a avut și el la viața Iui un Alecu Baraboi, care se numea Aurel Beleș, cel mai mare specialist al țării în construcții-civile, profesor universitar, singurul care, la expertiza făcută blocurilor construite integral cu prefabricate, și-a exprimat încrederea în durabilitatea acestora. DirectorulUmblăm prin țară și ne bucură faptul cînd într-un sat sau altul, într-un oraș sau altul a mai fost dată în funcțiune o stație de biogaz. Ne bucură, pentru că nu ne oprim numai la faptul în sine, la acea instalație deloc savantă, pe care o poate construi și un gospodar, cînd își poate procura partea de tehnică necesară, ne bucură, mal ales, faptul că atunci, a fost do- borîtă o inerție, ideea asta, deloc nouă, dar mereu actuală a mai cucerit, înseamnă, un prag în afirmarea ei. Este fără îndoială o idee purtătoare de civilizație și ea trebuie propagată in tot locul, de noi toți.. în Insula Mare a Brăilei, de pildă, sînt ferme zootehnice, în localitățile, de aici țăranii, harnici din fire, cresc peste 6 003 de porci, peste 11 000 de oi, afară de alte 11 470 de oi pe care le cresc membrii cooperatori, peste 20 000 de păsări și alte animale. Reziduurile rezultate de pe urma acestor zeci de mii de animale și păsări, frunzele purtate de vînt, alte resturi de biomasă 

Moșinoiu l-a« recrutat de cînd tînărul inginer lucra în cercetare. L-a format încetul cu încetul, astfel încît acum, Corneliu Pagu ocupă cu brigada sa locul întîi în întreprindere, fiind păstrat pentru lucrurile cele mai grele. Cînd s-a hotă- rît construirea în numai cîteva luni a celor 208 de apartamente dintre Militari și Drumul Taberei, Moșinoiu s-a gîn- dit că trebuie făcute de Pagu și de Bucur. Cei doi, după ce s-au sfătuit îndelung cu ceilalți muncitori și cu specialiștii șantierului, au ajuns la soluțiile tehnice prin care să elimine timpii morți și să asigure, la vreme de iarnă, un ritm de lucru apropiat de montarea de către o echipă a 2. 5 apartamente . pe zi. Echipele sînt mixte. Lucrează într-o echipă oameni de mai multe meserii. Dar, după o vreme, fură unii de la alții meserie și se polica- lifică, deși nu. se îngrijesc să-și facă acte și pentru noua meserie învățată.Pagu și Bucur au eliminat zidarii care luau foarte fhult timp cu pregătirea apartamentelor pentru zugrăvit, ho- tărînd împreună cu zugravii să facă aceștia și treaba zidarilor. Se lucrează pînă sub placă. Adică, dacă se lucrează la etajul 7, și, deci etajul 8 nu există, la etajul 6, zugravii pregătesc apartamentul pentru a fi recepționat. Toți au cuvinte de bine despre inginerul Pagu. Am aflat de la el ceva. Cu doi ani în urmă, a avut, pentru cîteva luni, un diagnostic care punea sub semnul -întrebării activitatea sa de constructor. Directorul a venit după el în spital, așa cum face cu toți oamenii lui cînd sînt la necaz cu sănătatea,. una dintre primele lui griji fiind să cunoască pe toți medicii mari din București, l-a încurajat, l-a întrebat dacă poate să se întoarcă și l-a pus iar șef. Acum, inginerul Cornelip Pagu conduce cea mai bună echipă de lucru din întreprindere, fiind, un apreciat specialist.
In șantierAm stat cîteva ceasuri. cu nea Dumitru. în prima jumătate de ceas mi-a întins de cîteva ori mîna spu.nînd : „hal. eu am terminat de spus ce-am avut de spus, vă salut". I-am propus să tăcem împreună și să uite că-i stau în preajmă. N-avea nevoie să vorbească oamenilor lui pentru că ei îl simțeau acolo și știau ce au de făcut.Așa, după o oră, a început să se întoarcă mai des cu fața spre mine și să-mi spună de fiecare dată : „Vezi, sînt calm. N-arn nevoie să mă enervez. Treaba merge". Adică putea să fie și eL calm așa cum sînt șefii ceilalți. Dar poate să fie dacă vrea. Și dacă nu vrea ? Dacă nu vrea, o să fie gălăgios cum îi place lui și cum le place băieților. Este dulgher montor, dar oamenii îl strigă „tneștere". L-am întrebat pe unul mai tinăr cum se numește echipa în care lucrează și mi-a răspuns că, în șantier, echipa poartă numele maistrului.

TITU DUMITRESCU ■

Riogazu! - un spor de civilizație 
pentru satul românesc

sînt tot atîtea surse de energie potențială care poate fi cooptată cu ajutorul instalațiilor de biogaz. Inginerul Petre Buleci se oferă, ne mărturisea nu demult, să acorde proiecte și asistență tehnică specială tuturor acelor locuitori ai Insulei Mari a Brăilei care vor să-și construiască instalații de biogaz. Această asistență, aceste proiecte le oferă gratuit, îndemnat doar de un statornic și puternic sentiment patriotic, de credința că atunci cînd țăranul român va cuprinde în deprinderea lui, in morala lui, în felul său de a trăi 
folosirea biogazului, din acel moment el va face un salt în civilizație. își va asigura independența energetică.Eram în Insulă, ascultam cîțî-

0 nouă stație 
de metrou: I.M.G. B.Vizavi de întreprinderea de mașini grele București, nu departe de Popești Leordeni, un fel de gară mică și cochetă privește fără sfială la colosul industrial din apropiere vrînd parcă să ne convingă că lumea nu-i doar pentru uriași : stația de metrou I.M.G.B.Un decembrie care înregistrează cotidian eforturi menite să împlinească succesele, unui an, ale unui cincinal, se dovedește a fi la fel de bogat și pentru constructorii metroului care se străduiesc să-și respecte promisiunea făcută renumiților constructori de mașini grele și să le ofere cit mai repede ceea ce aceștia așteaptă cu nerăbdare: metroul la scară. Peste puțină vreme, oamenii I.M.G.B.-ului, primii bucureșteni care vor vedea metroul la lumina zilei (una dintre noutățile trenului subteran), vor ajunge și mai devreme și mai veseli la casele lor, despărțindu-se fără nostalgii de tramvaiele 22 și 34.Pentru că am invocat noutățile, să începem cu prima. Stația de la Poarta 1 este o stație ridicată „în cîmp", din beton și sticlă, o construcție neostentativă, „Ia scara omului", înconjurată de verdeață, o adevărat insulă, dar o stație surpriză, jumătate din ea aflîn- du-se la suprafața pămîntului, cu vestibul suprateran, cum spun arhitecții. îl descoperim aici pe colaboratorul nostru, arhitectul Cătălin Stanciu, proiectantul stației. „Este prima de acest fel, ne explică el, o stație pe care n-arft „îngropat-o", fapt care are multiple avantaje. Nu s-a mai săpat în adîn- cime, ceea ce a condus la scurtarea timpului de execuție și la costuri mai reduse. De asemenea, s-a redus foarte mult iluminatul artificial și s-a eliminat ventilația, s-au scurtat traseele cablurilor și s-au eli- miniat scările, rămînînd doar cele de acces care distribuie călătorii direct pep eroane, la mijlocul șl nu la capetele lor". „Clou“-ul construcției este curtea interioară care favorizează pătrunderea luminii naturale și agrementează spațiul. în curte, pe o suprafață cu mici denivelări, cît mai a- proape de un cadru natural, vor fi plantate flori și, prin străduința arhitectului Cătălin Stanciu, vor fi așezate două coloane de piatră, păstrate de la o casă demolată, coloane ce vor da o notă inedită peisajului „de buzunar", subliniind, în același timp, caracterul de arhitectură civilă al construcției. „Curtea interioară, adaugă proiectantul, este descoperită, deci, aici va ploua, va ninge, sporind farmecul acestui spa

va locuitori care ne mărturiseau că au fost zile cînd brutăria din satul Mărașul, sat oarecum mai izolat, nu reușise să coacă o pîine, firește din cauza greutăților în aprovizionarea cu combustibil, și mă gîndeam la posibilitățile care le stau în jur, dar pe care eî nu le pun încă în valoare. Le-am vorbit despre aceste posibilități președintelui cooperativei agricole de producție, primarului din comună și au rămas cumva cu ochii în gol, uimiți poate în sinea lor, că iată, flacăra biogazului arde undeva lingă noi, dar noi nu o vedem, ea continuă să se risipească, iar țăranul, fiindcă pădurea din insulă a dispărut, nu prea mai are cu ce să-și coacă plinea, cu ce să încălzească soba și apa. Ca 

țiu, terenul fiind, desigur, drenat. Pereții de sticlă ai vestibulului, unde se vor afla și tur- nicheții, vor oferi vara frumoase panorame ale cîmpuluî verde aparținînd C.A.P.-ului Popești-Leordeni".Scările spre peroane, în buna tradiție a metroului, sînt realizate tot din granit, pentru a rezista fluxului de călători, iar, peroanele, stîlpii și pereții stației sînt din travertin, strop de vinarom, praf de cretă, gresie de pardoseli. Culorile deschise «anulează senzația de subteran». în vreme ce jucărea fronturilor înlătură monotonia. Pe pereți, păsări stilizate redau ideea de mișcare. Capacitatea stației : 18 000 de călători pe oră șl sens.Beneficiarul a făcut deja recepția. Se amenajează trotuarul din fața intrărilor și se face curățenie. îh fiecare zi, 50 de oameni al muncii de la întreprinderea de mașini grele, comuniști, uteciști, ‘membri O.D.U.S. dau o mină de ajutor constructorului, la evacuarea materialelor, a molozului, la curățenie, nerăbdători să intre „în posesia" mijlocului de transport care, după opinia lor, Ie va schimba o bună parte din viață, cea petrecută prin stațiile tramvaielor amintite, dă- ruindu-le mai multă prospețime la treabă și mai mult timp liber.Apoi, metroul va ieși la suprafață însoțind pe mai bine de un kilometru lanurile cooperativei din Popești-Leordeni. pentru a ajunge la depoul șl stația din dreptul Porții 2, complex proiectat de arhitectul Ioan Marineci. „Este prima stație supraterană, ne lămurește proiectantul, fiind realizată din prefabricate și avînd două peroane. O altă noutate, depoul și hala de parcare sînt suprapuse, astfel încît s-a obținut o importantă economie de spațiu, mișcarea mecanicilor, a personalului între depou și parcare făcîndu-se pe verticală. în ceea ce privește materialele folosite la finisare ele sînt aceleași ca la stația anterioară, realizînd un spațiu plăcut, care să hu obosească ochiul".Stațiile sînt gîndite și lucrate, așa cum se observă și dn fotografie, cu bun gust, cu a- ceeașl Imaginație, și același respect pentru călător, în frumoasa tradiție a constructorilor metroului, adevărate bijuterii care îi vor face și în continuare pe călători să-și scoată pălăria și să se șteargă pe picioare la intrare.
RAZVAN BĂRBULESCU 3să nu mai pomenim și faptul că biomasa rezultată din fermentare devine cel mai bun ingrășă- mînt natural, îngrășămînt de care pămîntul Insulei, pe cale de a mai obosi și el, are atîta nevoie ! I.a urmă, președintele cooperativei agricole de producție, Gheorghe Pană, un gospodar localnic, a rostit cu o nestrămutată convingere : „Vom construi urgent o instalație de biocaz pentru brutărie !“Rămîne însă ca un astfel de gînd frumos, încărcat de certe promisiuni pentru oamenii satelor de. aici, să devină realitate. Fiindcă o astfel de realitate poate convinge oamenii, îi poate determina la alte asemenea acțiuni. Iar cînd o instalație de biogaz ar putea să convingă un sat întreg că energia necesară unei gospodării depinde în ultimă instanță de pronriul gosno- dar, atunci e semn că o instalație de biogaz poate aduce acolo un spor de civilizație.
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La Timboiești, știința e așteptată 

cu piine și sare

„Agricultura noastră, ne spu
ne ing. Ion Davidoiu, devine tot mai mult — trebuie să devină I — o mare școală activă 
de știință. La recentul congres, tovarășul Nicolae Ceaușescu a răspicat din nou acest adevăr, pus sub semnul acutelor exigențe ale noii revoluții agrare. L-a reafirmat cu pregnanță și claritate, în cuvîntarea rostită la încheierea lucrărilor congresului, tovarășa Elena Ceaușescu, 1-ău comentat numeroși vorbitori. Avem în față, și nu de ieri, un vast, un gigantic program de integrare a științei în viața pămîntului, care ne pune în față obligații covîrșitoare. De fapt, ne pune în față unica șansă de progres a agriculturii, singura cale de a ieși la lumina țelurilor pe care ni le propunem".

Cel ce ne spune aceste cuvinte este un practician al agriculturii dublat de un redutabil cercetător. Ing. Ion Davidoiu, om încă tînăr, abia trecut de 40 de ani, dar de vreo 17 președintele C.A.P. Timboiești din județul Vrancea, este membru corespondent al Academiei de științe agricole și silvice. Titlu care, firește, nu i s-a dat ca un cadou pentru ochii lui negri, nici ca o sclipicioasă eșarfă cu care să-și decoreze aspra dimie a trudei lui zilnice, pentru recoltă. E autorul unor cercetări într-ale pămîntului care, dăruite pămîntului, au răsplătit cu do- bîndă asprele zile și nopți investite în ele. C.A.P.-ui Tîmbo- ieștilor a cucerit, și grație acestor cercetări, tot felul de lauri pentru porumb, pentru grîu, pentru vite și pentru struguri. La ultimii a ocupat, în anii din urmă, locuri I, II și III pe țară, prin producții la rivalitate cu cele oferite de vechi blazoane ale podgoriilor VTancei, ca Odo- beștii, Coteștii sau Paliciul. Ing. Maria Davidoiu, soția președintelui și șefa fermei nr. 4 (o fer-
Șerban Dragomirescu:

„Distincțiile academice încununează eforturile 
și meritele unei școli științifice 

de cea mai aleasa ținută**

Laureați al premiului „Gheorghe Murgoci", cercetătorii Institutului de geografie din București (autori ai primului volum dintr-o monumentală „Geografia României") alcătuiesc un grup ce-și consumă în liniște emoția momentului... între ei — Șerban Dragomi- 
rescu,' secretarul științific al revistelor „Studii și cercetări de geologie, geofizică și geografie" și „Revue romaine de geologie, geophysique et geogra- phie". Discuția nu se leagă, clipele de prea mare bucurie au un efect inhibant, așa încît amînăm interviul pentru a doua zi. Zi de duminică pe care noiembrie a cedat-o generos toamnei celei adevărate. Ziua în care, de obicei, Șerban Dra- gomirescu se dăruiește unei odihne aparte: se așează la birou, pune unul dintre, discurile dragi și scrie. 11 răpesc ziua, în camera de la etajul unei case de pe strada Galați — casa unde interlocutorul trăiește de cînd s-a născut —, printre nenumărate cărți și reviste de specialitate, într-o liniște tulburată doar arareori de trecerea vreunui tramvai, conversația demarează repede, punctul de pornire fiind lucrarea premiată.

— Din cite volume va fi al
cătuită, in final, „Geografia 
României"?— Primul volum,, cel premiat de Academie — „Geografia fizică" — a apărut în 1983. Un an mai tirziu a fost tipărit cel de-al doilea — „Geografia umană și economică"...

— Geografie umană?—- Exact. PreTuînd tradiția marii noastre școli naționale de geografie, știința actuală a încercat să corijeze o eroare a trecutului nu tocmai îndepărtat, o exagerare; de fapt, constând în subsumarea tuturor 

mă viticolă de peste 200 hă, printre puținele, dacă nu singura în țară de asemenea proporții !), conduce și o „școală de viță" care altoiește anual cite 2—2 500 000 de plante. O „școală" care-și trimite firele altoite și își exportă experiența (deopotrivă practică și științifică) oricui are nevoie de ele. Și au destui. Iar dacă unii dintre vecini ignoră această experiență fiind și ei vechi podgoreni, trufași pe ce știu (sau cred că știu), se găsesc unde nu te-aș- tepți amatori de ea. Nu mai departe decît acum cîțiva ani, vreo 15 dintre „profesorii" școlii din Timboiești și-au urcat în avion catrafusele și uneltele lor țărănești și au descins tocmai în Libia, trimiși de statul român, în cadrul unui acord de cooperare, ca să întemeieze acolo viticultură. Au plecat cu ei și nevestele, căci pe-aici și femeile, toate femeile, se pricep la altoiul viței. Și după veștile ce-au venit încoace nu de la „detașați", ci de la gazdele lor, se pare că prin acele îndepărtate locuri în care vacile au cocoașe și se cheamă cămile, țăranii noștri, prinși în întrecere cu altoitori din alte țări, s-au așezat destul de comod pe primul loc.Stăm de vorbă despre toate astea în hala „școlii de viță", care-i chiar ca o hală, ca o mare hală industrială, loc de iernat al gingașelor fire, vegheate și ajutate în creșterea lor de niște inși care se numesc Dobre Mihălceanu, Vasile Pan- țuru, Ghiță Popovici sau loniță Olăreanu, toți cu sarea vremii la tîmple (ultimul are 80 de ani !). Niște inși care de mult au uitat de Libia, neavînd ei decît grija pămîntului lor, prea legați de el eu pripoane istorice ca să-l fi scăpat — chiar aflîndu-se peste țări și mări — din această grijă. Dovadă, răvașele pe care le trimiteau 

problemelor umane economiei, elanului producției. Or, în ultima vreme, geografia și-a lărgit preocupările — nu doar frontispiciul —, îndreptîndu-și privirea și asupra laturii umane a lucrurilor, vizînd și probleme de dinamică a populației, de geografie a așezărilor etc. Lucrul mi se pare întru totul normal în cadrul eforturilor integratoare ale științei pe care o slujim. Dar, asupra acestei idei — foarte iubite de Simion Mehedinți — se cuvine să poposim ceva mai mult, adîncind-o. Revin acum la celelalte volume ale marelui tratat de geografie a României. Volumele III—-V vor prezenta unitățile geografice ale țării. Primul dintre ele, care urmează să apară anul viitor, se referă la Carpați și la depresiunea Transilvaniei, zonă pe care o considerăm, după spusa lui Bălcescu, o „țară" intracarpatică, up fel de „țară a Bîrsei" de proporții mult mai mari. Volumul al IV-lea studiază dealurile subcarpatice, podișul Moldovei și cel getic, dealurile vestice și cimpia banato- crișană. Observati si numai din această înșiruire că dorim să propunem denumiri geografice mai apropiate de cele ale provinciilor istorice românești, revitalizînd aceste frumoase denumiri tradiționale. în fine, volumul al V-lea se ocupă de Cîmpia Română, de podișul Dobrogei și, ca o unitate aparte, de Dunăre și de Delta Dunării. Pe scurt, actuala „Geografie a României" va prezenta pentru prima dată adecvat această problemă. în sfîrșit, ultimul volum, al VI-lea, se preocupă de organizarea geografică a spațiului românesc.
— Nu cumva geografia tinde 

să-și cam depășească atribuțiile 

de-acolo acasă și în care cereau totdeauna vești despre starea casei, a pămîntului și a obștii.Cercetăm hala, hală industrială (cu arhitectură industrială, cu echipamente industrioase și cu regim de lucru în „foc continuu"), dar și hală-grădiriă, cu surîzătoare și tandre culori vegetale, tot atît de nepăsătoare- la iarna de-afară ca și soarele Libiei la problemele Groenlandei. Adunăm și imaginile și datele pe care le-am cules pînă aici (grajdurile moderne, recoltele atacînd metodic, de ani și ani, tiparele înghețate ale naturii, eliberînd din ele mereu proaspete energii) și îi spunem inginerului Davidoiu că parcă nu ne-am afla într-un C.A.P., ci într-o stațiune de cercetări, într-un fel de Fundule, mai mică desigur .decît Fundulea, dar în care creația, știința, noul par a fi căpătat statutul practicii curente. Inginerul ar ti și n-ar prea fi de acord cu noi. Legea C.A.P.-ului Tîmboiești- lor, ne explică, este, ca legea oricărui C.A.P., nu creația, ci ^producția, chiar dacă actul creator nu lipsește, dovadă „școala de viță" și firele altoite de ea. Mai sînt și alte dovezi, între care ameliorarea continuă a raselor proprii de animale și perfecționarea, cu cartea de știință în mînă și cu somațiile vremii resimțite de-a dreptul cu inima, a unui sistem eficace de luptă cu buruienile și dăunătorii, care în anul acesta de cruntă secetă și-au făcut de cap. Este vorba de ceea ce -în limbajul specialiștilor se numește „sistem integrat", împletind forțe de luptă multiple, astfel ca apa puțină, hrana frugală pe care o dă cîte- odată natura plantei (căci aici apa o dă numai natura, pămîn- tul nu-i irigat), să fie conșu- mătă numai de plantă, nu și de paraziții ei. Potrivit cărții, un răstimp de numai 14 zile fără 
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clasice, dînd iama prin dome
niile de studiu ale altor științe?— Acum este cazul să discutăm despre geograful integrator, ca ideal al omului de știință din acest domeniu, ideal formulat și explicitat de către Simion Mehedinți. Pe acest tip de geograf — pe care-1 putem numi deja al viitorului apropiat — nu-1 interesează simpla însumare a datelor oferite de științele particulare, ci numai ceea ce este cu adevărat relevant. semnificativ pentru teritoriul în discuție. Geografia de astăzi nu mai privește natura ca pe un simplu peisaj pitoresc, ci caută să-i descifreze funcțiunile și funcționalitățile, dezideratele timpului, se preocupă și de gospodărirea teritoriului, dacă vreți, de activitatea omului în direcția dirijării unor procese naturale pentru raționalizarea și optimizarea lor.

— Cînd s-a născut ideea unei 
asemenea ample „Geografii"?— Ideea e destul de veche, datând chiar de la înființarea Institutului de geografie, eveniment petrecut în condiții cu totul excepțional. Primul director al acestui institut, acadenii- cianul Vintilă Mihăilescu, a "Obținut decizia de înființare de la ministrul învățămîntului din 1944, Ion Petrovici, în situația cînd problemele țării erau cu totul altele. Dar, la 1 aprilie ’44, cu numai trei zile înainte de marele bombardament, institutul a luat ființă. El avea două sarcini majore — să realizeze un Atlas geografic național și un tratat de geografie a României.

—• Dacă nu mă înșel, și aceas
tă lucrare a fost premiată de 
către Academie.— Da, a primit tot premiul „Gh. Murgoci", în 1980. Dar acest premiu a revenit, de fapt, colectivului Institutului de geo- 

ploaie e deajunS ca să se proclame „starea de secetă", deci „starea de buruieni", deci „starea de luptă" în plinul ei. Fer- tilizarea zisă „fazială", prin care soluția hrănitoare e administrată concomitent cu stropitul viei, e numai una din armele care, la Timboiești, vin rezolut și masiv în întîmpinarea secetei și a consecințelor ei. Deci forțele cele mai prețioase ale „sistemului" de care vorbeam sînt cele cu efect preventiv, cele ce fac ca butucul de vie să intre în lupta lui pentru rod cu maximum de vigoare, avind în el tot ce-i trebuie, ba și niște substanțe de rezervă, care să-1 facă apt să înfrunte orice potrivnicii ale vremii. Am insistat asupra podgoriei, continuă inginerul, fiindcă, deși ea ocupă doar 27 la sută (vreo 850 de hectare) din moșia noastră arabilă, aduce cam 70—80 Ia sută din venitul unității. Am mai putea vorbi și despre porumb, care la Timboiești e din soiul „Fundulea 426". Soi bun, căci Fundulea știe să fabrice soiuri alese (să nu uităm, a creat și hibrizi cu un potențial productiv de 18—20 000 kg. boabe ia hectar !). Dar la Timboiești, care e inimă de rece și slabă Vrance, nu de fierbinte și gras Bărăgan, cel mai bine dă „Pio- neerul" (mai anii trecuți a dat 14 000 kg boabe !) ; păcat insă că soiul ăsta, prolific și răbdător eu solul aspru și cu clima aspră a Vrancei, nu prea mai vizitează locul. Cerința „creării 
de noi soiuri de semințe și 
plante mai productive, mai tim
purii și rezistente la ger și se
cetă" — pusă de secretarul general al partidului la recentul forum — se menține vie și arzătoare.Agricultura românească, e de părere președintele-cercetâtor Ion Davidoiu, poate înainta fie și numai pe baza propriei ei tradiții, a cuceririlor de pînă acum, civilizația porumbului sau a viței de vie fiind la noi, la români, arhlcristalizată prin străvechime și faimoasă prin vrednicia și iscusința oamenilor. Căci dacă cultura reprezintă, cum spunea cineva, compartimentul cel mai de sus al unei civilizații, agri-cultura, pe care o practicăm din veac, se constituie, chiar rămasă la capul de jos al scării, ea însăși ca o robustă civilizație, cu virtualități 
grafie, forul coordonator al unei munci la care au participat 192 de cercetători din toată țara, geografi din învățămîntul superior și din alte domenii, realizatori ai acestei lucrări cu adevărat impresionante, avînd formatul de 765 pe 555 milimetri, hărți cu scara de 1 la 1 090 090 și ilustrind, în definitiv, cum spuneam, contribuția unei întregi generații de geografi, a unui întreg front științific.

— In acest an, deși „Geogra
fia României" e tot o lucrare 
colectivă, s-a hotărît ca pre
miile să fie decernate, totuși, 
autorilor.— Formula este, fără îndoială, mai stimulativă. Dar, vedeți există un „dar“... Cel șapte premiati sînt Ana Popova-Cu- 
cu. Octavia Bogdan, Cristina 
Muică, Elena Mihai, Constantin 
Drugescu, Mircea Buza și eu. Ceilalți autori n-au putut fi nominalizați . întrucît regulamentul de decernare a premiilor Academiei nu permite — decît în situații cu totul excepționale — acordarea de două ori a unui permiu aceleiași persoane. Or, ceilalți autori fuseseră premiati în anii precedenti. Oricum, se cuvine șă-i menționăm pe coordonatorii acestui prim volum — dr. 
Lucian Badea, dr. doc. Petre 
Gâștcscu și prof. dr. Valeria 
Velcea.

— Am constatat că multe pre
mii ale Academiei au fost acor
date unor volume colective. 
Cum e munca Ia asemenea lu
crări?— E necesară o disciplină fermă a muncii colective — de la faza de cercetare pe teren și pînă la aceea a elaborării definitive. Noi — lucrînd de mult împreună, avînd experiența atlasului și pe aceea a unei activități îndrumate, o vreme cu știut.|-i energie și competentă de profesorul Virgil lanovici — am reușit să alcătuim o echipă adevărată.

— E timpul să vă adresez 
și întrebarea de la care trebuia, 
de fapt, să pornim discuția, dar 
pe care am amînat-o simțind 
că încă sînteți sub imperiul 
emoției : cum vă simțiți ca 
proaspăt premiat al Academici ?— Distincțiile academice încununează eforturile și meri- ritele unei școli științifice — școala românească — de cea mai aleasă ținută. în ceea ce-i privește strict pe geografi, 

și resurse încă vii și viabile. Deci de înaintat am înainta chiar și fără „nou", dar numai ca mod de a perpetua trecutul. Satisface un asemenea mod o societate ca a noastră, aflată în plină expansiune spre viitor, cu ampla și temerara deschidere de perspective a celui de-al optulea cincinal ? Firește că nu, un astfel de mod reprezentînd o strategie închisă, o strategie care asigură doar o „înaintare" în cerc. Adică învîrtirea la in- ' finit a caruselului generației, astfel încît agricultorul de azi să repete experiențele și mentalitatea despre locui și rostul lui proprii strămoșului. Este nevoie de știință, de noutatea extremă a veacului, de tehnici și de tehnologii moderne, este nevoie, de o agricultură-indus- trie, cu producții înalte și stabile, care să dea acestui pămint (nu o dată secat de o exploatare empirică, nu o dată hrănit doar cu promisiuni și iluzii) o forță nouă, un inedit și mereu mai puternic geniu zămislitor pe metru pătrat. Este nevoie de știință, de știință profund integrată producției, pentru schimbarea chipului în care omul pămîntului își concepe și își pune în rosturi truda. Calculat pre’.i- » minar sau apreciat științific, fiecare gest al muncii, chiar și cel al vechiului viticultor cu secretele viei la degetul mic, își dezvăluie fie nebănuite consecințe, fie dimensiuni inedite.în ce7i privește, conchide inginerul Dovidoiu, tîmbbieștenii fac tot ce pot ca să-și asume noul, ba chiar, după puterile lor, să creeze ei înșiși, nou. (in „nou" al lor, un „nou" care, izvorît din experiența lor, e aplicabil, poate, doar în ograda I lor (mă rog, dacă e nevoie chiar și prin Libii !), care ogradă e doar o celulă dintr-un vast organism. Dar o celulă ce se vrea — și trebuie să se vrea ! — pururi tpe, deci au aportul ei teafăr la înfăptuirea marilor sarcini trasate de secretarul general al partidului pentru ridicarea agricihturii române la râvnita nouă calitate, întemeiată pe știință și întemeiată pe vred- 1 nicie.Afară vremuiește cu zăpadă ] și viscol, dar în hala-grădină a Tîmbqieștllor lăstăresc idei și proiecte fierbinți. Lăstărește cu viitor.
ILIE PURCARU ■

trebuie spus că întotdeauna au fost onorați de Academie și i că, la rîndul lor, au onorat-o. în 1915, S. Mehedinți era membru titular, în 1919. la. numai 34 de ani, G. Vâlsan era cel mai tînăr membru al Aeade- . miei în acel moment, în fine, al treilea membru titular a fost, din 1974, Vintilă Mihăilescu, distins, în 1963. cu premiul Academiei. Noi continuăm, după cum ne lasă puterile, activitatea acestor mari pa»- trioți și împătimiți de geogra- j fie, de pămintul românesc.Simiop Mehedinți, pe care l-am I mai invocat — creatorul, în । 1999, a primei catedre de geografie în învățămîntul românesc — spunea că geografia se măsoară cu pasul. Astăzi, acest adevăr este deja un bun cîști- gat al geografiei noastre. Cît despre premiul acordat cercetătorilor de la institutul nostru, el, se datorează, în esență, îndemnurilor primite din partea conducerii de partid privind realizarea unor cuprinzătoare sinteze în cadrul tuturor disciplinelor științifice. „Geografia României" este răspunsul prompt al geografilor, cei care ne-am străduit să . oferim un tratat de cît mai mare acuratețe științifică, un semn — care să rămână — al trecerii noastre prin timp.
— Care ar fi cele mai de sea

mă contribuții originale pe care 
acest tratat Ie-a adus cunoaș
terii geografice?— Atât tratatul, cît și atlasul au cel puțin cîteva merite ce nu pot fi trecute cu vederea, începînd cu o firească îmbogățire a băncii de date a domeniului, continuînd cu valori- rificarea progreselor însemnate din ultimul timp ale cartografiei, cu standardizarea — în concordanță cu adevărul istoric și spiritul locului —- a numelor geografice, sfîrșind cu atenuarea sensibilă a diferențelor de cunoaștere dintre regiuni și culminînd cu întemeierea unei noi viziuni geografice, avînd ca țel final aflarea de răspunsuri cît mai corecte și complexe unor stringente cerințe sociale, adică ieșirea din starea de pură contemplare pentru a viza chiar prognoze întemeiate științific, geografia românească de azi este, mai mult ca oricînd, o disciplină activă, contribuind direct la progresul țării.

DAN MUCENIC ■
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— Maestro Zeno Vaneea, toc
mai ați împlinit 85 de ani, multi 
înainte !, și aș vrea să vâ întreb 
dacă mai compuneți, dar mă ai» 

țin, V-ați putea simți jignit, așa 
£&>>o— Jignit, de ce 7 Vînsta asta vine pentru fiecare» dacă viile. Mai compun. Mai rar» dar compun, mai am încă ceva de spus. In restul timpului scriu și-mi văd de obligațiile de vicepreședinte al Uniunii Compozitorilor. Și mă plimb, .și visez, trăiesc.

— De cînd compuneți î—’Pe cînd eram elev la Lugoj, la 15 ani, la cererea a 2 colegi care urmau să participe -la o serbare» am creat citeva varia- țiuni pentru 2 flauți, pe un etatea popular bănățean. Deși n-aveam, logic, cunoștințe tewe- tiee, fiind numai intuitiv» m-a remarcat Ion Vidu, care era învățător la școala primară românească și dirijor al corului „Reuniunea de cîntări", cor vechi, înființat, dacă au .greșesc, în 1869. Ca să înțelegi, trebuie să spun că, în anii aceia, ambianța muzicală a locului, era extraordinară, muzica populară specifică locului, de fapt una orășenească rezultată din întâlnirea muzicii autentice țărănești din jw cu cultura citadină, fiind pe 'buzele tuturor.
— Datorită lui Vidu ?— Și lui, dar cultivarea muzicii românești era pentru a«»i, românii aflați vremelnic sub stăpinire austro-ungară, un mod de a face politica. Dealtfel, în primul rînd prin asta a rămas Vidu, prin marele său patos național, sentimentul dominant al corurilor sale, „Ștefan și Dunărea" sau „Răsunetul Ardealului" bunăoară, fiind năzuința Unirii Banatului și Transilvaniei cu Țara. A și suferit pentru creațiile și acțiunile sale, in timpul primului război mondial autoritățile maghiare lnternîndu-1 într-un lagăr de prizonieri politici.
— Cum era ca muzician, ce 

înrîurire a avut asupra dezvol
tării dumneavoastră ?— Invenția lui melodică era foarte bogată, dar «a .stăpînea prea bine, judecind cu . ochii de-acum, nici contrapunctul, nici orchestrația. Abia mai tîrziu, invitat de Ga vrii Muzicescu la Iași, Vidu a învățat armenia. Pe mine însă m-a influențat serios, pe adolscenlul rare eram, dezvăluindu-mi bucuriile și, ta parte, secretele muzicii. Pe oare, trebuie să precizez, le descoperisem in familie, bunica și mama mea iubind și cianosctad muzica Copil fiind., pe la 6—î ani, cîntam cu bunica simfoniile toi Haydn -și Mozart 4a 4 mîinî.

— La pian ?

— Firește că la pian, Mama a fost chiar profesoară de pian.
— Ați lest un copil minune ?— Mai talentat decit alții, da, dar atît, Să-ți mărturisesc ceva : termenul pe care l-ai folosit nu-mi place. Unii rămin copii pină la aâ'inci: bătrineți.'
— Nu-i geniul, maestre, o pu

bertate repetată ?— Lasă-1 pe Goethe 1 Nn-mi vorbi despre geniu, nu mă face' să. mă simt intr-adevăr jenat ! Eu am fost șiusînt te vrei, profesor, compozitor etc, numai 
Zeno Vancea:

„Dat-aș putea, mi-a? 
rescrie toată opera, 
dar cine mi-ar oferi 
oaraotia că ar ieși 
mai bra?!“

geniu nu. Geniu a fost, de pildă, Enescu.
— Pe care l-ați cunoscut, da ? 

Povestiți-mi, vă rog. uns din 
întîlnlrile dumneavoastră eu 
George Enescu.—■ Pe cînd eram la Tîrgu Mureș, unde am lucrat o bună bucată de vreme, mai întii la ea- • tedra de pian a Liceului militar, apoi la Conservatorul municipal» al cărui director am și fost mai târziu, din ’45 în ’48, l-am întîl- nit adesea pe Enescu. Venea și cânta la vioară șl la violoncel, ba chiar improviza și la orgă. Se afla pe atunci; ca profesor.Laszlo Arpad, cîndva elev al lui Liszt și fost profesor de pian la New York, pe cînd Conservatorul de acolo era condus de celebrul Antonin Dvorjak; Ei bine, âaitr-o seară, Enescu și Laszl® au interpretat b Sonată Kreut- 
zer cum rareori .am mai avut 

ocazia să aud! De nenumărate ori în timpul vizitelor acelea am discuta t cu Eh eseu, mai ales despre Viena, unde studiasem amândoi. Odată, la o reuniune,; î-am .spus că sînt adept al școlii naționale și ca doresc sâ com
pusa îiitr-un spirit românesc cit mai autentic. M-a ascultat și m-a încurajat, fiind și el de părere că muzica populară reprezintă un izvor nesecat de inspirație. A adăugat însă că, dacă urmăresc mat mult, trebuie să vreau mai mult, 

subliniind că marile creații ale muzicii universale au fost compuse într-un. limbaj la a cărui dezvoltare au contribuit toate popoarele europene, pe baza aportului fiecăruia, național. caracteristic. formîndu-se m limbaj foarte liber, care a permis afirmarea personalității artistice a diverșilor compozitori în parte.
— Diferind, dacă înțeleg bine, 

eoni in ului emoție nai.— Exact. Deși limbajul e, •cum -să’ mă exprim? universalist, ■ nimeni nu confundă muzica germană, mai robustă, cu ardoarea italiană. Sau eleganța franceză cu patosul nordic. Toate contra- argumentele mele, ca să mă întorc, au fost risipite de Enescu.
— Cm l-ați contrazis ?— Am făcut trimâiere la compozitorii ruși, la Musorgski îndeobște, car» e eminamente na

țional. Da, m i-a răspuns, ai dreptate dacă te referi ia Baris 
Godunov sau la Hovanscina, dar trebuie să accepți că, -scriind Tablouri dintr-o expoziție sau suita de lieduri intitulată 
Fără soare, și Musorgski a luat, din necesități' expresive, numeroase elemente din muzica universală.
- Șî ?— Am tăcut : avea dreptate. Creînd sau predind studenților, vreme de mai bine de 4 decenii, asta ana încercat să fac și eu, o 

sinteză intre național și universal. căutînd să exprim în muzica mea nu doar propria sensibilitate, ci și citeva din trăsăturile principale ale modului de simțire al poporului Săruîa, cu trup și suflet, îi aparțin.
— Credeți că ați reușit ?— E treaba muzicologilor. M le pot încălca teritoriul.
— La 85 de ani, nu puteți avea 

o privire critică asupra creației 
dumneavoastră ?— Pot, sigur că pot, dar te a- sigur că e subiectivă. Nici un părinte nu-a va vorbi de rău copilul, cit ar fi acesta de ®e- realizat !

— Nu vă supărați, maestre, su 
cumva fumați prea mult ? A- 
prindeți țigară de la țigară, ce 
zic medicii ?— Să nu mă las-

. — Cum așa ?l— Fumez cel puțin un pachet 

de Carpați pe zi, așa că doctorii mă sfătuiicșc să au renunț, ca sâ nu mi se schimbe metabolismul. Dacă mă mint ei. te mint și eu.
—- Cînd v-ați apucat ?— în toamna taî 1919, s-a înființat ta Cluj, la inițiativa lui Tiberiu Brediceanu, și el lugo jan. Opera Română, la care ana fost angajat corepetitor, în aceeași zi cu marele cîntăreț Traian Gi®- zăvescu, el ca solist comprlmar. Adică membru al corului, dar și cu unele roluri mai miei. înainte însă, căci actul Marii Uniri, visul din totdeauna al nostru, al românilor, m-a prins la Budapesta ca student la Conservator și la Drept, la începutul jul 1919, am Stat câteva luni la București, într-un internat pentru studenții ardeleni. Fusese războiul și nu era nimic .de mincare. Ne țineam cu mămăligă rnueeșgăită și ulei rânced, ca s-o mai dreagă. N-o dregea, rămineam cu un .gust de cocleală, de care cineva m-a învățat să scap cu o țigară. Azi ura, mîina alta, am devenit fumător.
— Ce făceați dumneavoastră, 

îertațî-mă că mă mir. la Drept?!— Pe vremea aceea, poate, că .știi, na era prea onorabil să fii artist. Nu erau condițiile de azi cînd, prin grija partidului și a statului, meseria asta e privită cu respect, sprijinită și ajutată. Un compozitor aproape ,că -nu putea, așa era mentalitatea burgheză, să-și asigure existența, de aceea m-am Îndreptat și spre Drept. Cînd s-a prăbușit monarhia austro-ungară, in 2 noiembrie 1918, după două luni și 18 zile petrecute la Budapesta, am plecat în țară. Cu primul tren.
Un singur lucru îmi scapă : 

tând ați terminat conservatorul ? 
Unde ?— La Cluj, pe cînd lucram corepetitor la Opera Română, pentru că se înființase și Conservatorul, sub conducerea lui Gheorghe Dima. Am intrat, prin examen, direct în anul III, la secția pedagogică. Nu exista clasă de compoziție, doar de teorie, de armonie și de Istoria muzicii.

. — Documentîndu-mă pentru 
acest dialog, am descoperit că, 
pe timpul stadiilor, l-ați avut 
profesor și pe Dimitrie Cuclin. 
Cit v-a marcat contractul cu el ?— O să te dezamăgesc, dar nu m-a marcat. A fost și vreme puțină, 6 luni, dar nici tangențe deosebite n-am avut. Cuclin nu era practician, â mai mult filozof.

{Contlmare In ISi

OV1DIU 1OAN1JOAIA H

Ioan Alexandru
Boauchiș s
Crizanteme.
JPeisaj din DeM

Hof de Dunăre bogată
Doctorul Mutninț Bomchiț fi-a cântat s«m fi-a 

născocit nn nume de aiint — Bta — fi din clipa aceea 
trage să-l aurească, aUrnindu-l pe pereți, muindn-l 
in pumnalele curcut/eului, suindu-i, sau mai bine 
spus, lâsindu-l să umlble pâgtn, melancolic fi uluit de 
sine însuși prin Marele Palat al Apelor Dulci care 
este Delta Dunării. Bia, comtramdu-se din doliu vo
cale și toate culorile, are tendința pe care-o încearcă 
trestia : aceea de-a se reflectă plin de puteri ostenite, 
căci din asta ne tragem, noi drumul și darurile, din 
apele asfințitului de vară și din cerul fluid pe care 
alunecă lebede, luntrii, p-lmri, seîntei lucide, zădăr
nicia speranței, culbecul împins mai mult in pulsația 
trecutului decit in adevărul, prea puțin cunoscut ți 
prea puțin al sufletului, din viitor. Noi sîntem o 
țară cu odihna ființei in cîmpie, in dealuri domoale, 
in vii tomnatice, în drumuri de apă. Artistul român 
nu se îndatorează preciziei elaborate, el tremură în 
linii de omăt, oasele lui au fragilitatea, mlădierea și 

milenara pîîngere a sălciei, ingenunchîcrea călinului 
purpuriu, suplețea unei treceri stinse de-a curmezi
șul pe calea cocorilor. Ceea ce e de salcim în fluturii 
melancoliei noastre ține de culori superbe : albul vir
ginal al iernilor, galbenul lunecării griului spre 
moară, roșul adăpostind vestea dimineților frumoase.

Bia — îl denuț .ca hoț de Dunăre bogată — ne-a 
luat din bălți mari frînturi de soare și de umbră 
«pre a ne dărui miresmele caselor noastre mici, cu 
ferestrele deschise spre eternitate. Numai artiștii 
autentici se pricep să răpească din latentele noastre 

aspirații ramura pe care nu știam s-o scoatem singuri 
pe drumul trecerii. Mina care zăbovește pe pînză ca s-o schimbe-n naștere, adică tn miracol, amăgiri tă
măduitoare și ziceri de inimă iubind, se cuvine în- 
timpinată senin, cu mina ta fel de bînecuvintată, așa 
cum se intîmpină piinea cu vinul, pragul cu oaspe
tele, mîngiierea cu dragostea,

FĂNUȘ NEAGU H

Efigia Labiș
In urmă cu citeva zile a avut loc intr-o casă pri

mitoare din vechii București o sărbătoare ciudată : 
un tinăr de numai „Douăzeci de ani și încă unul’ 
era evocat de familie și prieteni la umplerea a 
jumătate de veac de la naștere.

Abia ieșitul din adolescență Nicolae 'Labiș ar 
avea acum cincizeci de ani l

E o imagine cu care greu ne-am deprinde și a 
fost nevoie de oglinzi pentru ca noi, cei ce i-am 
fost în preajmă să ne închipuim cum ar arăta ma
rele poet, azi, in decemvrie 1&85. Și „oglinzile" s-au 
numit Lucian Rateu, Aurel Covaci, Fănuș Neagu, 
Alexandru Andrițoiu, Doina Sălăjan, Sonia Larian, 
Stela Pogorilovschi ., Nu l-am regăsit pe Nicolae 
Labiș in — mărturisită —noastră b&trtnețe. Nu l-am 
regăsit in frazele noastre emoționate țdar fraze !), 
în puțina noastră inspirare, în fatala conveniență 
a clipei.

Ne-a fost mai ușor să parcurgem m drum in
vers : să încercăm a ne citi pe noi în dira de sînge și fum a puținelor zile pe care a apucat să le tră
iască. Și am izbutit : ne-am regăsit in desenul inci- 
zat cu sare de lacrimă pe plăcile memoriei al Efi
giei Labiș.

Am înțeles că nu ne putem abstrage forței re
prezentate de acest simbol benefic grație căruia, 
cumva, existăm.

Efigia Labiș nu înnobilează doar fruntea unei 
singure generatii ci, sigur, ea marchează un timp 
al literaturii române aflată, etern, „după război" și 
„între războaie" și năzuind la o oră rotundă de 
pace. Oră de iubire.

Marele poet a ars pe cerul poeziei cu fulgerare 
(Continuare în pag. 14)
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In direct, cu Teatru! „Mihai Eminescu PROZA

Priorități Spre romanModelul prozei lui mai îndepărtatMarin Mincu din al 
In-

de natură artisticăîntr-un fel, Teatrul „Mihai Eminescu" din Botoșani poate sluji drept exemplu tipic pentru condiția actuală a teatrului de provincie. Cîndva, în urmă cu mai mulți ani, revista noastră alcătuia un grupaj a cărui temă era tocmai condiția provinciei culturale și ale cărui concluzii descopereau, cu satisfacție, efervescența specifică a vieții culturale . în diferite zone ale țării, alături de, paradoxal, avantajele provinciei...Un dialog pe o temă apropiată am purtat, cu cîteva zile ■ în urmă, la Botoșani, în ideea; simplă, prietenească, de a afla ce mai face Teatrul „Mihai Eminescu". „Teatrul înseamnă în primul rînd actori. Aici la Botoșani, ideea , aceasta e la mare preț și cred că nu greșim. Așa că, avînd în prezent douăzeci și trei de actori toți dornici să joace, să. fie aplaudați, toți, foarte atașați instituției noastre și . 
programului ei din acest moment — putem răspunde la întrebarea dumneavoastră : BINE".Așadar un teatru nu prea mare, potrivit însă cu un oraș nici el foarte mare, dar în plină ascensiune. La Botoșani sînt încă multe familii în care a veni la teatru înseamnă o obișnuință de generații. Sînt însă și multe altele care trebuie cîștigate pentru teatru. Ce fel de teatru jucăm ? Pentru cine montăm spectacole ? Care este temperatura interesului pe care publicul botoșănean o arată teatrului ? Iată întrebările pe care colectivul de aici și le pune zi de zi — și, cum se va vedea, și cu folos — de o vreme în- . coace.De ce „de o vreme încoace" 1 „Firește, teatrul nu e o . întreprindere propriu-zisă, dar anumite rațiuni economice trebuie avute în vedere. De modul în care un teatru (fie el bucureștean sau din țară) înțelege ideea eficienței , muncii artistice depinde, la urma urmelor, reușita adevărată a activității sale. Autofinanțarea nu este nieidesum o • piedică. Evident, trecerea la acest nou sistem nu s-a făcut fără unele greutăți. A trebuit să schimbăm în primul rînd optica asupra treburilor noastre financiare și gospodărești. Noul mecanism nu-și poate afla legitimitatea decît.în momentul în care prioritățile rămîn artistice. Teatrul nostru tinde către această situație".Autofinanțarea reprezintă și pentru Teatrul „Mihai Eminescu" o preocupare dintre cele mai importante. Am găsit aici o mentalitate foarte sănătoasă. A vinde spectacole, cuvîntul de ordine, după cum ni s-a spus, înseamnă a monta spectacole în care orizontul de așteptare al publi- . cului și capacitățile artistice ale teatrului să se întîlnească ’ în cel mai rodnic unghi. Publicul este dornic de comedie.Deci, se joacă Preșul, de Ion Băieșu, Țarul Ivan își schim
bă meseria, de Mihail Bulgakov, Bacalaureații, de Corneliu Axente (o piesă pentru tineret, a cărei premieră a avut loc recent,- bucurîndu-se de mare succes) se pregătește Mobilă și durere, de Teodor Mazilu, precum și Mă
trăguna, de Niccolo Machiavelli. Cei doi regizori ai teatrului — Eugen Traian Bordușanu și Dan Mănescu pun în scenă 6—7 premiere anual, la care se adaugă și cîte un spectacol montat de un regizor din alte părți de țară. Pentru această stagiune, propunerea i s-a făcut lui Alexa Vi- sarion, botoșănean de baștină, care ar urma să regizeze' 
Mobilă și durere. „Actorii trebuie să lucreze din cînd în eînd și cu alți regizori, pentru că altfel apare rutina, viziunea stereotipă. Mari regizori au montat de-a lungul timpului în teatrul nostru și, pe lîngă faptul că noi am avut numai de învățat, putem-spune și că nu ne-am făcut

termezzo („Albatros", 1984) este romanul-reportaj, așa cum îl aflăm în viziunea unor Truman Capote ori Dos • Passos : aglomerare de ■ scrisori, pagini de jurnal, fragmente de texte desprinse din cărți, reproduceri de elemente grafice, legate între ele prin intervenția lucidă a scriitorului (șcriptdrului, zic semiologii) care e și un competent teoretician al literaturii, dedat cu subtilitățile textualizării, ale prozei autorefefențiăle. Marin Mincu împinge însă mai departe experiență romanescă de la care pleacă, pentru a construi o . imagine, mai degrabă teoretică, asupra mecanismelor epice, răs- turnînd perspectiva tradițională; nu chipul mimetic al realității . contează în .acest caz, ci .modul .. cum se corporălizează textul, cum prinde el contur în actul scrierii. Scopul prozei va fi, prin urmare, unul demonstrativ, fiindcă intenția autorului e de a da pe față un procedeu, care nu o nici foarte nou, nici anacroiiic, și mai puțin acela dea reproduce o felie de viață. Sigur că orice metodă ascunde, vorba filosofului, o metafizică, dar în cazul romanului lui Marin Mincu uneltele de lucru sînt atît de evidente, îneît experimentul se golește de miză pentru a șfîrșî într-o demonstrație ostentativă, în fond, e la mijloc ilustrarea unei idei pe care-o dibuim repede, încă din primele pagini ale cărții, și care preface discursul romanesc într-o desfășurare monotonă de argumente, insistentă și abuzivă pînă la redundanță. Ceea, ce este mai nepotrivit lucru, procesul textualizării se substituie în cele din urmă obiectului romanului, ridi- cînd adică teoreticul la rang de creație. Avem de-a face cu un 
kiinstler-roman, cu un roman al artistului adică? Du și nu, fiindcă mecanismele nu sînt produsul unei subiectivități, ci ale unei metode impersonale; aplicate inginerește, riguros, artificial. Tehnica aceasta, destul de simplă, în ciuda îndrăznelii metodologice, cere mult masochism din partea cititorului pen

deja falacioasă, despre autenticitate în literatură, însă trebuie să observ că prima parte a confesiunilor lui A., și cea mai întinsă, aceea din perioada liceului, e cu totul gratuită în economia cărții, înțrueit nu servește nici ideea. nici metoda. Abia din momentul în care însemnările celor doi se aplică pe o realitate comună Intermezzo crește în interes, căci putem urmări aproape aceleași fapte relatate din unghiuri diferite. Cu adevărat, procesul textualizării de- abia do aici capătă consistență, restul nefiind decît i niște preparative.Dar, întrucît nu atît calitatea informației pusă in joc interesează, cit metamorfozele celor două texte în drumul lor spre roman, practica semnificantă adică, nu e de mirare, că cele mai bune pagini le dă Marin Mincu în capitolele teoretice 
(Vn posibil început de roman și 
Un posibil sfirșit de roman), în care naratorul se autosuprave- ghează, ironizînd toate clișeele consacrate ale genului dînd cu tifla cititorului dornic de identificare, de iluzii. Aici, proza- toruT izbutește să prindă în aceeași "frază "fragmentul de real și reflectarea lui simultană în text, așadar, procesul constituirii pro- priu-ziso a textului: fără artifi- ciozitățilc ipocrite din restul romanului : „personajul meu, din cite înțeleg din cele cîteva pagini pe care le-am scris, vrea să dispară atît ca Uterăritâte cit și ca literalitate ;. el fumează, se plimbă prin cameră, citește, se uită la fotografii, dar să fumez, să mă plimb prin cameră, să mă uit la fotografii, iată 
aciiiml pe care pot să le fac și eu. la fel de bine". Cum se poate observa, Intermezzo e, prin urmare, aventura unui text virtual, în măruntaiele căruia putem vedea totul, fără a ne putea imagina deocamdată fizio-

andre ale platitudinii și birocrației. brațe grase, bucălate. ale impotenței agresive... ! — tonic insă, mai ales, pentru realitatea izbîndei : aceea de a aprinde un bec electric, folosindu-se înacest scop o veche și roată de moară...Există un univers grafic în acest film, nu a fi de acord cu
hodorogităcinema to- putem sau el — nu îl

niciodată de rușine' ne spune Dumitru Ignat.Vorbeam la început de „avantajele provinciei Da, celpuțin în teatru, aceste avantaje sînt ușor cuantificabile. La Botoșani, după zece luni cîte au trecut din anul în curs, sînt actori care au depășit două sute de apariții în specta- . cole. Este o șansă de preț, mai ales pentru cei tineri. „Cinstiți să fim, avem șt o tristețe : aceea că absolvenții ce ne sînt repartizați nu prea rămîn, deși, se poate vedea fără ■efort, facem tot ce ne stă în putință să se simtă acasă. Lă Botoșani, tinerii sînt primiți eu dragoste. Ne străduim să ie asigurăm locuință, iar distribuțiile le oferă de la bun început loc de cinste. în premiera cu Bacalaureat», Dan Purec de pildă a avut mare succes de public cu ! rolul făcut. A juca trebuie să fie^singura pretenție apăsată a oricărui tînăr. Lîngă satisfacția profesională se așază, treptat, și celelalte. Tinerețea trebuie să mizeze mai mult pe această șansă a meseriei".Directorul Dumitru Ignat este, cum șe spune, ,un „Sufletist". Da, la Botoșani tinerii vin — cînd vin — și uneori: mai pleacă. Pînă la un punct, e chiar firesc. Acest schimb de ștafetă aduce prospețime și dă Teatrului „Mihai Eminescu" orgoliul de „rampă de lansare". Au trecut pe aici Ion. Dichiseanu, Adela Mărculescu, Margareta Pogonat și mulți alții, dacă socotim numai această faimoajsă promoție. Au trecut și au învățat de aici mult din ceea ce știu azi. *Pentru un teatru de provincie, publicul nu este numai cel din orașul de reședință. Și la Botoșani turneele îsînt o obișnuință. Beneficiari sînt în primul rînd județele învecinate : Suceava, Bacău, Iași, Neamț, dar și Transilvania. Teatrul organizează o dată la doi ani și una dintre cele mai importante manifestări naționale : Festivalul restitui
rilor dramaturgice. Aici, la Botoșani, s-au jucat, cum e și firesc, textele dramatice eminesciene, piese de lorga, Mihail Sorbul. Această scurtă stagiune a moștenirii dramaturgice românești reprezintă un act de cultură și de noblețe culturală cu totul aparte.La Botoșani, actorul e la mare preț. O spune publicul, prin toți cei care vin regulat în sala teatrului, o spune repertoriul echilibrat și atent la valorificarea fiecărui membru al trupei, o. spune chiar directorul, pomenind numele cîtorva dintre cei mai buni, nu fără să adauge că selecția nedreptățește probabil pe ceilalți : Teodor Buzea; Mihai Păunescu, Ion Maidick, Dan Purec.

tru a duce la capăt lectura.
Intermezzo folosește • ca materie epică două jurnale: cel al ■lui Ml, bărbat zvelt, mizantrop, genialoid, egotist, mare devorator de cărți, și un altul al lui A., adolescentă chinuită de iubiri neîmplinite, patinatoare pătimașă și ambițioasă, sfîșiată între jocul dragostei și jocul cu mingea, apoi, după ce devine studintă, poetă și alpinistă, fascinată de amorul năvalnic pentru M. Cele două jurnale (primul din perioada studenției, al doilea din vremea liceului și. mai apoi, din timpul facultății, cînd destinele celor doi se în- tilnesc) se intersectează pe toț parcursul romanului, fiind unite prin depozițiile teoretizante alo naratorului și ale lectorului, în fapt trucuri romanești prin care autorul încearcă să . dea

TANiA RADU ■

nomia lui țim doar, puțin. închegată. O presim- Spre roman mai e
RADU G. TEPOSU ■f FILM

hirmccnl
sinceritățiiUn seriilor dedai într-ale cine-matografiei (Ion Băieșu) a co-mis un scenariu ; iar regizor . de film dedat tr-ale prozei (Dumitru

un în- 
Di-

nulescu — un prozator umorist de posibilă marcă !), și-a asumat ■răspunderea -de a semna, iată, 
„SPER SA NE MAI VEDEM", primul său lung metraj artistic.Un -film aparte, oarecum Di- zar ; comedie subțire (în sensul 
fin al cuvîntului), ilustrată melodic la mai'i intervale și sec — vreau șă .spun că pentru un foarte scurt timp filmic. — de arii autentic-simfonice, dacă-mi îngăduiți astfel să prezint introducerea muzicii „grele" intr-o 
comedie, căci e (ilustrația muzicală : Gabriel Purdea), Un film tonic și în același timp ușor amar — dacă-i depășești „bui- măccala" unor secvențe precumcea finală, cu ședința aceea, sau I coerență cărții. Dacă jurnalul lui lipsa mustaței aceleia, de subM. creează un personaj, cu tot cabotinismul lui amuzant, cel al lui A. e cu totul lipsit de va- valoare literară, acesta nefiind decît o lungă lamentație de obîrșie empirică. Mi se va reproșa, probabil, că avem de-a face cu o formă de autenticitate, cu un document și că nu acesta trebuie judecat, ci felul cum el se preface într-un text secund, acela al romanului. Nu e cazul să reiau acum discuția,

nasuL. eroului principal.în ulii-, mele cadre ale filmului, sau iar- ' na aceea înzăpezită în care înverzesc (? !) frunzele copacilor, sau scenele stupid-moralizant-mobilizatoafe — dar fad incitan te în structura peliculei !haideți să ne oprim aici...Revenind, însă : un film și ușor amar ; ușor amar tru că, iată, a nu știu cîta
Șitonic pen- oară,niște pure și fierbinți năzuinți se izbesc de întortocheatele me-

• Proiect de schiță. După ce elogiază, în- tr-o consemnare publicată în Tribuna (nr. 46/1985), manifestările prilejuite de ediția a Il-a a Festivalului „Geoî’ge Coșbuc", Ion Anghel își manifestă și rezervele fată de unele aspecte ale în- tîlnirii. Numai că, după ce promite să spună răspicat metehnele,’ uită să le și enunțe : „Ar fi de schițat însă și cîteva observații umblătoare. Cu îndreptățire au . fost semnalate în ca- , drul discuțiilor, marginale colocviului consacrat operei eoșbu- ciene, făcindu-se propunerea ca în anul 1986. cînd se împli-

nesc 120 de ani de la nașterea lui George Coșbuc, ediția a III-a a festivalului să fie la înălțimea momentului aniversar'1. E și asta o formă de concizie.
• Neosoeiologie. Lascurtă vreme după Vintilă Mihăilescu lansat conceptul 

etnomaieutică, un

cede altspecialist impetuos, sociologul Ilie Bădescu, propune, în Lu
ceafărul (nr. - 47/1985), conceptul de ergoetno- 
istorie (probabil co
rect, energoetnoîsțo-
rie), adică istoria nergiilor etnice.delul lingvistic al e-Mb- luiIlie Bădescu ? Gîtle- 
găul lui Arunc Pumnul !

• Vă place Stra-

putem trece însă cu vederea. înlocuit de data asta cu aparatul de filmat, stiloul prozatorului Dumitru Dinuleseu este, îndrăznesc a spune, definitoriu : dacii vreți, „cineastul" din el, ccl puțin în cazul acestui lung metraj ' — si nu avem altul deocamdată • la care să ne putem referi — se manifestă în acea admirabilă . secvență a „exercițiilof de scrimă" (neexistentă în scenariul inițial 1), și în care Ion Bcsoiu, alături de cîțiva noprofesioniști. naște un deliciu spectatorului timp de cîteva bune minute fără tăietură substanțială în cadru. . Dar nu e vorba numai de asta.Mai există o ironie anume : un fel de a privi lucrurile, chiar și frumoase fiind (si, în general, 
„SPER SA NE MAI VEDEM" . nc înfățișează numai lucruri frumoase ! — impecabil redate de imaginea semnata : Alexandru 
Groza !). adică, ni se spune mai tot timpul, nu vă lăsâți neapărat îmbătați de frumusețea mărului, înăuntrul acestuia poate că mișcă viermele... !Buni, foarte buni • interprețiî acestui film : mari actori (Miti
că Popescu, Dore! Vișan, iflar- 
gareta Pogonat. Einest Mafiei, 
George Mereuță), alături de colegi mai tineri precum Valentin 
Mihali sau Ileana Harșa-Negru.Nu știu dacă acest, film va avea succes la public, iar dacă spun acest lucru o- fac nu ris- ’ eînd popularizarea. în bine sau rău, a peliculei, ei gindindu-mă sincer la felul in care spectatorii noștri girează — sau nu ! ? — 
o astfel de producție. Adică' îi invit să-l vadă, și să-l revadă eventual : nu vor pierde nimic. Dimpotrivă, vor realiza că vizionarea unui film* făcut cu sinceritate constituie, oricum, o aventură intelectuală. Dumitru Dinuleseu — fermecător pe alocuri. plictisitor pe dincolo, dar viu și mai ales inteligent întotdeauna — merită a fi susținut în a-și încerca adevărata șansă pe un scenariu propriu. Sper că nc mai vedem... I — îi doresc, acum, din suflet.

HORIA PĂTRAȘCU £

<FLisnu
în cartea sa, înțelepciunea 

formelor, prețuind o zicere a lui Anaxagoras din ClazomeneS : „Ceea ce se arată este , o imagine a ceea ce nu poate fi văzut", Marcel Sendrail se întreabă, . cu un patetic retorism, dacă nu cumva există vreun aspect al tainei care, nu poate să se exprime decît în forme. Găzduită de 
sala Dalles, expoziția sculptorului Ovidiu Mailec, artist ce și-a cîștigat o binemeritată recunoaștere în țară și în străinătate, ne propune nu numai'- tin tulburător imn adus lemnului, ființă ce ne îngăduie în preajmă ei cu căldură, cu blîndețe, și, cum credem că ar spune sculptorul însuși, cu omenie și deplină înțelegere, ci și o anume meditație asupra a ceea ce vrea să semnifice forma, asupra înțelesului ei de taină, asupra raportului dintre real și copie, interpretată, a realului. Riguros echilibrate, cu o tăietură severă și exactă, matematică, am spune, austere,- hieratice, concentrate pînă la esență, păsările sale, vrind parcă a ne su-

CAP LlMPEn
vinski ? Iată cum comentează Anca Ro- meci, în Săptămîna (nr. 47/1985), poemul simfonic al lui Stra- 
vinski. Pasărea de 
foc : „Nimic dansant în litera cuvîntului ci plastic pînă la identificare — o muzică re- îhtîlhită mai tîrziu în celelalte balete ale magicianului Stravins-
Kl, Adine, subtil și

tit o indecizie estimativă sau, eufemistic zis. o percepție mai acută a calităților și beteșugurilor". Prinde sensul, seoate-i ochii !
• La obiect. Remarcăm, în ultimul număr al revistei Ur

zica, un excelent articol. despre metehnele incurabile ale textelor de muzică ușoară, scriseoncludeht !
• Tanda și Manda. Pentru Constantin Trandafir,, percepția acută n-ar fi decît o formă eufemistică a indeciziei, după cum aflăm din comentariul său consacrat operei lui Gib. I. Mihăescu. in Contemporanul (nr.17/1985) ,s-a resim-

cu umor și aplicațiecritică de Radu Călin Criștea. Intitulat Des
pre începuturile cînte- 
cului mut, spumosul comentariu e un model1 de vigilentă în fata improvizației si însăi-: tării, care continuă să ne bombardeze urechile în ritmul muzicii. (Radu G. Țepbsu)
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FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURAgera nu doar pasărea, ci numeroasele ipostaze ale zborului însuși, sau grandioasele sale porti, dincolo de care n-a avut încă nimeni tăria să treacă, ori maiestuoasele sale jilțuri voievodale, îa care gindul că te-ai putea așeza, pentru o odihnă de-o clipă numai, începe brusc să te-apese, să te obosească, sini tot atîtea imagini a ceea ce nu se vede. Pentru a le spori taina, pentru a le îndepărta și mai mult de tiparul realului din care au fost desprinse și a le apropia de lumea nevăzută a gîndului și-a simțirii, a mărturisirii de sine, sculptorul le-a ornat (dacă nu cumva termenul este mult prea barbar) cu numeroase incizii, sau savante, prin geometrismul Ion decupări de material, astfel incit, adeseori, avem senzația -că zărim nu pasărea, ci oasele ei, umplute cu aer si lumină, că zărim nu doar o poartă, ci gîn- durile ce-au încercat să treacă dincolo de ea. Alcătuită cu o tensionată fervoare, ce răzbate nu numai din volumele rotunde, ci chiar și din liniile aproape încremenite în verticalitatea lor impetuoasă, lumea lui Ovidiu Maitec este tot atit de reală precum cea ce se oferă nemijlocit ochiului. Acea visată și-atît de rar ciștigată calitate, de a adăuga retinei și un plus de simțire, palpită, mai mult sau mai puțin ușor sesizabilă, în preajma fiecărei lucrări în apropierea cărora sintem parcă obligați să privim totodată înlăuntrul nostru. Ceea ce zărim acolo, cu ajutorul sculpturii Iui Ovidiu Maitec, este imaginea însăși, nealterată, a gîndului, una din numeroasele sala ipostaze.
VICTOR NIȚĂ 3

^SPECWLE
Cetate nouă 
în sărbătoareCum țîșnește brusc din peisajul înconjurător și se profilează distinct in acea parte a zării, Dealul Cetății de la marginea Devei te duce cu gindul la un vulcan, la Fuji Yama de pildă, sau la muntele Ararat, a căror configurație, la scară mult redusă, o sugerează. Numele i se trage din împrejurarea că în vîrful acestui monument al naturii a fost clădită, cu mai bine de șase veacuri in urmă. Cetatea Devei, din care astăzi se mai păstrează zidul hlconjură- tor și alte „ruinuri". Orașul Deva a luat ființă și a crescut la poalele acestui Deal; cu timpul, atit din cauza vecinătății cu vechea fortăreață medievală, cit și de dragul dulcei rostiri solemn-arhaizante, i s-a zis și orașului, în întregul său, cetate., Și vremea a trecut, deși parcă nu așa in galop ca în alte părți, întrucît totul îndemna aici la popas prospectiv și introspectiv, condiție și semn ale temeiniciei; gînditorul haman- giăn se putea foarte bine naște la Deva.în anii noștri vechea cetate a fost supusă acelorași prefaceri pe care le-a cunoscut întreaga tară. S-a construit mult în centru. Apoi, impunătoarelor clădiri din această zonă li s-au adăugat altele și altele, s-au înălțat cartiere noi, cum este, de exemplu, Balta Albă. Așezarea s-a dezvoltat din punct de vedere economic, s-a modernizat, a devenit un centru industrial, CU o bogată viață spirituală. Dar ION D. GOIA ■

în această săptămînă, la Cluj-Napoca, se deschide cea de a două ediție a Festivalului și Concursului Interju- dețean „George Dima", organizat de Comitetul Județean al U.T.C., Colegiul Criticilor Muzicali din A.T.M. precum și de Conservatorul „George Dima'1. Manifestările sînt destinate promovării tinerilor interpreți, amatori și profesioniști, din domeniul muzicii instrumentate. în același Festival și Concurs, tinerii compozitori vor putea să-și etaleze măiestria în fața unor jurii pretențioasei severe și dornice să consemneze și să premieze noi valori 

locuitorii Devei n-au pierdut nici obișnuința, nici plăcerea de a-și numi orașul cetate. Cetate nouă, firește. Iar cînd, la inaugurarea frumoasei Case de Cultură din piața centrală, străjuită de statuia ecvestră a lui Decebal, ș-a luat hotărârea ca, anual, în ultima săptămînă ă lunii noiembrie, în Deva să se organizeze numeroase și felurite manifestări culturale, acestui adevărat festival al spiritului și al frumosului i s-a dat numele „Cetate nouă in sărbătoare". O sărbătoare a muncii și a dragostei de viață.Au trecut de atunci zece ani. Și cu toate că epitetul de nou, cu referire la cea mai mare parte a municipiului Deva, este în prezent și va fi încă multă vreme pe deplin îndreptățit, multe din componentele noului de aici Încep să aibă istorie. Casa de Cultură și săptămînă culturală „Cetate nouă în sărbătoare'1, cu vîrsta lor, de acum respectabilă, de un deceniu, se numără printre aceste componente.— „Cetate nouă în sărbătoare11, intrată deja în tradiție, ne spune tovarășa Elena Drozd, secretara cu propaganda în comitetul municipal de partid, urmărește realizarea unor activități cultural-educative de înaltă ținută, care să pună în valoare realizările românești pe plan național și internațional, justețea politicii interne și externe a partidului și statului, realizările oamenilor muncii din municipiul Deva, ca și din întregul județ, talentul și preocupările lor în domeniul cultural- artistic. Programul este alcătuit de fiecare dată în strânsă legătură cu evenimentele anului, ale perioadei de desfășurare. Festivalul se adresează tuturor locuitorilor, de la mic la mare.Se înțelege că pentru ediția de anul acesta, jubiliară, . organizatorii „Cetății noi" — Consiliul de Educație Politică și Cultură Socialistă al municipiului (președinte prof. Constantin Clemente) și Casa de Cultură (director prof. Sandu Popescu, instructor lancu Dara) — au înscris în programul săptâ- mînii culturale (25 noiembrie — 1 decembrie) manifestări reprezentative, bogate în conținut și de o mare diversitate: întîlnîri ale oamenilor muncii cu personalități politice și din alte domenii, spectacole de teatru, concerte, expoziții, expuneri, simpozioane, șezători literare și altele. Programul a cuprins acțiuni legate atît de calendarul aniversărilor, cit și de agenda evenimentelor din perioada menționată. Astfel, zilei de 1 Decembrie i-a fost consacrat simpozionul „Contribuția maselor populare din Deva și împrejurimi la realizarea Marii Uniri de la 1 Decembrie 1918‘*ț în cadrul „Centenarului Liviu Rebreanu", au fost organizate un „Amfiteatru al artelor", precum și medalioane și șezători literare în toate liceele din localitate; în zilele de 28 și 29 noiembrie, în toate unitățile de învâțămînt au avut loc manifestări dedicate Congresului Științei și Învâțămîntului; au fost cuprinse în program, de asemenea, expuneri în probleme ale situației internaționale actuale. în afară de Casa de Cultură, cu formațiile sale, laureate ale Festivalului Național „Cîntarea României*, la organizarea și susținerea acțiunilor au contribuit numeroase ’ foruri, instituții și formații artisticePășind în cel de-al doilea deceniu al existenței sale, festivalul devean „Cetate nouă in sărbătoare" trăiește, la fel ca șl orașul, miracolul tinerețe! fără de sîîrșit.

din rindul celor mai autentice speranțe ale artei sunetelor, din țara noastră.
• Despre așchii. E o vorbă veche cate bine zice că așchia nu sare departe de trunchi și una mai nouă, cum că GOng-uI nu bate departe de urechile ascuțite și afurisite ale Secvenței estivale. Dar, ca să nu mai vorbim de pilde, să spunem că „revista asta mai mult se aude decît se citește" — am citat din memorie o ■ (auto) definiție găsită printre paginile celor șapte numere ale publicației în șapte numere („ziar de la poalele Pietricicăi", care

a însoțit cele șapte zile ale Galei Specta
colelor de teatru pen
tru tineret de la Pia- tra-Neamț, desfășura- tâ la mijlocul lunii noiembrie. Pe patru pagini, se „aud", întretăiate de bruiajul picant al glumelor, anchetelor trăznite (de genul „cum v-ați simți în pielea unei vaci?", „ce ați gîndi dac-ați ii naiul lui Richard al ILI-lea ?“) cofesiuni de toată mina, de la cele mai serioase (Dana Dogaru, Paul Everac, Cristina Deleanu, Ileana Ber- logea etc.) pînă latele mai a-serioase (fiindcă nu vrem în ruptul capului să spunem neserioase) (Oana Pellea,

Cronica literara de VALERIU RÂPEANU

Vianu, om de teatru
firesc și necesarCentenarul nașterii lui Liviu Rebreanu a fost in atenția realizatorilor de emisiuni radio și TV. Rubrici dedicate creației scriitorului care s-a născut pe meleagurile Transilvaniei și a scris despre și pentru toți românii au cuprins emisiunile 
Clubul artelor. Revista literară 
radio, Cine știe eîștigâ, Ediție 
radiofonică, Clio și Euterpe, Fo
noteca de aur. Odă limbii ro
mâne, Dicționar de literatură 
universală. Mihaela Macovei a realizat pentru micul ecran o emisiune dedicată marelui scriitor pe care e drept să-l ’sărbătorim acum și totdeauna. Filmările au fost făcute la Maieru, comuna de la poalele Incului. în casa unde a trăit prozatorul, îngrijită și cinstită după cuviință. Victor Rebengiuc, interpretul de acum 20 de ani al lui Apostol Bologa din filmul lui Liviu Ciu
lei Pădurea spînzuraților — pe care n-ar strica să-l revedem, poate în acest decembrie al Marii Uniri — a dat glas unor însemnări ale autorului romanelor 
Ion și Răscoala despre personajele acestor cărți, despre adînca înțelegere .și cunoaștere a tuturor laturilor vieții satului românesc și unof gînduri despre arta scriitorului. despre literatură în general, cum este această credință : „Sinceritatea este calitatea cea mai importantă a unui scriitor11. 0 O înaltă ținută artistică a avut ultima emisiune- concurs Floarea din grădină, organizată de Televiziunea Română și prezentată de Marioara Murărescu. Cei doi concurenți. Camelia Andrei din Mehedinți și Nicolae Mureșan din Satu Mare, pe lingă meritele personale pentru care au primit trofeul, îl au și pe acela că au adus pe scenă, pentru exemplificarea uneia din probe, descrierea unui joc popular, nu dansatori profesioniști, ci bărbați și femei pentru care jocul este o sărbătoare, nu <o meserie. Doar că dintre aceștia nici unul nu părea să aibă sub 30 de ani. Ne întrebăm dacă tinerii mai știu și mai ’simt bucuria să bată pă- mintul în ritmurile strămoșești. 
0 După ce am cunoscut și din serialele de televiziune viețile titanilor muzicii universale Giuseppe Verdi și Johann Sebastian Bach, urmărim de cîteva săptămîni un film al cărui personaj central este artistul cu precădere compozitor Richard Wagner. La moartea sa, în presa vremii s-a scris că „i s-a dat ascultare mai mult decît unui monarh*. Omul — pe care autoritățile care-1 urmăreau după anul 1848 îl descriau simplu : „de înălțime medie. păr șaten, poartă ochelari" șl care le spunea contemporanilor săi : „Poezia e rațiunea muzicii, iar drama e rațiunea araîndorura"; „muzica trebuie să sufere o transformare importantă"—este întruchipat de marele actor care 
a fost Richard Burton. Impresia care te copleșește urmărind episoadele filmului este că el a fost conceput pentru Richard Wagner =» Richard Burton. Pentru excelentul interpret shakespearian au fost create adevărate „arii" care dezvăluie toate laturile personalității pe care o înfățișează. Iar vocea actorului, ca și a povestitorului, sună chiar ca într-o piesă de Shakespeare. Țin să subliniez aportul Irineî Nistor, care semnează traducerea și adaptarea.

REGHINA VÂRVÎCI

Ileana Negru ș.a.m.d.). Oricum, „citind" Gongul aflăm o groază de lucruri noi : că regizorul Studioului „Al. Sabia" Copci Moscil se pregătește să facă Un film despre „Avicola" Bacău, al cărui titlu va fi „Zbor deasupra unui Cuib de curci", eă „iaurtul este . tevâ duios" și cîte și mai cîte. Gbng-ul, făcut cu haz și eu maliție, ține steagul (tradiției publicațiilor de acest fel) destul de bine. Că, uneori noapte fiind, oameni .fiind Și redactorii, Somn mai fiihdu-le și lor, Umorul mai scrâșnește pe la turnante, — asta-i drept. (Tania Radu)

Contemplăm în rafturile bibliotecii noastre cele douăsprezece volume ale ediției operelor lui Tudor Vianu pe care cu dăruire și competență o duce acum către finalul ei George Gană după aproape cincisprezece ani de la apariția primului ei tom. Fără îndoială în tot acest timp prezența editorială a lui Tudor Vianu nu s-a mărginit la această binevenită și impunătoare serie de Opere. Aproape în toate colecțiile adecvate ale editurilor noastre scrierile sale își ocupă locul cuvenit printre valorile fundamentale ale gîndirii românești, fiecare volum care poartă numele său atrăgînd totdeauna un public numeros căruia scrisul lui Tudor Vianu îi prilejuiește acea adîncire și lărgire a cunoașterii literare, prin înscrierea operei, autorului, curentului atît în succesiunile lor istorice, cît și în specificul expresiei stilistice, în legăturile evidente și tainice cu reprezentări ale frumosului și ale gîndirii românești și universale.Fără îndoială, volumul poate comporta discuții din punctul de vedere al structurii lui, dar orice ediție ajunsă la un asemenea număr de volume are dreptul unor reveniri, re- sistematizări, reevaluări care nu-i scad însă în nici un fel valoarea. Important e faptul că avem integralitatea textelor lui Tudor Vianu și că nimic din gîndul său riguros chiar cînd se apleacă asupra unor subiecte mai convenționale, ocazionale sau asupra cărora nu se oprise stăruitor interesul său, nu a rămas sau nu va rămîne în afara acestei ediții. A fost cercetată și colecția programelor Teatrului Național din București, în timpul direcției sale din anul 1945—1946, unde aflăm cîteva texte — deși nu de primă importanță ■— citate pe bună dreptate în notele scrierilor din actualul volum. Ele au fost menționate în excelenta ediție Tudor Vianu — Scrieri despre teatru, alcătuită și prefațată de Viola Vancea, în anul 1977. O nedumerire : în acest volum nu se face nici o referire la ediția colegei noastre, ediție care nu e necunoscută lui George Gană, deoarece în volumul nouă o citează. Or, prin selecția materialului, prin ordonarea lui, această ediție ne dă imaginea completă a omului de teatru Tudor Vianu înfățișat ca atare într-o substanțială prefață. Desigur, volumul se afla sub tipar cînd a apărut, postum, cartea de memorii a lui Ioan Massoff, între viață și tea
tru, în paginile căreia aflăm cea mai concludentă înfățișare a „vieții" lui Tudor Vianu cît timp a fost directorul Teatrului Național.Să ne ocupăm acum de măsura în care Tudor Vianu a fost un cronicar dramatic ? După două tentativei de tinerețe, cronică dramatică a făcut tîrziu, în anii 1956—1957, cînd G. Ivașcu a avut fericita idee să-1 cheme în calitate de critic dramatic al unei reviste renăscute. Cronicile sale se, opreau în special asupra fenomenului interbelic și clasic fără a omite cîteva din expresiile dramaturgiei originale din acea vreme. Poate notele cu multă seriozitate întocmite ar fi trebuit să amintească și de faptul că prezența lui Tudor Vianu în arena cronicii dramatice n-a fost totdeauna însoțită de aprobări unanime și nu odată a stîrnit chiar reacții. Să ne gîndim la faptul că opiniile sale asupra spectacolului cu Domnișoara Nastasia de George Mihail Zamfirescu păreau că acordă meritele reluării acestei piese lui ^on Manolescu, directorul, mai mult onorific, al Teatrului Giulești în 1956 și care fusese unul din asociații soților Bulandra și al lui V. Maximilian în anul 1927, cînd piesa a cunoscut premiera ei absolută și caută să diminueze meritele regizorului Horea Popescu și ale pictorului scenograf Tody Constantinescu. Nu voi dezvălui aici luptele dinaintea premierei, duse în culise dar și în afara lor, lupte pe care cei tineri le-au crezut reluate în cronică, balanța înclinînd către opiniile lui Ion Manolescu, dar amintesc faptul că în grupajul publicat de revista Teatrul, martie 1957, indirect și chiar direct opiniile marelui estetician asupra spectacolului erau cu deferentă contestate. După cum o ieșire violentă a avut Victor Efti- miu atunci cînd a citit cronica la piesa lui, Doctor Faust 
vrăjitor căreia cu eleganța, ponderea dar și cu franchețea caracteristică, Tudor Vianu îi aducea obiecții esențiale. Pe acestea, trebuie s-o spunem, timpul le-a validat. Din aceste pricini să fi renunțat Tudor Vianu la oficiul de cronicar dramatic căruia îi conferea imensa lui cultură, profunda sa moralitate intelectuală, ponderea sa în aprecieri, chiar cînd, cu generozitatea sa cunoscuta, nu ezita să ia condeiul pentru a marca un act de solidaritate cu unii din actorii generației sale, precum Ion lancovescu sau Ion Finteșteanu ? Tiu aș putea da un răspuns, mai cu seamă că încheierea acestui oficiu s-a făcut și din momentul în care Tudor Vianu a devenit, așa cum se cuvenea, unul din reprezentanții culturii românești peste hotare.E drept, cu o întârziere păgubitoare pentru prestigiul ei. Dacă am amintit două din aceste reacții, am făcut-o pentru a contura climatul în care s-a desfășurat din păcate scurta sa activitate de cronicar dramatic permanent. Nu aș putea să nu amintesc în același timp faptul că mult regretatul meu prieten Aurel Baranga privea cronica lui Tudor Vianu la Rețeta fericirii drept suprema consacrare a carierei lui de dramaturg. Recitesc cronicile la o oră tîrzie din noapte și retrăiesc momentele premierelor, ale tuturor premierelor din anii 1956— 1957, cînd în sălile de spectacol îl priveam intrând pe Tudor Vianu cu aceeași solemnitate și gravitate ca și în sala de curs sau de conferință. Solemnitate și gravitate care parcă se transmiteau și sălii și făceau ca înainte de începerea spectacolului să se simtă fiorul unei prezențe deosebite, teșite din cotnun. Pentru Că însăși prezența lui Tudor Vianu în Sală Conferea acelui moment caracterul unui eveniment. Sâ mâi amintesc Cît de mult impresiona prezența lui alături de prietenul său de o viață Ion Marin Sadoveanu în aceeași sală !Acum cînd George Gană ne restituie aceste texte, după ce imaginea omului de teatru ne fusese conturată de Viola Vancea, introdueîndu-ne, în contextul artelor vi
zuale, nu avem decît un regret și anume faptul că prezența Iui Tudor Vlahii pe acest târâm nu a fost mai îndelungată și mai susținută. Spre binele teatrului românesc,, căruia Tudor Vianu i-a lipsit ca o permanență, așa cum de 21 de ani ne lipsește nouă, tuturor celor care l-am cunoscut și l-am auzit, Celor Care nu l-au cunoscut și nu l-au auzit. Tuturor.
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MLEA ARIEȘUIU! 
ISTORIE LAZ!

Reportaj : DUMITRU ELIADE. Fotografii : ELENA GHERA

In continuarea călătoriei prin realitatea de astăzi a vieții moților, in durata unei zile obișnuite 
de lucru a forestierilor sau în strădania de-a face să rodească mai bine pămîntul subțire al munte-, 
lui întrevedem înfățișările unei lumi aspre, în cuprinsul căreia nimic nu se cucerește fără efort și 
unde aproape zilnic muncii omului i se impune o dimensiune eroică.

Forestieri pe muntele Biharia

La oră I s-a făcut apelul. Nu lipsea decît unul, care a apărut și el după cinci sau zece minute. Un bărbat mic de statură și cu o căciulă înaltă. „Hai că ne-apucă târziul", i-a spus cineva, iar el și-a dat jos din spinare rucsacul și a intrat printre ceilalți să-i ajute. Cîțiva au urcat trei butoaie cu motorină pe platforma camionului iar alții au tăiat cablurile în bucăți de cîte 15 metri și după ce le-au găsit și lor un loc au urcat cu toții și cineva dintre ei a zis iarăși : „Hai că ne-apucă tîrziul".De pretutindeni urcă și coboară în jur păduri de fag.Specialiștii afirmă, că fagul a apărut pentru întâia oară în Europa în două locuri, unul' fiind chiar prin apropierea munților în direcția cărora camionul lui Nicolae Mateș trage din greu pe drumul ce se ține credincios pe firul Arieșului Mic.Mai sus de Ponorel și Vidra ceața se subțiază rând lăsăm înapoi, pe dreapta, Dealul cu melci, parcă am ieși la suprafața unei mări albe, chiar aici wide eu multe milioane de ani în urmă, cu cîteva zeci de milioane de ani, o faleză de calcar s-a prăbușit peste o mulțime de scoici cu cochilie spiralată care trăiau în apropierea țărmului,^ pe platoul continental al mării numite Tethys. O mare ale cărei ape s-au tot retras în urma unor mișcări tectonice.în cîteva rânduri, Nicolae Mateș oprește mașina și așteaptă să șe urce încă vreo cîțiva localnici, și inginerul Ion Călbureanu face apelul din mers. Oprim pentru cîteva minute și la brutăria din comuna Avram lancu, unde oamenii încarcă trei sacru pîine. Bag de seamă că nu stă nimeni să numere pîinile, că ele sînt luate în gestiune colectivă, să zic așa, pe încredere adică. Și urcăm din nou, prin satul Tîrșa, spre satul Țoha, pînă la magazinul forestier. Aici ră- mînem un sfert de oră. Gestionarul Alexandru Fiț și nevas- tă-sa Maria numără de data asta pîinile, sînt vreo 80, nici n-avea cum să lipsească vreuna și după aceea vreo cîțiva chiar își cumpără pîine, sub privirile indiferente ale altora care stau între timp și fumează știind că în rucsacurile lor au și pîine și ce mai trebuie pe lingă ea. Unii cumpără salam, slănină, conserve. Ioan Leahu cumpără cu.banii jos Iar Petru Dura vrea să ia pe datorie. împreună cu un' tovarăș al lui a târguit de 185 și gestionarul îi mai pune 15 lei în mînă și-l trece în registru dator cu 200 de lei ; banii i se vor opri din chenzină. E mai .bine așa, zice gestionarul, să fie cifre rotunde, oamenii le țin minte mai ușor. în orice .caz, pufuleți nu stă să cumpere nici unul dintre ei. La 

marfa asta nu- fac vânzare decît copiii din Toha. Vânzarea e slabă și la loz in plic, pe cît îmi dau seama. Odată, îmi povestește unul, doi dintr-ai noștri au luat două pungi și aii scos din ele doar 80 de lei, de-ăiă nu e munca loz în plic, nici invers.Mai sus de sat nu se mai află decît singurătatea muntelui .și mergem chiar într-acolo. pe drumuri făcute chiar de muncitorii forestieri, pînă la 4 kilometri de obîrșia Arieșului Mic, unde tot . ei au ridicat o cabană ce nu are în nici un fel de ce să pălească îh fața vreuneia făcute pentru uz turistic. Atâta doar că lipsește barul, se înțelege. încolo, cei 33 de muncitori care vin. aici să se odihnească în fiecare noapte au ținut sa arate că știu nu doar să doboare arbori dar și că lemnul încăput pe mîria lor nu se pierde în nici un fel și că ia uneori forma prin care ajunge să fie privit ca obiect de artă. Dacă tot aveau să facă un acoperiș la adăpostul căruia să se adune seara, de cinei ori pe săptămînă, de luni pînă sâmbătă, nu și-au îngăduit să. înalțe o baracă oarecare ci tot un fel de „casă de om", cum zic ei, iar inginerul Ioan Călbureanu poate fi înțeles de ce preferă câteodată să rămână aici peste noapte și nu ține neapărat să ajungă la garsoniera care i-a fost repartizată în Câmpeni. Cabana are șapte dormitoare și o bucătărie unde muncitorii își pot găti mîncarea singuri sau, înainte de a pleca la lucru, dimineața, pot lăsa vorbă cabanierei Iulia Balea să le gătească în timpul zilei ce vor ei. Asta fiind încă una la mînă, că de luni dimineață și pînă sâmbătă la prinz ei nu sînt osândiți să mănînce doar hrană rece.între timp ei au și plecat la lucru, e ora 9 și plecăm și noi, încă vreun kilometru mai sus către obîrșia Arieșului. Din rând în rând, printre serpentinele drumului apare In capătul de sus al văii muntele Biharia. Acolo, la 1 849 de metri a căzut prima zăpadă a acestui an. în treacăt, inginerul șef al U.F.E.T.-ului Cîm- peni, Traian Șchiopu. îmi atrage atenția că pădurea nu mai este tăiată după sistemul „ras", de fapt .ea este numai rărită, din - loc în loc au fost lăsați fagii cei mai sănătoși prin care pădurea se va putea regenera. în totul lui tot, important fiind și că în ultimii ani nu s-a mai tăiat deloc peste ceea ce reprezintă așa-nu- mita „posibilitate a pădurii", calculul fiind simplu, cum spunea și directorul U.F.E.T.-ului, Traian Popa : nu al voie să tai decît atît rât crește într-un an ! Și cu toate că principiul acesta nu este demult o noutate în lumea oamenilor de meserie, de-o relativă noutate ar fi chiar faptul că 

în ultimii ani acest principiu a fost respectat cu sfințenie.Cind cade un arbore, niciodată nu poți să privești în altă parte ! El are un frate geamăn, In sufletul nostru, și chiar dacă am închide ochii l-am vedea pe acela căzînd,în trunchiul cenușiu, lucios, al fagului Se taie' pana pe latura pe care el urmează să cadă și timp de cîteva minute pe Valea Arieșului Mic se întinde sunetul strident al ferăstrăului mecanic. într-o singură privire încap și arborele și omul de la
După ee au venit agronomii

întotdeauna s-a întîmplat așa : gîndul rău, cind â ținut să gî- fîie ureînd . pînă aici, a avut parte în cel mai bun caz de no- rocul de a nu fi băgat în .seamă și de a fi lăsat să treacă pe uliță ca un cîine fără stăpin. Poarta nu i-a deschis-o nimeni și nu s-a ales cu vreun. codru de mămăligă prin care ar fi ținut cineva sări mai și îngrașe. Istoria mai veche a locului e plină de învățături în această privință. Din istoria mai nouă se . povestește că la Arieșeni, înainte de a începe urcușul peste munții Bihorului, s-a oprit într-o bună zi o mașină frigorifică dintr-aceea care are desenat pe ea un urs polar. Șoferul oprise acolo ca să se odihnească ori să mănînce. Și cît și-a dres el puterile nu se știe, dar între timp e sigur că numărul celor care-i înconjuraseră mașina era din ce în ce mai mare și că ei începuseră a vorbi deosebit de apăsat : n-avem noi destui urși pe-aici, ne mai. aduci și tu alții ?Viața este aici un permanent armistițiu pe care oamenii nu-! încalcă decît atunci cind nu mai au de ales, și atunci vietățile pădurii trebuie să dea un pas înapoi. Numai un pas, ca omu! să poată răsufla în liniște. însă atunci cind un urs a rămas moale ca o cîrpă la picioarele cîtorva bărbați, ei s-au trezit ca în fața unui zid greu de învins înaintea întrebării : ce-i de făcut 1 L-au pîrlit ca pe un porc și la cercetarea care a urmat se zice că un bătrîn ar fi spus : „apoi, după cum arată ursul ăsta, se pare c-a fost trăz- nit“. Și este ușor să ne închipuim și cu cită dibăcie va fi fost încolțit un alt urs dâcă ajuns pe o stîncă a mai făcut și pasul care l-a dus vertical în jos.însă nu trebuie să credem altfel decît că întâmplările de felul acesta sînt chiar rare și că ele se petrec numai atunci rând moții au să-și apere ori viața ori avutul care nu poate fi atît de întins îneît ei să mai și zimbeascft dacă pierd o parte. Fie din. vițe,, fie din ce-au semănat pe pămîntul lor sărac. 

rădăcina lui, care-i pecetluiește destinul și se poate numi, în acest parchet. Ion Leahu, IonelDobra, Avram.caută găsește deodată
Ihuț, Ion Crețu, Ilie Traian Marinca, Petrea Apoi cerul se clatină, parcă un sprijin și nu-1 nicăieri și se înclinăalunecînd încet, apoi mai repede și foarte repede pe urmă, pînă se sparge in țăndări, parcă, peste pămîntul subțire al muntelui, unde fagul se întinde cît este de lung pe rămurișul lui ca pe im resort elastic ce amortizează zdruncinătura și dă impresia ultimelor mișcări, atît de pline de viață încă, înainte ca fagul să rămînă neclintit. Apoi încep să-și facă datoria Simion Macarie și Dumitru Po- tinteu, cei ce răspund de mersul funicularelor. Fagul alunecă pînă în vatra văii unde alții îl dezrămează, îi taie crengile,- și-l ‘ lasă apoi în seama lui Roman ș Borlea și Ioan Bucșa, Remus \ Muntea, Alexandru Avram, Ion j și Petru Dura, care au înteme- Ș lat faima că nu s-ar afla pe | toată valea Arieșului tractoriști I mai buni decît cei din Bistra. I Aceștia transportă arborii și-i s urcă pe platformele camioane-lor grele, descarcă Iar fiecare în depozitulB Cimpeni 25 de tone. camion de laAceleași operații de o sută, dei o inie, de mii de ori. Mai cade j un-. fag, încă unul, apoi altul. I Oamenii lucrează în acord glo- ț bal, cîștigă fiecare cîte trei-pa- I tru mii de lei pe lună,, unii pehiar și mai mult. Nu e nevoie Psă-i îmboldească nimeni la ; muncă, dacă ar fi ’nevoie s-ar ‘ găsi tot unul dintre ei care să spună vorba aceea pe care o auzisem, dimineața, „Hai că • ne-apucă tîrziul", și nu e nevoie nici șă le spună altcineva că a venit ora de masă.La ora 12 s-au oprit cu toții, ca la un semn, și pe laturile focului s-au apropiat cîțiva și pe nuiele de fag și-au înșirat bucățile de slănină pe care au început să le frigărească deasupra flăcării.Lumina rece a zilei, hrănită cu albul imaculat al zăpezilor de pe Biharia, le desena chinurile pe pînza aurie a focului cînd ei mincau încet, cu grijă să nu scape pe jos nici o fărîmă de pîine ca pe cea mai curată făgăduință de viață aici, în pădurile seculare, de fag, de pe valea Arieșului Mic.

Cresc bine pe pămîntul acesta mai cu seamă cartofii, dar e nevoie să stai mereu și să-i păzești. Porumb, zice larîndu-i cu părere de rău Nîeolac Leahu, secretarul primăriei clin comuna Avram lancu, nu crește pe-aici deloc. Poate doar cîteva fire, pe lingă casa omului, și asta numai în vatra văii, în nici un caz pe munte, chiar dacă în acest an planul ar fi fost să fie semănate aici 20 de hectare. Cînd oamenii locului au spus că degeaba le-ar semăna, că ar mai strica și sămânța, li s-a răspuns că asta se știe, dar că mințea omului., nu stă pe loc, că încercarea moarte n-are și apoi, e treaba lor dacă le vor semăna cu adevărat sau nu. Și mult mai mult decît din partea unor semănături pe hîr- tie, pe valea Arieșului începe să-și facă loc credința că strădania de a obține de pe urma pămîntului ceva mai mult decît pînă acum s-ar putea să se împlinească tocmai prin inițiativă ca în fiecare dintre aceste comune n'ecooperativizate să fie repartizat cite un inginer agronom.Cînd s-a întors în urmă cu vreo cîțiva ani la Albac, după ce terminase facultatea la Timișoara, luliu Zgaiba știa că ar însemna să piardă partidei din capul locului dacă printre oamenii satului în care a copilărit ar umbla cu trufia că a venit el, în sfîrșit, ca să-i învețe să facă agricultură. Era de învins o mentalitate, zice inginerul, bunăoară că pe-aici ar crește numai cartofii sau grîul și secara de primăvară, însă nu se putea trece ușor nici peste faptul că o asemenea mentalitate s-a alcătuit, cu vremea, dintr-o sumă de observații prilejuite de 
o îndelungată experiență. Bunul simț l-a făcut să știe că datoria lui este să-i ajute pe țărani să se apropie cu mai multă încredere de ceea ce a mai descoperit, de la o vreme, știința agronomiei, bunăoară de o tehnologie sau de un soi nou și mai productiv. Era de așteptat ca inginerul să-și înceapă demonstrația chiar pe pămîntul părinților lui, Petru și Sofia, și chiar 

așa s-a întîmplat, dar încă un consătean, Emil Matei, a sărit să pună la bătaie și. el o bucată de părnînt și experiența a fost îndeajuns de convingătoare ca in anul următor el să vrea să semene două hectare cu grjF și cu secară de toamnă.. Iar, . .. urma lui s-a înmulțit numărul celor ce-au văzut prea bine că dacă • seamănă primăvara culeg cît culeg, dar dacă seamănă toamna culeg de vreo două ori mai mult. Adică aproximativ 1 800 de kilograme la hectar. Ceea ce, la Albac, nu e deloc puțin ! Tot inginerul a reușit să risipească o nedumerire mai ve-
Drumuri, oame 
manual de ba

In urmă cu un veac și jumătate, între învățătorii din satelg de pe valea Arieșului umbla din mînă în mină o carte. Nu era o carta tipărită. Era manuscrisul unei cărți iar autorul ei a rămas necunoscut. Se știe doar că purta la sfîrșit trei semnături ale unor învățători care puteau fi chiar autorii ei. Titlul, „Manual de bună purtare", aruncă e lumină nour asupra felului cum cei care-! învățau carte pe copiii moțiloi încercau să-i facă să afle ma mult decît cititul literelor ș!

tabla înmulțirii, Cartea cu, dea o seamă de sfaturi prii deprinderea cărora se încerca ;* se face din pruncii moților oa meni de lume. Și pentru asta ș pornea de jos, chiar de la teme lie. Bunăoară : „Din sărăcită ir lua cu degetele sarea ei c vîrful cuțitului". Sau : „Să n se sufle în supă cl să șe aștept pînă cînd ea se va răci". Des pre felul cum era bine să s poarte moțul cînd intra pe stră zile unui oraș, citim mai de parte : „Să nu umble ca u: slăbănog sau ca un cască-gură

(Partea a I •
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l a consătenilor lui, de data :a sărindu-i în sprijin Teodor istea, pasionat pomicultor. id plecau bătrînii cu căruțele, vale, ca să-și vîndă ciube- e, aduceau mlădițe de iona- ’ și le altoiau, cit se poate de -..t, pe pomi sălbatici, dar în d inexplicabil merele erau ci șl zbîrcite. La ■ carte se ie însă că ionatanul nu • se enizează singur și că pentru a e nevoie să se afle prin sajmă și alte soiuri de măr. ea ce părea inexplicabil a t explicat, în cele din urmă, prezența inginerului s-a do- lit încă o dată folositoare.
w un vechi 
purtare 
BsHWBffiaasssHsia»Țs«^nu fluiere sau să cînte ori rida zgomotos de niscaiva îngi ca să nu fie nici el ecat așa ; să meargă drept :u capul sus, față veselă și irită"..stfel de sfaturi nu vor fi is rău nici unuia, fie că se ora pe valea Arieșului pînă Turda și mai departe, în ipia Transilvaniei, fie că se tea prin Abrud și Zlatna și valea Ampoiului ajungea în ca Mureșului, lingă Alba a, și de aici putea să mear- mai departe și să treacă

lucrul lemnuluipe valea Jiului sau pe a Oltului ca să-și vîndă erele tocmai prin județele , Romanați, Teleorman și ca, acolo unde porumbul tea cît vezi cu ochii. Și nu fi prins . rău sfaturile nici ira care pe la sfîrșitul vea- i trecut și la începutul tuîa au debarcat pe coastele ricii ca să se mai întoarcă :e ei doar o parte. Despre e știe mai puțin și profe- 1 Mihai Gomboș din comu- \vram Iahcu recunoaște că i interesant, poate, să se 

._ știe ceva mai multe. Se povestește, bunăoară, că în comuna Avram lancu s-ar fi întors odată un bătrîn, de vreo 70 de ani, despre care cei de-o vîrstă cu el și-au adus aminte că plecase pe cînd era flăcău cu o căruță plină cu ciubere și dus fusese-. însă întoarcerea Iui a făcut să se stingă repede pînă și bruma de curiozitate cu care se aștepta să fie privit, fiindcă .avea un fel de-a se uita cam de sus, care n-a plăcut deloc, și satul s-a întors la treburile lui. era vară și oamenii aveau de stfîns finul. Trebuie să fi priceput și acela ce se întîmplă din moment ce și-a luat tălpășița destul de repede. La plecare, n-a uitat să treacă pe la casa lancului și trebuie să ne închipuim că, în timp ce ținea morțiș să se pozeze cu bustul din fața casei, Avram lancu se uita la el de foarte de sus. Era vară, cum spuneam, și soarele strălucea pe valea Arieșului exact ca aurul florinilor, al celor 2 400 de florini pe an, cîți ar fi luat lancu pentru slujba ce i se oferise la Viena și pe care el a refuzat-o fără să stea pe gînduri.Dintre cei ce s-au întors, un anume Ion Vulturar, de prin Vadul Moților, și-a pierdut banii la cărți, în Cîmpeni, și înainte de-a cădea în odihna de veci ajunsese sărac lipit pămîn- lului, nevastă-sa umbla jerpelită iar el începuse să taie din grinda casei ca să aibă cu ce încălzi soba. Cei mai mulți au izbutit să-și plătească niscaiva datorii ori. să-și cumpere o bucată de pămînt, niște vite sau un fixez de pe urma cărora să se poată zice că pot trăi omenește. Bogati n-au f8st. însă dintre cei care-au prins, cît de cît, norocul de picior, despre unul se mai vorbește șl astăzi, mai cu seamă între bătrînii din Valea Arieșului. Și povestea lui noi am aflat-o de la Teodor Gligor. din satul Ponorel al comunei Vidra.Omul acela s-a numit Ion Cîrjă și era din satul Neaga. El a plecat cu nevastă-sa, care s-a numit Di ta. Și s-a știut că în America a lucrat 17 ani într-o mină. S-a întors în tară pe la începutul anilor ’20 și cum înainte de toate în mintea unui moț bogăția nu poate să însemne decît o bucată de pămînt roditor, omul acela a cumpărat niște pămînt, vreo douăzeci și șapte de hectare, în locul unde Arieșul iese dintre munți în largul cîmpiei, pe lîngă Turda, în comuna Mihai Viteazul. Și dacă pînă atunci făcuse dovada că nu e un om risipitor, de atunci încolo, o bună bucată de timp a dovedit tuturor că în nici un caz n-ar vrea nici să strîngă bani la ciorap. Casa lui era deschisă tuturor moților care coborau pe Arieș cu cafele lor încărcate cu ciubere. La el se bea puțin, un pahar, două, dar se mînca după voie. Și dacă povestea n-a fost înfrumusețată cumva după aceea, înțelegem că totul se petrecea ca-ntr-un vis prea frumos, fără să încapă la mijloc vreo notă de plată. Avusese omul acela o ambiție și izbutise, ca în casa lui să se facă toată ziua mîn- care, în vase mari, pentru drumeți. Și cînd moții deshămau caii și se așezau la masă, parcă începea să aibă un înțeles neașteptat și cîntecul lor mai vechi : Pînă fu lancu-n domnie 
l Mîncam pită ca-n cîmpie...

Nu-s multe zilele de cînd notam intr-un carnețel fraze ce se doreau poetice, despre un soare călduț și blajin, cu raze căzute pieziș pe eimpuri devenite maronii. Peisajul de toamnă luminoasă te predispunea la reverie, iar vorbele primarului Vasile Corneă, cum că vine iar- na, deși logice după filele calendarului, îmi păreau încă departe de realitate. Și, iată, cînd albul începe să îmbrace case și străzi se dovedește, încă o dată, că țăranul simte ca nimeni altul mirosul zăpezii care vine.Adevărată e poate și vorba că nu e rău, din cînd în cînd, să mai primești și cite o palmă- zdravănă, asta te face să cugeți mai bine. Iar iarna, nu cea care vine, ci acea care a trecut, pe care încă n-o putem uita, n-a fost eâ, oare o lovitură serioasă ? Dar seceta ce a pîrjolit apei eu nemilă pămintuL nu-i o încercare la fel de serioasă ? Numai că, oricit de afurisite ăr fi ghinioanele, nu se poate să 

n-o scoți la capăt dacă muncești cu tragere de inimă. Așa s-au gîndit oamenii Iernutului din iarna care a venit. Și așa au făcut: au muncit cu tragere de inimă. Termocentrala, întreprinderea pentru producerea nutrețurilor combinate, I.A.S.-ul cu al său „Baby-beef" (adică 10 000 de viței) și complexul de miei, întreprinderea de creșterea și în- grășarea porcilor. Stațiunea experimentală legumicolă. Stațiunea pentru mecanizarea agriculturii, Ferma piscicolă, cele patru cooperative agricole de producție — toate unitățile economice (și ce multe sînt în comuna mureșeană !) din Iernut au fost cu gindul la iernat. Cum să încapă în cîteva modeste rînduri munca, grija și nădejdea cîtorva mii de suflete ?Ca o secvență de film ne-a rămas imaginea, dealtfel imortalizată de colegul Victor Radulescu pe hîrtia fotografică, a cîmpului pe care se făcea treieratul cînepii de sămință. Să- . mînța anului viitor. Și tot pentru anul viitor, tractoarele zoreau la împlinirea arăturilor de toamnă; imagini întîlnite dealtfel acum pe orice brazdă de pămînt românesc. Iar dacă e, derulînd filmul, să ne oprim la o secvență inedită — cel puțin pentru noi, am alege-o pe aceea a contabilului-șef al Consiliului popular Iernut, Ioan Pastor, plimbîndu-se mîndru nevoie mare prin comună și peste eimpuri, cu pălăria pe o ureche, înălțat parcă cu’ cîțiva centimetri de la pămînt de atîta satisfacție : „Păi? Aici e sau nu e muncă 7“ îți prezintă totul cu chibzuință, ca un contabil. Acestea sînt vrejuri de fasole, astea sînt de mazăre, aici e soia. De microferma de la Consiliul popular se ocupă contabilul-șef, așa a zis primarul. „M-am ocupat. Tot ce găseam pe cîmp, agoniseam. Aici sînt proteine. Le valorificăm superior prin tocare și malaxare". Ne aleargă prin labirintul de clăi, să nu scape una nevăzută, nepipăită, ne asigură că aici s-a adunat dublii față de anul trecut și nici atunci nu era tocmai rău. Fără discuție, era musai ca cei de la Consiliu să dea exemplu în comună. Și au de hrănit un număr serios de animale, nu e jucărie, sectorul zootehnic _ al consiliului numără sute de oi, porci, bovine, cai, păsări. Produsele provenite de aici sînt destinate populației dfn comună,. acoperind o bună parte din necesarul de 

produse alimentare. Laptele de la gospodăria anexă e pentru breșă și grădiniță, iar primarul Vasile Cornea mă asigură Că în Iernut sînt cei mai frumoși și sănătoși copii din țară. Poți oare să-i strici unui tată bucuria, spunîndu-i că nu doar copilul lui e frumos ? Puteam să-i întunec omului bucuria' spunîndu-i că nu doar în * Iernut am văzut copii frumoși și sănătoși 7 Sînt copiii lui, copii unici, pentru că sînt din Iernut. Pentru obrajii lor rumeni s-a muncit din zori în noapte, din primăvară pînă-n iarnă. Toată vara au cosit, au cărat, au adunat în curtea primăriei, într-o campanie a lor în care se apucau de truda asta după ce o terminau pe aceea a hîrtiilor, a grijilor firești pentru comună. în frunte cu primarul. „O dată ne-a văzut pierind acasă și ne-a întors înapoi, din drum. E aspru șefu’ nostru." Cuvintele nu-s spuse cu necaz, e mulțumire în ele. „Iarna trecută a fost rea, anima
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lele multe, nu se știe cum va fi iarna asta care vine; dai* am aici cîteva tone de . furaje, nu mă doare capul. Și contabilul — contabil, de — subliniază la ora socotelilor : „N-am dat un ban pentru hrana animalelor, am dat muncă. Tot ee-au aruncat alții am adunat noi. Boabele le-au luat cei . de . ia stațiune. Ce nu le-a trebuii lor, am strîns aici."La Stațiunea de cercetare și producție legumicolă n-ăm văzut boabele acelea de care bea Ioan Pastor, dar am prins minunata imagine a eterne. Mirosea ispititor a traveți verzi, roșiile mari, zate cu grijă în lădițe, se 
vor- sur- verii cas- așe- pre-găteau să ia drumul consuma- torilor: din Iernut, din județ, din țară și de mai departe. Am ascultat și ne-am notat conștiincioși expunerea emo-ționată a unui tînăr inginer care știa totul „ca pe apă". Liviu Timar ne-a vorbit de „locul unde se nasc semințele" pentru toată zona Ardealului, de principalele culturi semin- cere care sînt rădăcinoasele, de sectorul de cercetare și cele trei ferme de cîmp, de complexul de sere care se întinde pe 24 de hectare, cu producții măsurate

Lecție în CișmigiuUn cititor ne relatează o-întâmplare de „ultimă oră" la care a fost martor :„După-amiază cenușie și geroasă (prematur) în Cișmigiu. Apa lacului a înghețat. Un copil avansează pe pojghița de gheață și ride. Mai face cîțiva pași, ride iar. Și încă un pas. Deodată, gheața fragilă se rupe și copilul alunecă în copcă. Din fericire, apa nu-i adîncă și nu-i trece de brîu. Speriat, plînge. Pe băncile aflate nu departe de mal sîntem patru bărbați. Doi tineri joacă table. Unui a rămas cu mina, în care ține zarurile, în aer eu ochii la: copilul care țipă speriat. „Hai, joacă", îi spune celălalt. Și zarurile zuruie din nou. Un bărbat în vîrstă citește un ziar. între timp, copilul s-a cățărat cum a putut pe gheață, a ieșit din copcă, dar se grăbește și gheața se sparge iar sub pi- rioarele lui. Plînge și mai tare. „Poartă-n casă" zice unul din cei doi tineri. Bărbatul în vîrstă își continuă lectura. Eu nu știu ce să fac. Simt că ar trebui să mă descalț, să scot copilul care acum se tîrîie pe gheață, dar amîn. „Dublă" — strigă unul dintre jucătorii de table-și exact în aceeași clipă copilul țipă din nou. Din nou s-a spart gheața, din nou a căzut în apă. Mă hotărăsc. Dar n-apuc să mă scol că o fetiță de vreo zece ani s-a repezit spre Iac. și fără să se descalte. a pătruns în apă strigîn- du-i puștiului care plînge în hohote : „Nu te speria. Stai liniștit. Mergi încet pe gheată. Sau. mai bine, ai răbdare că vin eu să te scot". Și l-a scos. „Știi să te duci acasă 7“ „Îhî" a răspuns puștiul printre lacrimi și a zbughit-o la fugă. „Mai învață dom’le, mai învață" zise unul dintre jucătorii de table, triumfător. Fetita se depărta, udă la genunchi. De la ea am fi pututsă învățăm ceva toți patru’ 

anual în zeci de tone". L-am întrebat la un moment dat, de ce se ocupă el personal. „De un capitol pe care la facultate studenții nu-1 mai citeau, era la sfîrșitul cursului : ciupercile." A făcut un curs de specializare la Arad, nu doar pentru că nu se mai găsea timp de citit în studenție înainte de examen și pentru ultimul capitol, ci pentru că era o cultură străină lernu- tului. După întoarcerea de la Arad, „tobă" de acest ultim capitol dar și cu îndrăzneală în momentul în care unii vecini dăduseră greș — se știe cît este de pretențioasă această delicatesă — cu grijă infinită, s-a apucat alături de oameni să cultive ciuperci. Și Ie-a ieșit. Pînă la sfîrșitul lui decembrie magazinele din Iernut oferă tuturor celor care doresc minunatele „Champignon". Este perioada recoltării și la pescuit, iar la Ferma piscicolă, amenajată pe 76 de hectare. într-o fostă albie a Mureșului deviată
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natural, se vede acum ce-a ieșit „dint r-p mică șmecherie", a celui căruia oamenii i-au zis tovarășul N eptun". E vorba de o ! nouă metodă de hrănire a puietului.la care s-a gîndit „tatăl peștilor, Neptunul.din Iernut”, inginerul Ștefan Ganeă. Ce-a ieșit e o bogăție de cozi imense și amestecate care se zvîrcolesc, nțai mai să rupă coșurile și plasele. Ștefan Gănea, născut și crescut la Galați, repartizat după terminarea facultății în inima țării, jurase că se va întoarce pe malul Dunării. Se vede însă treabă că vorba aceea pe care o auzise la sosire, că cine bea apă din Iernut nu mai pleacă, are ceva adevăr în ea. Nu numai că astăzi nu se mai gîndește la plecare, dar se preocupă numai de ce vor face anul viitor pentru reglarea temperaturii apei la reproducerea puieților, pentru ca „ferma lui" să nu mai stea la dispoziția capriciilor naturii. Pare a fi, de acum, de-al locului, îmi arată întinderile de ape și mi le prezintă ea. peisaje de Deltă, cu egrete, rațe și termocentrale.
LIANA MOLNAR ■

Fotografii 
de VICTOR RADULESCU ■

P. SANDU ■

590) — 6 decembrie 1985



FLACARA PENTRU MINTE, INIMA SI LITERATURA

„Eu nu mai sînt. E-un cîntec tot ce sînt“

O logodnă
Efigia 
Labiș

(Urmare din pag. a 9-a)
de cometă ti am fost martorii stingerii sale ca ființă 
dedată bucuriilor fi durerii cum am fost, tot ast
fel, martori ai gloriei sale instaurate lent, dar cu 
șansa durabilității.

El a avut vreme să probeze înzestrări și disponi
bilități ieșite din comun, să se instruiască, a avut 
vreme să opteze pentru un ideal revoluționar absor
bitor pe care l-a slujit cu zestrea sa de versuri și 
ea, neverosimil de întinsă. înghețurile și dizarmo- 
niile spațiului de timp in care s-a mișcat nu i-au 
cariat opera, nu l-au aplatizat și volumul postum 
„Lupta cu inerția" mărturisește pe ce planuri idea
tice s-ar fi instalat poezia lui, cit de modernă era 
respirația acestei poezii.

Efigia Labiș e incă fără egal in destinul poeziei 
românești : gravură cu sufletul, pe suflete, semn 
vital, cu viață pe viață călcind.

Siglă heraldică atestindu-ne noblețea.

3 noiemvrie 1956...O casă (bloc pretențios, cu volume cubiste) undeva, la jumătatea străzii bucureștene numite prin timp cînd Romană cînd Eminescu. Peste drum de ea, modesta căsuță de tîrgoveț a lui Perpessicius.Cîțiva prieteni s-au întîlnit la o (pretențios spus) nuntă. Se căsătoriseră, dimineața, Ioana Zamfir și Atanasie Toma iar participant!! la „festin" erau absolvenți ai promoției a treia ai celebrei „Scoli de literatură și critică literară Mihai Eminescu". (A se observa cit de „fin" se despărțeau... literatura și critica literară.)Apartamentul în care se „oficia" era, desigur, „împrumutat", Bucatele, rod al contribuției colective. Darurile, de tot modeste și ele.Cineva, un musafir tîrziu a venit însă cu un dar somptuos : o poezie caligrafiată superb, pe o foaie elegantă. Poezia se numea, se numește „Logodnă". Autorul ei : Nicolae Labiș.lat-o, în chenarul alăturat, așa cum o mai păstrează mirii de odinioară. lată-i dedicația, importantă și ea fiindcă, prin timp și alti miri au încercat să și-o adjudece. Deși foarte apropiată de noi, existența poetului Labiș se pretează adesea la interpretări fanteziste.Admirăm caligrafia nervoasă a scurtei, magnifice poeme și fără să vrem ne gîndim că peste puține zile de la așternerea dedicației, poetul însuși va fi eroul unei logodne. O logodnă tragică absorbindu-1 pînă la confundare în destinul altui poet, autorul, tînăr și el, ce a zidit „Miorița".,.
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Poemul Omul comun (Lupta cu inerția) a apărut prima dată în „Scînteia tineretului" (nr. 2163, 14 aprilie 1956), fragmentar, cu mențiunea de rigoare în subsolul paginii, redacția nemodificînd numerotarea „pe sărite" a secvențelor publicate, de unde poate să rezulte că : 1) autorul prezentase spre publicare întregul poem și unele secvențe nu izbutiseră să depășească grila exigenței lectorilor vremii, ori 2) poetul optase deocamdată, pentru publicarea doar a acestor secvențe, lăsînd, ca într-un tablou mendelevian sui generis, spații libere precis determinate pentru secvențele ce urmau să completeze structura integrală a poemului, fiecare dintre acestea ocupîndu-și ulterior locul stabilit în virtutea riguroaselor principii de ordine ce-i guvernau artistului, in momentul respectiv, resorturile interioare ale creației. în orice caz, edițiile operei lui Nicolae Labiș, incepînd cu aceea din 1958 —

Laborator de creație

Secvențe inedite din „Lupta cu inerția*
Lupta eu inerția —. au perpetuat această versiune -lacunară a poemului’. cu numerotarea originară. pentru a nu genera, probabil, devieri de la intenția inițială a autorului în eventualitatea unei ulterioare reconstituiri a poemului,Pregătindu-și pentru tipar a doua apariție editorială (un volum de versuri care să-1 reprezinte nu numai ca talent, orientare ideologică, forță de creație, nivel de măestrie artistică etc., ci și ca posibilitate de organizare a materiei lirice elaborate, pe scurt, ca intenție editorială), poetul a transcris, cu o caligrafie îngrijit- feminină, și poemul Omul comun (Lupta 

cu inerția) pe 19 jumătăți de coală, nu- merotînd (de la 1 la 26) numai paginile scrise (lipsește p. 21. cu secvența 1 din partea a treia), integrînd în uliima parte a poemului, ca a treia secvență, poezia 
Lupta dublă, publicată inițial în „Gazeta literară" nr. 11, martie 1956 (versurile : „Adună inerția în fața noastră oaste, 7 Grăbit de luptă fie deci orișice bărbat" pledează și ele pentru includerea obligatorie a poeziei în contextul acestui poem). Prin urmare, manuscrisul, care se păstrează la fondurile memorial-documentare ale Muzeului Județean Suceava, ne pune. în contact eu forma definitivă. cvasiinte- grală, a poemului, in următoarea struc

tură : PROLOG : I. DILEMA—1. O viziu
ne’ a omului comun, 2. Omul comun se 
justifică. 3. Omul comun despre un fost 
prieten. 4. O amintire a omului comun, 5. Omul comun ia o hotărîre ; II. REGE
NERAREA — 1. Omul comun pleacă din 
birou, 2. Cinstea, 3. Omul comun reînvață 
să înjure, 4. între oameni, 5. Omul comun 
a devenit altceva (N.B. — primele nouă strofe ale secvenței au rămas pînă acum inedite) ; III. TREAPTA SUPERIOARA 
— 2. Tabloul general, 3. Lupta dublă, 4, 
Spre fericirea personală, 5. Poiana primei 
amintiri. .Reproducemîn continuare cîteva secvențe inedite ale poemului Omul comun (Lupta 
cu inerția), «rmînd ca în edițiile viitoare ale operei lui Nicolae Labiș să se dea curs intențiilor ultime ale autorului în legătură cu dimensiunile, compoziția și structura acestui poem.

NICOLAE CÂRLAN

PROLOG
Om comun, de rînd, mi-am ales eroul.
Știu că nu oricînd inima epocii 
O găsesc mișei nd naltele suflete
Ale aleșilor.

Stropii suri, amari, cenușie bură. 
Seve groase, tari, fără distincție. 
Dau schimbări mat mari decît 

scăpărătoarele
Fulgere nalte.

I. DILEMA

3. Omul comun despre 

un fost prieten
L-am văzut demult citind o carte...
Sint de-atuncea cite primăveri 2 
Ochi înlăcrimați țintea departe — 
îl ardeau fictivele dureri.
Cît de trist se prefăcură toate — 
Stins e jaru-n ochii lui căprui, 
Astăzi nici dureri adevărate 
Nu-i mai mișcă varul feței lui.
M-a rugat cindva să nu mă mînii 
Că n-am stat demult la un pahar 
Dar că-n orice zi a săptămînii 
Ocupații grave îi.răsar, —■
Parcă s-ar fi rușinat cu mine. 
Un prieten vechi dar subaltern. 
Sufletul i-au ros în fierberi line 
Zilele ce legănat se cern.
Cînd i-am spus să-și schimbe-o hotărîre 
Ce-ar aduce pierderi fără rost, 
M-a privit mirat, cu mohorîre, 
Totul a rSmas precum a fost;
l-am vorbit de oameni altădată 
Și-a rînjit distrat cu albi-i dinți —° 
Pentru dinsul lumea e formată 
Doar din cifre de dosar, cuminți...
Bucuria, jalea, circumstanța, 
Nu găsesc în pieptul lui ecou, 
Nu le poate cîntărî-n balanța 
Marelui Dosar de pe Birou.

însă eu am drept să-l judec oare ? 
Doar și cu, și eu acuși ajung 
Cu aceeași grabă-amețitoare 
Să străbat Același drum prelung...

Azi privesc mîhnit dar fără vlagă, 
Mîinc și mîhnirea mi-oi uita 
Ori și dînsa o să se retragă 
Din obezul trup de catifea...
Uneori sub fulgere de gînduri 
Eu mă văd o clipă-așa cum sînt, _ 
Luptător ce s-a retras din rînduri 
Și umbrește-n van acest pămint.
Vreu atunci renaștere sau moarte 
Dar plictisu-mi toarnă iar leșii. 
Duc tăcut la gură mai departe 
Vasul existenței cenușii.

4. O amintire 
a omului comun
Pășeam toți trei alături pe drumurile moi 
In primăvara udă din patruzeci și șase.
Ne reflectam în larga oglindă de noroi 
Toți trei și-alături cerul de mătase
Ne așteptau prin case săracii și dușmanii — 
Cu nerăbdare unii, ceilalți cu ură grea.
Pășeam grăbiți și singuri căci ne unise anii 
O roșie, tulburătoare stea.

Nu pot să uit amiaza de-odihnă-n cîmpul gol.
Se ridicau din brazde miresme-nțepătoare 
Treceau deasupra păsări, stol după stol, domol, 
Și se-auzeau izvoare născind in depărtare.

A rupi tăcerea unu! : „Sînt ostenit de drum, 
„Mi-i tîmpla grea și parcă genunchii se dezbină... 
„De ce ni-i dat să trecem atît noroi și fum 
„Pînă-om ajunge-n oaza de lumină ?
„De multe ori bag seama că nici nu-s înțeles, 
„Doar sunetul din vorbe că-i ascultat, nu sensul..
„Simt că ades 0» suflet pătrunde și-mi dă ghes 
„îngrozitorul meu urit, imensul...

„Sînt rușinat, prieteni, de vorbele rostite, 
„Și cu vreau visul nostru să fie împlinit, 
„Dar pînă-acolo îs multe de-nvins — dureri, cuțite... 
„De ce să mă mai mint ? Am obosit."
Un car cu boi scheletici trecea pe drum la vale, 
Un om cînta o doină, se-oprea și înjura, 
Era duioasă doina, săruturi și petale — 
înjurătura crîncenă era.

Mergea ca de la sine ciudatul car prin lut. 
Părea că se coboară din timpuri vechi, din ceață... 
în primăvara udă, atunci, am cunoscut 
Că stau cu inerția față-n față.

„Noi n-avem dreptul — zise a! doilea dintre noi — 
„Să obosim, prieteni, la începutul căii.
„Nu-n sanie de nuntă pornim, ci prin noroi, 
„Șl-i drept nu sună vesel zurgălăii.

„Sînt multe înțelesuri ce nu le-am descilcit, 
„Sînt fapte neîmplinite, nu-s sărbători, mi-s premii.. 
„Dar peste-acestea toate avem, de neclintit, 
„Un adevăr — al clasei și al vremii.
„Lui să-i slujim cînd viața ne este-n zori de zi, 
„Lui să-l slujim și-n clipa cînd viața ne-asfințește. 
„în viață numai astfel poți arde, poți trăi — 
„Altfel ești frunză care putrezește."

II. REGENERAREA

5. Omul comun a devenit
altceva
De-o vreme-ncoace eu nu mă mai cunosc, 
Limfa nu-mi mai mină spleen șî-urît în timplr 
O aromă nouă, un parfum de mosc 
Nările-mi ațîță, inima îmi împle.
în odaia-mi caldă cînd mă-ntorc grăbit. 
Drumurile țării mai grăbit mă cheamă. 
Știu că sînt acolo multe de-mplinit, 
Știu că am de multe mie să-mi dau seamă.

Dorm pe mese aspre la vreun sfat în șes 
Ori, în munți cu laviți gospodari mă-mbie. 
Sorb din borșul acru cu smîntînă dres, 
Beau prietenoasa cană de răchie.
Drag mi-i amorțitul drum, în zorii zilei 
Legănat de vasta-ntindere de griu, 
Cînd eu foc îmi umplu nopțile pupilei 
Horele de soare dănțuind pe rîu.
Poezia muncii peste tot se-ntindc, 
Pe obraji și brațe, peste frunți și guri, 
Pe secerătoare. traiste cu merinde, 
Picură pe bobul noilor culturi.
Unde munca sună, însă, totdeauna 
Vrăjmășia-ncearcă să-și scobească vad, 
Dornic își aruncă-n brazdă mătrăguna 
Oameni ce se surpă, lumile ce cad.
Numai timpul curge, veșnic în mișcare 
Către semeția altui univers.
Unii vor să-ntoarcă timpul spre izvoare, 
Alții vor să-l țină împietrit din mers...

Eu adine mă bucur că în jur există 
Forțe vii în marșul spre-un real progres. 
De acum îmi dărui viața mea tezistă 
Marilor credințe ee mi le-am ales.

Drag mi-i amorțitul drum, în zorii zilei 
Legănat pe vasta-ntindere de griu, 
Cind cu foc îmi umplu nopțile pupilei 
Horele de soare dănțuind pe rîu.

Pagină realizată de Prof. FLORIN DIAC fotografie) și GHEORGHE TOMOZEI (text)
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Violeta Mihalcea : Veștile nu sînt. din băcate. crea bune, dună atîta pauză. Foarte nutine lucruri demne de interes („Colind de pace". oarecum „Zîmbet. sau culoa
re". poate si ..Ultima dorință"). multe pagini ..fără sir" si alarmant de multe de ..lucru manual" uscat, inert, fără vibrație. Se simte parcă lipsa hranei. îndestulătoare, variată (hrana talentului fiind, bineînțeles, lectura, studiul !...).

Florin Oancea : Aceste neșfîrsite perorații confuze. încîlcite. burdușite de citate si de ..teorii" care mai de care mai banale ori mai aberantei etc. nu sint decît o grea pierdere de vreme si pentru dv. si pentru noi. E cazul să renunțați la ele și să vă apucați serios, cum era vorba, de carte (în- dt să puteti. elucida pînă si cazul acestui agramat 
„răsnunde-ți". oe care ni-1 tot adresati cu exasperantă consecventă !...).

Eni. Soare : O formulă simplă, limpede, cu promițătoare rezultate (eînd nu cade în facilitate și serie..,). .Mai bine. în ..Mâi întîi". ..Pînă la rod", „Unul lingă altul sîntem".
T. N. Vașila : O adevărată surpriză (plăcută), veștile si urările dv. ! Generoasa propunere a fost pusă în studiu : vă vom avertiza la timp de eventualele urmări... Pînă a- tunci. rămînem în așteptarea unor noi vesti (sau vizite, dacă am înțeles 

bine...) si vă dorim, la rindul nostru, sănătate si la multi ani 1
Em. Nae : într-adevăr. lucruri dezamăgitoare, pe care e uimitor că ni le-ati mai trimis ! (oscilațiile — atît de mari ! — ale spiritului dv.. critic nu sînt de biin augur !...). Cîte- va lucruri nițel mai răsărite : „Amintiri din evul mediu". „Prudentă". „Cale sigură".
A. M. S. — București : Am precizat de nenumărate ori că nu ne mai putem ocupa si de proză, îndemnînd oe autorii respectivi să se adreseze altor publicații. Aruncînd. totuși (numai de data asta, irevocabil 1) un ochi peste paginile trimise : nu ne-au plăcut „panseurile" mărginașe, cu aer superior, „scrise, din goana condeiului" (la urma- urmei. de ce „din goană" ?„.). nu ni s-a bănit grozavă (comparativ cu paginile de altă dată...) „Povestire din sătul nostru" si ne-a plictisit „misterul" afectat si confuz, finalmente indescifrabil, din ..Piața Dorobanți".
D. Micieai : N-am reușit să ținem nasul cu corespondenta dv.. astfel că. uneori, răspunsul nostru se referă la două sau mai multe din scrisori. Acum vă răspundem la ultima (fără dată) care cuprinde un ăngaiament impresionant (sau poate o proorocire): „va veni o zi în care sufletul meu Va fi exprimat frumos în cuvinte". Nu ne rămîne 

decît să vă dorim izbîn- dă în această expediție către frumos si să rămînem în așteptare.
C. Bănuț : Un buchet frumos, cu multe si diverse plusuri, maturitate, finețe...
M. Chertic : Nu cunoaștem condițiile în care trăiti, ca să ne putem pronunța.. Sfatul nostru, ne care dealtfel ni 1-ati mai cerut cîndva. e să vă luati un serviciu si. in măsura posibilităților, poate la seral, să vă continuati școala. (Povestirea cu frunzele aprinse e naivă si stângace si arată tocmai linsa unei pregătiri școlare temeinice)
EHa Berlzi. Maricica 

Morarii. -Grigore Neagu. 
Doru Jiga. Dorel Popes
cu. Iosif Brad. Mira T., 
St. Cirjan (mai citet !). 
Trandafir Sîmpeiru. Ma
ria Vidican. Laurentiu 
Speranța (mai citet !). 
Mălina Scînteioară. Mj- 
liaela Cosman. Nicoleta 
Nichifor. Ioan Chirilă, 
Dan Răcăsan. I. Drăeea, 
F. Tirîs Tăranu. Viorica 
Pan. Sandi Alechis. Mihai 
Miriteseu. M. Wilander, 
V. Anghelescu. V. Zgo- 
robete. Christy G. F., 
Const. Țiganele. Mirela 
lonită. Ela Vernescu. E- 
manuela Cozia. Gabriela 
Prentu. Cristina Diaco- 
nescu : Nimic nou !
N.R. Manuscrisele nu se 
înapoiază.

GEO DUMITRESCU ■

LACRIMOGENA
Astăzi am dat o fugă 
în trecut 
avea podul plin 
de amintiri înalte 
si dulci 
ca lumina din cârti 
mama întindea rufe Pe sirmă 
tata deșerta iarba 
de rouă 
iar eu 
ca o franzelă caldă 
mă rupeam in două.

EMIL ACHELĂRITEI

.singurătate;
Singurătatea 
stă într-un cerc.
Iar cercul este o infinitate 
de gînduri 
egal depărtate de mine.

NICOLAE NEL DANILOV

MIRACOL
A trecui o pală de vînt 
tulburind clapele pianului. 
Ungă gleznă 
am găsit uu mînz 
cu eoniia neîntepată 
de firul ierbii.
Adulmeca uluit 
primăvara.

MONICA MARIN

gîndurile mele
Iu albia sceată 
mai disting 
murmurul riului

eum bîrtia adulmecă 
gîndurile mele 
tresărind
la întîiul tipăt 
al nașterii 
poemului.

ION ȘOLDEA

SIMPLU - -
într-o zi vom pleca în tara aceea 
cu temperatură albastră si-n urma 
noastră vor rămîne două

umbre adormite învelite cu 
o singură lacrimă

DAN EMILIAN ROȘCA

răceala din suflete
Am desenat cu degetul 
pe zăpadă un ceas

deodată el a-nceput să bată 
ca o inimă artificială 
măsurîndu-ne răceala

din suflet

GAVRIL BALE

ȘLEFUIRE : '
Fată 
roasă de nisip 
de nisip cenușiu 
de nisip auriu 
de nisip alb 
de nisip negru 
de nisip albastru 
de fărîme de oglindă 
de fărîme de aripi 
de nisipul suferinței 
de fărîme de dor
Fală, atît de netedă deci 
Fată, zîmbeste.

IRINA EFTIMESCU

CARTE DE VISE
Gîndurile mele bat trotuarele lumii 
un taxi frînează 
un arbore tușește de-atîtea stele prăfuit 
se scutură iluzii în parc 
între timp perechea de îndrăgostiti 
își ia locul, în peisaj 
se aprind neoanelc spălindu-mi obrazul 
în fluturi amorțiți 
pe terasă berea clipește binevoitoare 
chelnerii trec printre mese 
eu surisul standard pe buze 
adunînd pahare goale 
vorbe fără stăpin cioburi de suflete 
(un orb din naștere poate că 
inventează culori pe care noi 
nu le știm nu le-am văzut 
niciodată) eu 
răsfoiesc zborul păsărilor 
— fără să îndoi filele — '
și în tot acest timp aud 
eum îmi cresc două aripi ciudate 
în locul privirii.

IULIAN BOLDEA

JkH-dș putea, mi
(Urmare din pag. 9)Tratatul lui de estetică e mai degrabă filozofie, mare parte. în spirit metafizic. Mai mult m-a influențat, între ’21 și ’26, Viena, unde am urmat noul Conservator care, spre deosebire dc Academia de muzică, citadelă tra- ditionistă, a rigorilor de tot felul, prinsese pulsul mișcării inovatoare, datorată mai ales lui Arnold Schonberg, creatorul dodecafonici seriale. Și profesorul meu, Ernst Kanitz, era deschis față de curentele noi, el fiind elevul reputatului Franz Schrecker, fost director al Operei din Berlin și recunoscut ca inovator în materie de muzică dramatică.

— Ce români mai erau la 
Viena în perioada aceea ?— Mi-1 aduc aminte, la arte, și pe Filaret Barbu, și eljugpjan.

— Mulți muzicieni a mai dat 
Lugojul !— Și Doru Popovici e de pe-a- colo, din Reșița. A dat Lugojul, nu-1 uita nici pe Traian Groză- vescu, și dă. Am văzut nu demult cîțeva spectacole de amatori, în Cîntarea României, m-au impresionat.

— Știind că ați trecut, un timp, 
și pe la Timișoara, deduc că ați 
ajuns Ia București foarte tîrziu. 
La ce virstă ?— Tîrziu, la 48 de ani, dar eram cunoscut în Capitală. încă din ’41, Ionel Perlea îmi dirijase fragmente din Priculiciul. în întregime, el s-a jucat la Operă în ’43, în coregrafia lui Florea Capsai! și sub bagheta lui Constantin Silvestri. Eu, poate c-ai și priceput, n-am fost un grăbit. Pînă și Priculiciul, care a ținut afișul Operei aproape două decenii, a avut de așteptat 10 ani, fiind gata în ianuarie 1933.

— Au trecut greu acei 10 ani ?—- N-au trecut nicicum, părți din Priculiciul cîntîndu-se în concerte simfonice la Iași și Timișoara. El însă, după ’43, a avut un rol hotărî tor, mi-a deschis u- șile Capitalei, al cărei „vot de încredere" a fost , și a. rămas decisiv pentru un artist.
— Nu-i adevărat deci că sa

tisfacțiile ori vin Ia timp, ori viu 
degeaba ?— Ce înseamnă ,1a timp ? - Ai dreptul să. te .compari numai cu tine sau trebuie, obligatoriu, zic eu, să te compari și cu alții ? Și, la fel de important, e cine. sînt acei alții. Cît sî-nt ei de sus, înțelegi ?

— Da, cred că da. Maestre

aș meric opera,... ‘
Vancea, care au fost celelalte 
mari succese ale dumneavoa
stră ?— Depinde la ce te gîndești, Ia cele 5 Premii Enescu, la Premiul Herder sau la compoziții. 
Cvartetul 1 pentru coarde, de pildă, mi s-a interpretat în ’78 și ’79 la Berlin, cu Tripticul sim
fonic, ambele dirijate de Sanderling. Tripticul și la Brno, 

Concertul pentru orchestră la Fraga, Simfoneta numărul 1 la Milano șl așa mai departe.
— Dar cel mai marc eșec ?— Nu mi-a căzut nimic cu brio, dar au fost, recunosc, și unele piese care au pătruns mai greu. Acum vreo 2 ani, Comisia . simfonică a Uniunii Compozitorilor a găsit prea complicată o 

Suită pentru orgă, a admis-o pînă la urmă, dar n-a recoman- dat-o spre tipărire ! A cîntat-o Gerstenengst, dar tot nu s-a publicat! Nu sînt însă, ți-am mai spus-o, un grăbit.
— Asta e o calitate sau un de

fect ?— Judece alții, eu nu știu. Timpul e cel care împarte verdicte.
— Timpul, adică tot oamenii, 

nu ?— Crezi ? Privește la Enescu, pe care mulți l-au considerat conservator, și care treptat, treptat cîștigă teren. Ghinionul lui, dacă-1 pot numi așa, e că a a- părut într-o vreme în care mișcarea muzicală a Europei era tulburată de felurite curente inovatoare, străine simțirii lui Enescu. Enescu și-a dat și el seama de asta, dar n-a;avut ce să facă, pentru că, nu-i o vorbă a mea, cu nemurirea nu te poți bate. Ea vine, dacă vine, și atît, nu e o. răsplată a virtuții, ci e virtutea însăși. Numai că, după o experiență infructuoasă, avangardismul e în declin. Noutatea s-a dovedit de suprafață și compozițiile se întorc, încetul cu încetul, la tradițiile umaniste ale muzicii, la o artă expresivă, a- propiată sufletului- Enescu își va dobindi. sînt sigur, locul pe care, cu prisosință, îl merită, în galeria nemuririi.
— Unde e acesl loc ?—• După mine, în imediata a- propiero a celor 5-6 genii, a lui Bach, Beethoven, Mozart, firahms și Schubert.
— Care e cel mai mare dintre 

ei ?— Creația, ai fi. putut s-o știi, nu se pretează la clasamente. Ar fi o prostie să încerc așa ceva. Pe care dintre ei îl iubesc mai 

tare ?, asta da, pot spune.
— Pc Beethoven, al cărui bust 

domină această încăpere. De ce 
pe Beethoven ?— Pentru că l-am simțit mai aproape de mine. Mai omenesc, dacă vrei.

— Și totuși a început enume
rarea cu Bach !— Pentru că el a realizat, la vremea lui, o adevărată sinteză europeană. Muzica lui, cu atîtea fațete, ca un diamant, a cuprins și viitorul. Enescu spunea undeva, atît de frumos, că „de o jumătate de veac, Bach c plinea mea cea de. toate zilele".

— Nu prea mă pricep, poate 
că v-ați și lămurit din discuție, 
dar nu cumva Bach e prea ma
tematic ?— Totul poate fi explicat prin matematică, numai creația nu. Muzica a fost, este și va rămîne un mister, unul dintre cele mai frumoase de pe lume. Nu te încrunta, ăsta nu-i agnosticism. Atîta timp cit creierul uman are, și sînt convins că va avea, atîtea și atîtea enigme, muzica va scăpa catalogărilor simple. Nimeni n-a pătruns însă, va pă- pățrunde ?, mă îndoiesc, îri sufletul omului pentru a afla cum se transformă un sentiment in idee muzicală. Care c, te întreb, semnificația estetică a sentimentelor tragice din Oedip ?

— Nu știu. Știți dumneavoas
tră ?— Nu.

— Ați fost profesor, ați scris 
mult, tomuri întregi, tratate, ați 
participat Ia numeroase congrese, 
nu regretați că v-ați rupt din 
timpul creației?— Totul aplecat dintr-o necesitate interioară- N-am scris nici pentru nume, nici pentru parale, ci din dorința de a-mi lămuri, de a-mi lumina anumite probleme muzicale. Dacă le-am lămurit ? Numai în parte. Viața arc sfîr- șit, muzica n-are. Așa că nu regret.

— Cînd compuneți? Aveți vreo 
oră preferată, vreun anotimp ?— Compun cînd m-apucă. Inspirația, oricît ai chema-o, nu vine la comandă. Unii se pot pune, printr-un act de voință, într-o situație favorabilă . creației, eu nu. Apoi, n-am compus niciodată ușor, ci trudit, mereu întoreîndu-mă. mereu adăugind. Jumătate din ce-am cr.eat, am aruncat la coș. Asta i-aș și sfătui pe mai tinerii mei confrați : sa fie cît mai exigenți cu ei înșiși. Să nil șe gîndeașcă la glorie, căci cu gloria e ca și cu ploaia: dacă vine, vine, dar n-o poți influența. Ca român și compozitor, eu nu mi-am trădat niciodată mi

siunea față de societate. Adeea de a răspîndi frumosul și de a lupta, prin intermediul lui. .pentru un om mai bun, mai bogat sufletește, mai prezent.
— La cc lucrați acum ? Ce-i 

eu foile astea, ejirc scrise, care 
albe ?— Mă încumet la o istorie a gîndirii estetice muzicale românești. Sper s-O pot duce pînă la capăt. :

—- De ee vă c teamă ?— La 85 de ani. dacă ești lucid, nu știi lă ce să te.aștepți. N-am decît o ușoară spondiloză și mă mai doare, din cînd în cînd, capul. Dar poate apărea, nu-i așa, ori- cînd ceva- De moarte însă,, dacă într-acolo băteai cu întrebarea, nu mi-e frică. Nici n-o aștept, dar nici nu mi-e, frică de ea„
— Stimate Zcno Vancea, va 

propun să discutăm despre lu
cruri mai vesele, despre muzica 
simfonică românească dc azi. De 
acord ? Cum vi se paie peisa jul 
ei ?— Robust. înnobilat dc o generație pe care aș îndrăzni s-o numesc de, aur : Bentoiu, Be- loiu, Berger, Bughici, Constanți- nescu, Niculescu, Olah, Stroe, Vierii, poate âm și uitat pe careva. oameni între 50 și 60 de ani, talentăți, în putere.

— I-ați uitai pe Paul Constan- 
tinescu, bănuiesc că v-ați refe
rit la Dăn, pe Silvestri, pe Ion 
și pe Gheorghe Dumitrescu !— Cei de 70-75 de ani, de-actim clasici, vin după promoția mea, adică după Toduță și Rogalschi. Noi am urmat imediat după pleiada Enescu, Jora, Andricu, Drăgoi, Negrea, Zirra, dar ce facem, istoria muzicii ? Ei bine, muzica simfonică românească are cu ce se lăuda. Acasă și în lume.

-—N-o să mai comit eroarea 
de a vă întreba care c cei mai 
mare, de aceea vă și întreb care 
dintre cei mai tineri vă place 
mai mult ?. — Toți îmi plac. Fiecare are personalitate, are ceva de spus. Cîți vor rămîne ? Poate 2, poate 3, poate toți, nu mă aventurez în pronosticuri. Cine știe în ee direcție se va dezvolta muzica, ce preferințe vor avea ascultătorii.

— Totuși, cc bănuiți că se va 
întîmpla ?■ — Muzica s-a întors către suflet, dar nu’șl la romantism. Azi, ea e mai expresivă, 'dar are un conținut evident mai obiectiv. Refuză autoconfesi'unea, eum a făcut-o și Enescu.

— încheiem ?— Treaba dumitale,. eu . am timp.

— Mi-ați pomenit numele 
cîtorva dintre foștii dumneavoa
stră elevi, cărora le-ați predat 
contrapunctul, n-am auzit dc ci, 
de ce nu s-au afirmat încă ?— Ba da. și Alexandra Nichi- for, și Vlad Ulpiu, și Anton Zeman, și Nicolae Brînduș, și Grigore Nica. ș-au afirmat dar, fiind încă tineiă, nu s-au afirmat pe deplin. Pentru eă azi, pretutindeni și cu atît mai mult la noi, unde muzica se bucură de un statut deosebit, e afluență de compozitori. Producția e vastă, iar acest număr, mare și în creștere, îngreunează selecția. Firesc ar fi, zic eu, ca lucrările cele mai bune, ale tinerilor desigur, să fie reluate pînă intră în conștiință publicului.- Dar nu e, vai, nici timp și nici loc, alte lucrări bat la ușă și tineretul, poveste veche, e nerăbdător. E bine deci că se afirmă cît mai mulți, dar e și rău că nu se impun cei cu ,adevărat mai dotati. Revin de unde am plecat: tot timpul e cel care decide.

— Copiii dumneavoastră, aveți 
o fată și-un băiat, fae muzică ?— Nu. Băiatul a încercat Ia Conservator, dar a renunțat, spe- cializîndu-se în limbi străine. Nici nepoatele, Iulia și Antonia, nu mă urmează. Mai clămpănesc la pian, au auz perfect, dar ce folos, n-au vreme pentru muzică ! Deși; sînt abia la școala ' elementară.

— Vă atrage pictura ?— Ai sesizat portretul acela semnat de Maxy ? Mi l-a oferit, într-o vară, demult, la Sinaia. Mai am, privește, Tonitza, Iser, Ciucurencu, iar cu Aurel Ciupe, ce băiat admirabil!, am fost prieten. Deci și pictura, dar mai întîi și mai întîi filozofia.
— O ultimă întrebare : sinteți 

mulțumit de ce-ați făcut în mu
zică, în viață, maestre Zeno Van- 
cea ?—■ într-o mică măsură. Cred că am fost talentat, sînt, asta nu se diluează cu vîrșta, dat nu m-a răsfățat talentul ! Am muncit însă, ca un rob, să încheg o operă muzicală, s-o organizez, cît mai logic, eu cît mai mult gust. Lucrul mi-a ijat, totdeauna, o stare de fericire, dar asta nu m-a îndepărtat de luciditate. Știu perfect cum sînt și., cît sînt. ,,

— Cît sîntețj ?— Despre mine vorbească alții eu îți mărturisesc doar atît : riii-aș rescrie, dac-aș putea, toată opera, dar cine mi-ar oferi garanția că ar ieși mai bună?!
— Vă mulțumese pentru toi și 

vă urez multă sănătate !
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Documente noi, interpretări noi

Butada scriitorului francez Charles Peguy, potrivit căreia istoria veche nu se poate scrie pentru că sînt prea puține do-' cumente, iar istoria contemporană nu se poate scrie pentru că sini prea multe documente este des citată de istorici, mai ales la colocvii și congrese, unde o vorbă de duh este adesea mai importantă decit însăși contribuția științifică. Totuși nu cred că există un istoric, mai ales un specialist al istoriei contemporane, care să se plingă că dispune de prea multe documente pentru cercetarea pe care o întreprinde. Deși cel de al doilea război mondial este evenimentul istoric care a creat și lăsat o documentație uriașă, există și astăzi aspecte obscure ce își așteaptă elucidarea. Pîhă atunci, ipotezele și — pe urma lor — controversele țin loc de concluzii ferme.Există însă și situații — le-am zice ciudate — cînd, deși faptele sînt limpezi, apar explicații si interpretări care merg alături cu adevărul istoric. De cele mai uite ori, astfel de situații s,... generate nu de înțelegerea incorectă a surselor, ci de finalități care nu au nimic comun cu adevărata investigație istoriografi că. Un exemplu ii constituie, in această privința, prezentarea in unele lucrări apărute in străinătate, a politicii externe a României, după înlăturarea lui Nicolae Titules- cu de la conducerea diplomației românești (29 august 1936). Se afirmă, în acele lucrări, că de la această dată, în politica externă a României, s-ar observa îndepărtarea de principiile ce o că’ nă atunci. de completa .jiiaie a liniei titu- lesciene. de apropiere progresivă de Germania hitleristă. Istoriografia noastră a demonstrat în chip peremptoriu că de-a igul întregii perioade interbelice obiectivele fundamentale ale politicii externe a României au fost apărarea in- dependenței naționale și a integrității teritoriale, în cadrul unui sistem bazat pe legalitatea internațională. în măsură să asigure pacea și securitatea statelor și națiunilor. Pe măsura intrării de noi fonduri documentare în circuitul științific, concluziile istoricilor români și-au găsit confirmarea și adîn- cirea. Un excelent exemplu în această privință, îl oferă valorosul studiu al maiorului dr. Ioan Talpeș, Coordonate ale 
politicii externe românești 
(septembrie 1936 — noiembrie 
1937), apărut într-o publicație de prestigiu : „Anale de istorie", 
1985/4. Autorul este un specialist recunoscut în problemele de politică externă și de doctrină militară ale perioadei interbelice, iar culegerea de texte întocmită de el (împreună cu

Mihai Retegan și căpitan Dan Radulescu) Apărarea indepen
denței patriei, obiectiv principal 
al mișcării antifasciste din 
România, recent apărută, reprezintă o lectură ce nu se poate recomanda îndeajuns.Studiul lui Ioan Talpeș utilizează materiale de arhivă precum și ediții de documente 
(Dokumentî vneșnei politiki 
SSSR, Documents diplomatiques 
francais etc.) pentru a desfășura o anchetă istorică remarcabilă prin, perspectiva ei înnoitoare. El relevă că speranțele nutrite în capitalele statelor fasciste, Berlin și Roma ca — după plecarea lui Nicolae Titulescu de la Palatul Sturdza (sediul Ministerului Afacerilor Străine) — politica externă a României să se modifice, devenind favorabilă intereselor germano-italie- ne, — s-au spulberat. în ciuda ofertelor tentante de garanții și prietenii făcute de guvernele hitlerist și fascist „România nu 
avea de gînd să-și schimbe 
alianțele și prieteniile, indife
rent de promisiunile sau garan
țiile ce i se acordau. Diplomația 
românească acționa în confor
mitate cu mijloacele reale de 
expresie ale țării în arena poli
tică internațională, iar schim
barea liniilor directoare ale 
politicii externe românești nu 
găsea partizani în rîndurile fac
torilor de decizie politică și ’ 
militară de la București".De cel mai mare interes sînt observațiile autorului în legătură cu reluarea tratativelor româno-sovietice în vederea încheierii unui tratat de prietenie Și asistență mutuală, ceea ce dovedește că, nici pe acest plan orientarea, cu care se identificase Nicolae Titulescu. nu a fost abandonată. Dim numeroasele date oferite de autor, se cuvine semnalată telegrama reprezentantului diplomatic al U.R.S.S. la București, M.S. Os-. trovski, privind discuția sa din 17 martie 1937 cu primul-minis- tru, Gh. Tătărescu. Iată cum apare poziția premierului român în acest text prezentat în 
Dokumentî vneșnei politiki 
S.S.S.R. : Gh. Tătărescu a declarat diplomatului sovietic că 
..nu există un astfel de nebun 
în România care să-și poată 
permite o politică antisovieti- 
că ; el, Tătărescu, își dă seama, 
ca și toți ceilalți factori de răs
pundere, că întregul sîstem de 
alianțe al României se duce la 
rtracu in cazul atitudinii dușmă
noase față de U.R.S.S., că Ro
mânia este fericită din acel 
moment cînd U.R.S.S. a devenit 
o putere antirevîzionistă și 
membru fidel al Ligii Națiunilor ; că în calculele lor de poli
tică externă liberalii pleacă de 
Ia faptul că U.R.S.S. este aliata 
României ; că el, Tătărescu, va 
definitiva neapărat această si
tuație prin încheierea acordului 

de ajutor mutual ; că același 
punct de vedere îl au și națio- 
nal-țărăniștii, guvernul român 
de mîine și întreaga țară, cu 
miei excepții".în chip firesc, politica externă și-a avut și întregirea sa militară. Pe baza materialelor din arhiva Ministerului Apărării Naționale, autorul arată că aproape 90% din „totalul chel
tuielilor angajate au fost alo
cate dezvoltării mijloacelor de 
rezistentă destinate frontierei 
de vest".însemnătatea și noutatea acestei contribuții invită desigur la o lectură directă și. sperăm, că cititorii noștri o vor face. Vrem însă a sublinia aici că studiul reprezintă și o contribuție de istorie europeană, in- trucît se integrează cercetărilor privind consecințele strategico- politice ale demilitarizării Re- naniei (7 martie 1936) prin violarea de către Reichul nazist a tratatelor de la Versailles și Locarno. Aflați în ajunul a 50 de ani de la acest act de forță al lui Hitler, sîntem în măsură sâ-i evaluăm întreaga sa pondere. Cunoscutul istoric și gînditor militar britanic B.H. Liddell Hart a văzut corect în reriiilitarizarea Renaniei începutul „prerăzboiului" (prewar). Creînd un cap de pod împotriva Franței, dând un scut zonei industriale Ruhr și, mai ales, privind Franță de posibilitatea unei intervenții prompte și eficace în beneficiul aliatilor ei din Europa de est, remilitari- zarea Renaniei a modificat radical cadrul politico-strategic european. Ceea ce dovedește studiul, lui Ioan Talpeș este că, și în noile condiții. România a rămas fidelă orientării ei tradiționale călăuzită de obiectivele apărării suveranității și integri- tății, a păcii și securității.

FL. CONSTANTINII! 23

Mărturii peste veacuri ale gloriei străbune

RESTITUIRI

Cuvîntul în slujim istoriciDacă ar fi să apreciem volumul Oratori și elocință ro- 
mânească (ediție îngrijită, prefață, noțe și glosar de Vistian Goia), apărut în prestigioasa colecție Restituiri a editurii Dacia, numai pentru făptui că ne oferă textul unor celebre discursuri — cum ar fi, de exemplu, două din istoricele intervenții ale lui Mihaîl Ko- gălniceanu (Discurs la alegerea 
lui Alexandru Ioan Cuza ca 
domnitor, rostit la Iași în ziua de 5 ianuarie 1859, sau Cuvîn- 
tul rostit în ședința din 9 mai 
1877, în cadrul Adunării depu- taților. discurs numit și Pro
clamarea independenței Româ
niei), sau discursurile rostite (și-ntipărite în inima tuturor celor ce le-au auzit, ori, mai târziu, le-au citit) la Alba Iulia, în ziua de 1 Decembrie 1918. și tot am avea sufir ziente argumente ca să vedem în această apariție editorială o reușită deplină. Avem în vedere, dincolo de motivul expus mai sus. pertinentul studiu introductiv . al volumului, intitulat Farmecul artei orato
rice, în care autorul ediției încheagă un sugestiv și reprezentativ tablou istoric al elo- cinței românești, inclusiv un tablou tematic, din care nu lipsesc Gheorghe Lazăr țSlava 
strămoșilor și deșteptarea românilor), Petrache Poenaru 
(Fericirea unui neam atîrnă de 
buna creștere a tinerimii), Ti- motei Cipariu (Puterea de via
ță a națiunii române), considerați ca precursori ai artei oratorice la români, acestora adăugîndu-li-se, la un alt nivel al exprimării publice, ora

torii pașoptiști precum Ion Heliade Rădulescu și Simion Bărnuțiu. După care, cu capitolul următor, dedicat oratorilor unirii, ai războiului pentru ■cucerirea independenței și ai unității naționale, intrăm, cum spuneam, în posesia unor memorabile texte privind istoria noastră. între numele citate la . începutul acestui succint comentariu, mai amintim : Va- sile Boerescu, Barbu Katargiu, 
C.A. Rosetti și Ion C. Brăti- anu. Dar pentru că oratoria înseamnă și încrucișarea spadelor elocinței, autorul ediției ne oferă citeva excelente și sclipitoare discursuri în acest sens, cum ar fi disputa dintre Barbu Șt. Delavrancea, susținător al ideii că studiile clasice și filozofice pot avea. o pondere decisivă în formarea unui elev, si Spiru Haret, ministrul de-atunci al învățămintului, care apăra științele pozitive, în aceeași categorie, a disputelor oratorice se încadrează și magistralul discurs al lui Titu Maiorescu : Asupra legii învă- 
țămîntului secundar și superior 
prezentat de ministrul Spiru 
Haret. Cu alte cuvinte, fără pretenția de-a fi supus analizei amănunțite punctul de vedere al autorului ediției asupra particularităților* fiecărui orator în parte (stil, limbaj, cultură, domeniu al dezbaterii etc.). Oratori și elocință ro
mânească este nu numai un punct de vedere propriu asupra evoluției artei oratorice, ci și o remarcabilă culegere de texte ce pot înnobila cugetul și sufletul, deopotrivă.

N. VICTOR H

în binecunoscuta colecție 
„East European Monographs" a apărut lucrarea istoricilor români life Ceaușescu, Florin Constantiniu și Mihail E. Ionescu, A Turning Point in 

■World War II : 23 August 1914 in Romania. Publicată în anul celei de-a 40-a aniversări a încheierii celui de-al doilea război mondial, cartea relevă puternicul impact al revoluției române din august 1944 asupra marii conflagrații din anii 1939—1945. Autorii reprezintă prin toate contribuțiile lor de pînă acum cea mai bună garanție de informație și interpretare. Personalitate eminentă a Istoriografiei românești, generalul Ilie Ceaușescu a reînnoit fundamental și magistral cercetările privind istoria contemporană a României. Studiile sale publicate în „File din is
toria militară a poporului ru
mân" reprezintă tot atîtea contribuții la cunoașterea anilor 1940—1944, perioadă pe cit de complexă pe atît de dramatică în trecutul românesc. Lucrarea celor trei istorici amintiți, apărută în țară anul trecut. 200 de 
zile mai devreme. Rolul Româ
niei în scurtarea celui de-al 
doilea război mondial, a constituit un moment de excepțională însemnătate în istoriografia marelui conflict din anii 1939—1945. Volumul apărut recent în Statele Unite ale Ame- ricii este destinat să introducă în circuitul științific internațional concluziile școlii de istorie românească, astfel cum ele au fost formulate în „200 de 
zile mai devreme". Documentația valorificată de autorii români se remarcă prin abundență și varietate. Ei au utilizat fonduri de arhivă din țară 

și străinătate și au folosit, pentru prima dată în istoriografia noastră, un șir de documente din. arhivele străine .puse de cu- rînd la dispoziția cercetătorilor.Pe temeiul acestei ample șl solide informații, autorii au degajat valoarea acțiunii românești din august 1944 în grăbirea înfrîngerii Germania hitleriste. Ei demonstrează în chip convingător că actul revoluționar de la 23 August 1944 a avut profunde consecințe strategice, politice și logistice. Revoluția română din august
0 carte românească tradusă in Statele Unite

ST

1944 a destrămat dispozitivul german din întreaga Europă de sud-est. Ea a făcut imposibilă organizarea unui front al Wehrmacht-ului pe aliniamentul Focșani — Nămoloasa — Brăila, considerat de specialiștii in geografie militară drept una dintre cele mai puternice poziții de apărare strategică din Europa. în evaluarea genera- lului-colonel Hans Friessner, făcută în dimineața zilei de 23 August 1944, această linie putea fi menținută, chiar în condițiile ofensivei Fronturilor 2 și 3 ucrainiene, în cadrul operației lași — Chișînău. Această convingere s-a spulberat sub loviturile insurecției române, care a deschis poarta Focșanilor înaintării Armatei Roșii în direcția Europei de sud- 

est. S-a creat astfel, după formula des citată a lui B.H. Liddell Hart „cel mai larg flanc 
deschis cunoscut vreodată în 
războiul modern".A doua consecință strategică de maximă însemnătate a actului revoluționar de la 23 August 1944 a fost împiedicarea organizării unui • nou front german de-a lungul munților Carpați. Condițiile de relief ar fi permis Wehrmacht- ului să bareze cu efective reduse înaintarea trupelor sovietice și a celor române către bazinul Dunării mijlocii. Grație 

operației de acoperire, armata română a păstrat un cap de pod strategic la nord și nord- vest de Carpații Meridionali (sudul Transilvaniei și Banat), astfel că directiva din 29 august 1944 emisă de Hitler, privind retragerea unităților germane din grupul de armate „Ucraina de sud“ pe aliniamentul Carpaților a falimentat.Lucrarea relevă, totodată, impactul politic al acțiunii României din august 1944. în Finlanda, Bulgaria, Ung'arla și Croația, evenimentele din România au avut un puternic ecou și au adîncit criza regimurilor aflate în orbita Berlinului. Se constată o adevărată reacție în lanț, care a dus la ieșirea Finlandei din război, la victoria revoluției în Bulgaria și la de

clanșarea unor adevărate seisme politice în Ungaria și Croația. Revoluția română- din august 1944 a modificat radical situația politico-strategică din Europa de sud-est și a influențat raporturile dintre principalii parteneri ai coaliției antihitleriste.Consecințele logistice ale lui 23 August 1944 fac din acest eveniment un punct de cotitură și în istoria economică a războiului. Reich-ul nazist a fost lipsit de una din principalele sale surse de aprovizionare cu petrol, ceea ce s-a re

percutat grav asupra economiei de război germane. Pierderea perimetrului petrolifer de la Ploiești a survenit într-un moment cînd, industria de armament a Germaniei- hitleriste era pe punctul de a produce noi tipuri de avioane, blindate și submarine, care toate aveau nevoie de prețiosul combustibil. Cercetările de istorie a tehnicii militare au a- rătat că în arsenalul german erau în studiu arme noi, bomba zburătoare V-l și racheta balistică V-2 fiind doar începutul. Timpul smuls de acțiunea României nu a mai permis Reich-ului nazist să fabrice aceste mijloace de distrugere care ar fi prelungit războiul și suferințele umanității. însumarea urmărilor 

strategice, politice și logistice arată că actul revoluționar de la 23 August 1944 a scurtat războiul cu cel puțin 200 de zile.Această importantă contribuție la zdrobirea fascismului a fost rezultatul luptei poporului român, care a găsit în Partidul Comunist Român un conducător brav și energic. Prin eforturile comuniștilor s-a constituit, în vara anului 1944, cea mai largă coaliție de forțe social-politioe din istoria poporului român, expresie a unității întregului neam în lupta pentru redobîndirea independenței. 'Volumul prezentat aici și tradus de prestigioasa editură americană, relevă lumii întregi însemnătatea internațională a revoluției române din august» 1944, care a deschis calea pentru participarea României la războiul antihitlerist. în care țara noastră a angajat efective ce o așază pe locul al IV-lea în coaliția împotriva Germaniei naziste.. Faptele, cifrele și argumentele ' aduse de autori demonstrează în chip peremptoriu că țara noastră a jucat un rol important în dobindirea victoriei asupra Germaniei hi- tlerîsțe șî că neacordarea statutului de cobeligeranță a frustrat-o de un drept pe deplin meritat. Volumul istoricilor români Ilie Ceaușescu, Florin Constantiniu și Mihail E. Ionescu, tipărit într-o limbă de largă circulație internațională, va permite acum cercurilor de specialiști ca și marelui public din străinătate să cunoască în adevărata sa lumină una din cele mai glorioase pagini ale istoriei românești.
ANDREI BUSU1OCEANU ■
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îndeletnicire străveche, știință nouă: apiterapia

Apimondia — 
Congresul al XXX-lea

Elegii pentru 
apicultura 

românească
„Ce noroc ar avea omenirea — tinea să remarce savantul Henri Coandă referindu-se la dezvoltarea științei românești — dacă ar exista multe nații care să-i fi adus, față de numărul de locuitori, cit i-a adus națiunea română în ultimii 120 de ani". Observația se justifică și prin exemplul apiculturii naționale, îndeletnicire multimilenară, devenită știință în ultimele două decenii și din mijlocul căreia s-a desprins cea mai tânără subramură a medicinei : apiterapia. Crescătorii de albine din tara noastră sînt singurii din lume care colectează din stup nouă produse (și nu șapte cum se obișnuiește în toată lumea), iar apiterapeutii români singurii care au izbutit să înlocuiască prin remedii naturale o gamă impresionantă de medicamente de sinteză. Amintim în continuare că, la București, pe platforma de la Băneasa, a fost ridicat un complex apicol (unicat mondial), desfășurat pe o suprafață de 14 hectare și care cuprinde în același perimetru trei unități integrate : Institutul de cercetări apicole, Liceul apicol și Combinatul de producție și valorificare a produselor apicole. Această ctitorie a Epocii Ceausescu mai cuprinde . și Institutul internațional de tehnologie și economie apicolă al Apimondiei.Recunoașterea internațională a acestor realizări este și ea evidentă. Recent, la Nagoya, în Japonia, a avut loc eel de-al XXX-lea Congres internațional al Federației internaționale a asociațiilor de apicultură (Apimondia). care a reunit delegați din 51 de țări, aceștia prezen- tînd aproximativ 2âo de referate și comunicări. Cu acest prilej, profesorul Veeeslav Harnaj (România) a fost ales în unanimitate președinte de onoare al Apimondiei. Reamintim că profesorul Harnaj a deținut fără întrerupere, din 1965 și pînă în 1985 funcția de președinte executiv al Apimondiei, 

iar în perioada 1957—1982 a fost și președintele Asociației crescătorilor de albine din România. Și tot cu prilejul acestei întruniri, inginerul Eugen Mârza, secretarul Asociației crescătorilor de albine din țara noastră a fost investit cu funcția de președinte al Comisiei permanente de economie apicolă. Mai amnitim că noul președinte al Apimondiei este Raymond Borneck (Franța), englezul C. Tonsley fiind ales în calitatea de vicepreședinte. In atribuirea noilor funcții, delegatii au avut în vedere principiul rotației precum și o echitabilă reprezentare a tuturor zonelor geografice ale planetei.O altă noutate : se preconizează înființarea celei dinții Academii internaționale de științe apicole, cu sediul la București. eveniment care vine să reconfirme odată mai mult preș-. tigiul de care se bucură apicultura românească pe toate continentele unde oamenii iubesc și trag foloase protejînd harnica apis mellifica.La sesiunile de comunicări ale congresului de la Nagoya, specialiștii noștri au prezentat 11 referate. Avînd în vedere că în tara noastră există sute de mii de apicultori și că multi din aceștia sînt cititori ai revistei noastre, vom aminti titlurile acestor lucrări, considerînd că pe această cale aducem o contribuție lărgirii dialogului de specialitate : Mecanisme biochimice implicate în acțiunea f arma rodin amică a propolisului (autori : T.. Gâdoiu, R. Olines- cu, Elena Paloș) ; Acțiunea in vitro asupra albuminei și proteinelor serice (autori : ’ T. Gâdoiu. R. Olinescu, Filofteia Popescu, Cristina Mateescu) ; Rezultatele obținute prin aplicarea unguentului oftalmic cu produse apicole biologice în a- fecțiuni palpebro-con juneți vale (autori : M. Popescu, Elena Paloș. Filofteia Popescu) ; Considerații asupra terapiei ultra- sonofonetice cu venin de albine în tratamentul periartritei scapulo-humerale (autori : E. Șerban) ; Metodologie de • aplicare locală (prin pulverizație) a lăptișorului de matcă liofilizat în faringo-laringite (autori : E. Spulber) ; Lăptișorul de matcă, bază a unor medicamente (autori : Elena Paloș, Cristina Mateescu) ; Fracțiuni proteice și enzimatice din veninul de albine românesc (autori : Elena Paloș, Filofteia Popescu, Creștina Mateseu) ; Apilarnil — produs apicol energostimulator și activator biologic natural / (autor : Nicolae V Ilieșiu) ; Terapia cu „Apilarnil-Pbtent (A)“ în tulburările de dinamică sexuală La bărbați (autori : Doina Cosman, prof. dr. Aurelia Sârbu, dr. Olga Moldovan și

Nicolae Ilieșiu) ; Procedeu pentru obținera produsului „Apito- tal N.V.I." — concentrat apicol integral conținind substanțe biologice active utile sănătății omului (autor : Nicolae V. I- Meșiu).
In premieră mondială

Albina - material 
biologic pentru 

pentru obținerea 
de medicamente 

------------ ----------- ;_____—De curînd a fost acordat brevet de invenție (O.S.I.M. nr. 87384) celui de al 9-lea produs al stupului, „Apitotal N.V.I.“, preparat finalizat, după îndelungate cercetări și experimente, prin liofilizarea integrală a structurii anatomice și organice a albinei mature. Invenția, unică în lume sub raport conceptual și practic, aparține unui grup de cercetători, condus de reputatul apicultor și om de știință Nicolae V. Ilieșiu, și onorează în cel mai, înalt grad apiterapia românească- Despre succesele și importanța acestei subramuri a medicinei naționale s-a vorbit, de altfel, pe larg Ia recentul Congres internațional al Federației internaționale a Asociațiilor de apicultură (Japonia, 10—16 octombrie 1985) ale cărui lucrări fac obiectul unei scurte relatări publicate alăturat.Virtuțile curative ale produselor stupului sînt cunoscute încă din vremea lui Hipocrate și ■ Galenus, redescoperirea lor fiind o achiziție a terapeuticii contemporane. Medicina populară le recomandă de mii de ani, fără' să le cunoască mecanismele de acțiune și principiile active, rețetele și procedurile folosite fiind extrem de diverse și particularizate pe zone geografice. între acestea, o metodă mai puțin uzitată, dar consemnată totuși și de către medicina empirică din țara noastră : consumarea de albine vii în scopul obținerii unor efecte revitali- zante. S-au folosit deopotrivă și larvele de trîntori, acestea ad

ministrate mai ales în hrana păsărilor de curte pentru realizarea unor sporuri în greutate. Mai notăm că în unele țări europene albina este macerată în alcool pentru reținerea veninului, tinctura rezultată fiind destinată tratamentelor antlreumatismale. Dar pe aceste căi,- rezultatele benefice (curative sau bioener- gizante) pot apărea numai în- tîmplător, deoarece trîntoril și albinele lucrătoare sînt investite cu asemenea virtuți numai intr-o scurtă perioadă a dezvoltării lor biologice (sau ceea ce, evident, reclamă cercetări pe care apicultorii obișnuiti n-au avut posibilitatea să ie întreprindă). Tocmai de aceea, cum aminteam, consumarea albinelor vii a constituit un procedeu puțin uzitat și puțin cunoscut chiar în cadrul medicinei tradiționale. Apicultorul Nicolae V. Ilieșiu l-a avut totuși în vedere și l-a apreciat încă de acum cîțiva ani ca pe o viitoare ipoteză de lucru.S-a considerat în primul rînd că albina lucrătoare reprezintă un perfect patent al naturii — cum numai aceasta e capabilă să înfăptuiască în truda ei laborioasă, de-a lungul milioanelor de ani de travaliu inconștient. S-a putut astfel constata, grație unor cercetări de laborator, că viața de grup a coloniei de al- binp se întreține prin comunicări alimentare și hormonale, unilaterale și bilaterale, ceea ce dovedește că în corpul acestei insecte' se găsesc și alte substanțe în afara celor cunoscute și determinate- între acestea, secrețiile glandelor anexe ale sistemului digestiv sau ale celor ce aparțin sistemului nervos. De existența lor depinde declanșarea și controlul larvelor, inhibarea dezvoltării ovarelor la femelele imperfecte, sau stimularea dezvoltării lor în cazul absenței măteii din stup. De asemenea, unele substanțe glandulare de tip hormonal (secre- țiunea „ecdyson", provenită de la glandele toracice, sau cea denumită „juvenil", produsă de glanda copora alianța) sînt responsabile de unele activități proprii coloniei de albine. Cercetările au mai făcut evidente substanțe aparținînd unor categorii de sociohormoni sau fero- moni, altele destirfete unor procese interreacție sau familiarizare (denumite generic „epa- gine"), precum și substanțe din grupa „repulsinelor", din familia inhibinelor, alectinelor etc. în afara acestora în interiorul și exteriorul albinei mai poate fi identificată prezența nectarului, polenului și propolisului, în stare brută sau parțial prelucrată.Corpul albinei mai este format în continuare din substanțe nutritive organice : proteine, celuloză brută, aminoacizi, vitamine, secreții glandulare, hormoni, fe- 

romoni și epagine, săruri minerale, microelemente etc.Toate acestea, au fost de părere cercetătorii, pot constitui materie primă pentru obținerea, printr-o tehnologie specială de prelucrare, a unui nou produs apicol (acesta cumulînd întreg complexul de substanțe prezente în corpul viu al albinei, intr-o formă controlabilă, standardizată) și care să reprezinte în continuare materie primă în obținerea unei game largi de preparate vitalizante, regeneratoare, profilactice și curative de uz veterinar și uman.Pînă aici, în aparență, nimic nou, dacă avem în vedere că apiterapia populară include în tratamentele sale și consumarea albinelor vii (în Canada și Japonia, sîntem informați, albinele moarte și larvele lor în stare nedeshidratată, constituie o sursă de hrană pentru oameni și animale). într-adevăr, apicultorul Nicolae Ilieșiu propune în esență același lucru, dar deosebirile sînt totuși extrem de mari. Cercetările au dus la descoperiri și procedee de maximă importanță privind perioada optimă de recoltare, și vîrsta cea mai potrivită a albinelor propuse pentru sacrificare ; experimentele repetate au definitivat metodologia de congelare, omogenizare și liofilizare a produsului biologic. Soluția tehnică a producerii „Apitotalului N.V.I." a luat în considerare in primul rînd structura biofizico-chimică a componentelor complexe ce alcătuiesc corpul albinei (cap, to- race, abdomen) inclusiv; sistemele digestiv, respirator, circular, nervos, aparatul vulnerant cu ansamblul glandular ce secretă veninul, ansamblul glandular format din glandele cerife- re, mandibulare hipofaringiene (care secretă lăptișor de matcă) glanda lui Nasov, ansamblul motor, aparatul reproducător etc. S-a mai ținut cont de faptul că albinele acumulează o rezervă de albumine ce constituie corpul gras.Preparatul liofilizat este utilizat ca materie primă la prepararea medicamentelor, produselor cosmetice, concentratelor alimentare, preparatelor profilactice. Experimentele au demonstrat că cel de al 9-lea produs al stupului se recomandă in mod deosebit în domeniul reumatologiei, în alergologie și imunologie. El va apărea în farmacii sub formă de comprimate și unguente.într-un viitor număr al revistei vom da cuvîntul celor ce au testat preparatul în unități spitalicești, aceștia fiind cei mai în măsură să informeze publicul larg în legătură cu efectele curative ale „Apitotalului N.V.I.".
LIVIU TIMBUS ■

înălțimea unui anonim 9Ați dus vreodată o floare unui medie radiolog ? De cîte ori, în schimb, n-ați apelat la edificiul pe care acești oameni îl înalță sănătății noastre ? Acolo, în încăperea lor obscură, de unde ne comandă „respirați acum ! nu mai respirați !“, a- vînd privilegiul să afle cum sîn- tem alcătuiți pe dinăuntru, să afle primii ce s-a defectat în mecanismul trupului nostru, oficiază anonim o muncă grea și complicată, cu- riscuri chiar asupra sănătății lor. De cele mai multe ori rămîn pentru noi total necunoscuți, flici nu. le vedem înfățișarea, primim doar un petec de hîrtie cu verdictul lor. Cu cîteva luni înainte ca inima să-l trișeze pentru totdeauna promisesem unui mare radiolog de la Oncologie un interviu. Se arătase nerăbdător — poate o prevestire ? — nu pentru sine, mi-a spus, ci pentru că „am acumulat o experiență, pe care n-am cui s-o las. Auzi mata, doctorii tineri nu mar vor să se facă radiologi".Deunăzi, am pășit pragul unei clădiri vechi și modeste din Calea Șerban Vodă din București și cu sentimentul de a repara nedreptatea pe care am săvîrșit-o, întîrziind să ajung la vreme în Clinica de la Filantropia. Articolul trebuia să fie un omagiu adus radiologilor, stîlpii aceștia de susținere ai atîtor ramuri medicale. Pe ușa mîncată 
de timp și de ploi, scrie simplu 
„Radiologie". Dincolo de ea se petrec fapte mult mai compli
cate. Este serviciul de medicină 

nucleară al Spitalului clinic dermato-venerian, cu sediul principal în Berceni. Șeful acestuia, dr. Petre Popescu, slujește ultramoderna disciplină pe care cuceririle Secolului XX au făcut-o posibilă în scopul nobil al vieții omului, de circa 30 de ani. Cine va răsfoi tratatulde „Me
dicină nucleară", o importantă sinteză științifică a achizițiilor în domeniu, prima de acest fel apărută în țara noastră, în 1983, sub coordonarea prof. dr. Tibe- riu Pop, va întîlni în cadrul vastului capitol „Tratamente cu 
izotopi", lucrarea, singular# în economia volumului, ce se referă la „Tratamentul leziunilor 
cutanate" ce aparține dr. Petre Popescu. Cînd își susținea, acum 11 ani, teza de doctorat cu tema „Radioterapia cu radiații moi in bolile de piele", prof. dr. Lon- ghin o aprecia drept „o lucrare de o valoare particulară ce constituie un document esențial în roentgenterapia dermatologică", iar prof. dr. C. Butnaru ca oferind „soluții originale de aplicare a radioterapie! în afecțiunile. cutanate", ca prof. dr. 
A.' Dimltrescu să sublinieze că „pentru prima oară în țara noastră este realizată o lucrare privind folosirea radiațiilor moi ale tubului cu fereastră de ber- liu și ilustrînd ultimile noutăți pe plan mondial, lucrare care arată experiența autorului pe un număr de 872 cazuri cu rezultate dintre cele mai bune". Doctorul Petre Popescu a avut întotdeauna vocația noului, a căutării, a drumurilor nebătăto- 

rite, opțiuni ce i se Par intrinsece, fundamentale, profesiei de medic, indiferent de specialitatea ce și-o alege. Speciall- zîndu-se în medicina nucleară, în aplicațiile acesteia la domeniul bolilor de piele, a învățat cu rîvnă și cu pasiune nu numai disciplina ce deschidea orizonturi nebănuite, ispititoare și fascinante terapeuticii moderne, dar și fizică atomică și chiar chimie nucleară. Astfel, se face să- fie, nu odată, pionier în nu puține aplicații la terapeutica dematologică, obținînd vindecări importante, precum și procedee care au intrat în practica medicală curentă. Numeroase titluri de lucrări și comunicări științifice, pe yare le-a publicat ori susținut în reuniuni de specialitate în țară și peste hotare, exprimă o paletă de cercetări și aplicații a radiațiilor moi, filtrate, a metodei originale a te- leroentgenterapiei cu voltaj scăzut în multiple afecțiuni cu componentă dermică, mal ales acolo unde tratamentele clasice, medicamentoase nu dau rezultatele așteptate. în Zona Zoster, în arteritele membrelor inferioare la diabetici, în boaja Kaposi, în lichenul plan, în calcinoza generalizată, în epite- lioame, melanoame maligne și benigne, reticuloze, în acneea cheloidiană... O experiență personală remarcabilă deține, măi cu seamă, în tratamentul an- gioamelor, acele pete roșii sau violacee de natură congenitală ce provoacă atîtea suferințe psihice acelor care se nasc cu ele. Din 1971, cînd le-a abordat prin radioterapia cu izotopi radioactivi beta, și pînă în pre

zent, cînd și-a perfecționat metoda, utilizînd o gamă mai largă de izotopi, a ajuns să vindece ori să amelioreze un număr de peste 1 656 de persoane din întreaga țară, în majoritate copii. Ca specialist într-o ramură în care oncologia și-a pus mari speranțe, nu putea să ră- mînă în afara bătăliei împotriva cancerului pe care îl socotește „o boală foarte curabilă, cînd știința și norocul ne ajută să-l descoperim cît mai curînd". S-a alăturat doctorul Ioan Mogoș, cunoscînd la fel de bine ea acesta marile posibilități ale termografiei în depistarea cît mai precoce și în urmărirea evoluției, ca și a răspunsului la tratament, a bolii neoplazice. Au colaborat împreună, au elaborat împreună și au Prezentat la simpozioane, colocvii și congrese naționale și internaționale, utilizarea acestei noi descoperiri pentru interceptarea unor procese patologice din organism prin înregistrarea energiei în infraroșu emise de corpul uman. Cu alte cuvinte, prin măsurarea diferitelor puncte de temperatură ale organismului. La cel de al XIV-lea Congres internațional de dermatologie de la Padova, Italia, din 1972, a trezit un viu interes lucrarea grupului de medici români I. Mogoș, P. Popescu, Al. Dumitrescu. privind aplicațiile termografiei în depistarea și urmărirea post-terapeutică a me- lanoamelor maligne. A deschis larg porțile serviciului său — încrezător în gîndirea originală a școlii noastre de medicină și a școlii noastre inginerești — unui aparat de termografie de concepție Mogoș, atunci cînd nu 

era îmbrățișat de prea mulți specialiști, atunci cînd nu arăta la nivelul tehnic la care a fost prezentat recent, în cadrul Tîrgului Internațional București. Cu un astfel de Biotermo- analizor românesc de tip BT 8, lucrează actualmente în cadrul Policlinicii cu plată din Șos. Pantelimon 292, prima policlinică de acest gen din țară dotată cu un astfel de aparat, unde efectuează zilnic numeroase examinări termografice pentru o serie întreagă de afecțiuni. Procedeul, total nedureroș și fără nici o consecință imediată ori tardivă asupra organismului, care poate fi efectuată și la cererea bolnavului, nu neapărat cu recomandare medicală, a putut ajuta la timp, un .mare număr 'de oameni, descoperind în faze precoce numeroase forme de cancere, în special pe cele de sîn. în cîteva luni a efectuat peste 1 900 termografii....Modest și anonim, dr. Petre Popescu este unul dintre acei medici care-și trăiesc profesia la cea mai înaltă intensitate. Tragem astfel ușor, așa cum ne-a rugat, cortina peste acest articol cu vorbe îndestul cîntă- rite, pentru a nu exagera cu nimic și pentru a nu-I prezenta ca ieșit din comun, lăsîndu-1 în frumoasa penumbră a „camerei obscure" a medicinii adevărate în care vrea să trăiască, așa cum am făcut cu ușa deteriorată de timp și de ploi de la intrarea în clădirea mică, modestă, din Calea Șerban Vodă, pe care scrie simplu „Ra
diologie".

CICI ÎORDACHE-ADAM ■
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(WHIHIIIIIIIIIIIIIIIIIIHIIilllllllIlilIlilill CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN miimiiiiiiiliiimiiiiiiiiiimmmHimiiHiii:

Uneltele agricole, o problemă doar de sezon ?
în multe, dacă nu chiar în toate colțurile țării, peisajul co

merțului nostru s-a îmbogățit în anii din urmă cu o serie de 
magazine, magazine specifice, pînă nu de mult, doar zonelor 
rurale. Este vorba de magazinele sau secțiile de unelte agricole, 
răspuns dat de comerț unei indicații clare a unei politici de 
valorificare a fiecărei palme de pămînt și a cerințelor izvorîte 
din acest imperativ. Magazinele specializate în desfacerea unor 
asemenea produse menite să vină în ajutorul fiecărei gospodă
rii, de la munte și șes, de la sat și oraș, au sporit ca număr, 
s-au îmbogățit de la an Ia an, sortimentele prezentate au de

venit din ce în ce mai diverse. Cumpărătorii, la rîndul lor, au 
sporit tot mai mult ca număr, iar experiența pe care au că
pătat-o in munca pămîntului i-a făcut din ce în ce mai exigenți. 
Sînt, încă, din această pricină, o serie de insatisfacții care țin, 
fie de lipsa unui produs sau al altuia, fie de calitatea care 
uneori lasă de dorit — a uneltelor sau sculelor agricole.

La o serie de astfel de neajunsuri se referă o serie de 
scrisori venite la redacție din mai multe colțuri ale țării, scri
sori care au și inspirat ancheta realizată în această pagină de 
revistă. *

Definiții, din păcate, posi
bile — de ce ?Am pornit în. raidul nostru, cum era și firesc, mai întîi pe drumul, pe care-1 face cumpărătorul. adică spre magazin. Am vizitat cîteva asemenea magazine specializate în desfacerea uneltelor agricole, unități ale comerțului de stat și ale cooperației de consum din județele Hunedoara. Gorj, Vîlcea, precum și din capitală. In ceea ce privește unitățile din zona de deal și de munte, abundenta de produse părea că ne-a dus. de la bun început, în fața unui fapt cert : preocuparea pentru ca astfel de magazine să nu sufere din punct de vedere sortimental. Cu toate acestea, s-ar putea alcătui. totuși, o listă a mărfurilor deficitare : coase, furci, joa- găre, pînze bonfaiere, pile de ferăstrău, felinare, folie de polietilenă, îngrășăminte chimice. La magazinul Ferometal din Petroșani, șefa unității. Ana Vel- ciov se întreabă de ce este nevoită să vîndă caielele „drămuit". cînd este o cerere atît de mare. Reprezentanții unităților de desfacere a uneltelor și utilajelor agricole se mai întreabă, dînd glas întrebării consumatorilor. de ce robotul electric de uz gospodăresc, produs de ..Electromotorul" Timișoara, atît de bine proiectat, bine realizat Si foarte solicitat este o raritate în magazin. Apoi, de ce nu se scot pe piață căruțe ușoare, de munte,. pe pneuri ? Dar butoaiele, cu ele ce se va întîmpla știindu-se că dogarii au cam dispărut ?în. ceea ce. privește capitala, trecerea chiar și rapidă prin- tr-un magazin de specialitate — cel din Șos. Ștefan cel Mare nr. 41 — ne lămurește, că aici se găsesc unelte agricole de care are omul nevoie. O singură observație are vînzătorul Gheorgho Dănescu : asupra calității unora dintre produse, pe care ni le și prezintă, unelte pentru care gazda noastră are chiar definiții proprii. Cozile de lopată sînț „un fel de șerpi sau cobillțe" (forma lor, într-adevăr așa ceva îți și sugerează) foarfecă de oi este, nu de tuns, ci „de chinuit" animalul, noasctitită și cu vîrfu- rile întoarse cum se prezintă, cazmaua forjată „un pietroi", ■ .1 cauza risipei de material din care a fost alcătuită. „Vine omul, se uită ia ele, le sucește le învîrtește și întreabă : De ce ie mai fac, dacă nu le fac ca lumea." Cine sînt producătorii ? Vînzătorul ridică din umeri : „Pesemne îe-a fost rușine să mal lipească o etichetă, așa că nu vă pot spune."
Cite unelte agricole avem?întrebarea a fost adresată „Direcției comerciale pentru mărfuri metalo-chlmice" din cadrul Ministerului Comerțului Interior, iar răspunsul ne-a fost oferit de Mariana Marinescu, șef de serviciu.— Nomenclatorul prevăzut în Ordinul 8/1983 al primului mi

nistru al guvernului R.S.R, s-a stabilit de către principalii beneficiari — Ministerul Agriculturii și Industriei Alimentare, CENTROCOOP și Ministerul Comerțului Interior, în colaborare cu producătorii. A fost organizată o expoziție cu produsele destinate uzului agricol la care au fost consultați specialiști din toate zonele țării. în urma vizitei făcute de conducerea superioară de partid s-a definitivat nomenclatorul utilajelor, uneltelor și sculelor de uz agricol și gospodăresc pe utilități și furnizori. Pentru lucrările soiului și semănatului sînt 26 do produse, pentru întreținerea culturilor 19. pentru recoltare și transport 30 de produse, iar la capitolul „produse diverse" sînt înscrise 61 de produse, sor- timentația depășind numărul da 300.— Producătoare este, în bună parte, industria republicană. Ce ar putea prelua industria mică 1— Au fost lansate comenzi și la unitățile micii industrii, a fost transmis un nomenclator de produse care interesează fondul pieții, dar-preluarea producției unor articole de către industria mică este legată da unele elemente restrictive, cum ar fi calitatea materiei prime utilizate, sau nivelul productivității muncii, cu influențe asupra prețului cu amănuntul obținut.— Care ar fi produsele deficitare ? Vă propunem să luăm in atenție anul 1985.Nu sînt multe, dar constituie pentru noi o preocupare. La furcile forjate produse de „Laminorul" Brăila există o restanță la livrări, pe 10 luni ale anului, de 24 la sută, la pînzele ferăs- traielor pentru metal fabricata de I.U.S. Brașov restanța este de 12 la sută, felinarele de vînt — producător „Metaloglobus" București, au înregistrat o restanță îa livrări de 55,3 la sută. I.U.P.S. Sibiu nu și-a acoperit, deasemenea, cererile la o serie de produse, cum ar fi pînze panglică pentru ferăstrău, pînză încordată pentru ferăstrău, pînze joagăre, motoferăstrău tip „Retezat".
Pe urmele etichetelorAșa cum am presupus. îa I.C.R.M. BucUrești dăm și de etichetele pe care nu le-am găsit, cum ar fi fost normal. în magazine, ele purtând, desigur numele furnizorilor. Ni ge confirmă faptul că mai este de discutat în privința .calității. „De multe ori oferim clienților niște produse cu inima strânsă", declară tovarășul director adjunct Ion Dumitrache. Economista Anca Țurcan se ocupă de uneltele a- grieole de mulți ani, așa incit, ne spune fără să stea pe gîn- duri, că foarfecă de oi este produsă de I.P.P.S. Cărei, cazmalele forjate poartă marca „Metalurgica" Aiud. cozile de coasă sînt ale „AGROCOOP“-ulul Odorhe- iul Secuiesc. SăPăligilc sînt produse de „Precizia" București, care nu face fată tuturor cererilor din țară. în mod special, 

cei de la I.C.R.M. țin să scoată in evidență lucrările de bună calitate executate de întreprinderea „11 Iunie" Galați, înaltul nivșl tehnic la care au ajuns motocositoarele de la „Metalica" București și motocultoarele produse de „Electrometal" Timișoara. Și aici sînt, însă, probleme cu piesele de schimb.
Marile eforturi ale indus
triei miciDacă la Ministerul Comerțului Interior am înțeles că nomenclatorul va fi permanent supus unor îmbunătățiri, la CENTROCOOP am aflat și modalitățile în care această permanentă preocupare va prinde viață. în ceea ce-i privește, s-a întocmit un nomenclator pornindu-ee de la cel do bază, în funcție de utilitățile în detaliu. Aflîndu-se mai mult ca alții în contact direct cu cei care folosesc aceste unelte

și utilaje agricole — în ultimă instanță judecătorul cel mai exigent — cei de la CENTROCOOP și-au subîmpărțit nomenclatorul în 8 grupe, unele dintre aceste grupe neapărând în nomenclatorul de bază.Din discuțiile purtate cu Dumitru Ciobahu, șeful serviciului tehnic, și Adina Dumitrescu, responsabilă cu programul de unelte agricole, ambii din partea „Centralei de producție, prestări și construcții" din cadrul CEN- TROCOOP-ului, reiese grija, efortul depus de industra mică de a se alinia cerințelor privind uneltele și utilajele agricole.La această oră. aflăm, nu sînt pregătiți să preia de la industria republicană utilajele și u- neltele realizate pe baza unui tratament termic și nici pe cele forjate. în rest, se simt capabili să facă față solicitărilor. Dacă în urmă cu trei ani porniseră la drum cu 17 sortimente, astăzi au ajuns la 68, deși în nomenclator nu au fost prinși decît cu 31 de produse. De multe ori, noutatea le aparține șl, încă-un lucru demn de reținut, e ținută sub observație situația concretă a unor produse puse sub semnul întrebării. Sînt dovezi că industria mică este conștientă de rolul pe care va trebui să-î 

joace, prin preluarea unor produse de la industria republicană, în realizarea viitoarelor unelte și utilaje agricole.
Necazurile unui producă
torLa întreprinderea bucureș- teană „Metalică" sîntem intîm- pihați de inginerul șef Dumitru Rusu, cu vădită bucurie. „Istoria" evoluției unui utilaj agricol de mare utilitate oricărei gospodării agricole, — e vorba de motocositoare — e destul de cunoscută. Ea 'a apărut într-o primă variantă, cu o viteză (3,5 km pe oră) ; a fost creată și varianta a doua, cu două viteze (5 km pe oră), iar mai nou, a fost conceput șl cel de-al treilea tip de motocositoare. cu trei viteze, ajungînd la 15 km pe oră. Cea din urmă prezintă avantaje considerabile nu numai din punct de vedere al vitezei, ci și datorită dotării cu o gamă de anexe care să-i permită să fie funcționabilă pe tot parcursul anului. Se ară. apoi cu freza se prelucrează solul, cu prășitoarea se prășește, ferăstrăul taie lemnele și așa mai departe. A crescut, deci, valoarea de întrebuințare a produsului. în plus, e superioară din punct de vedere constructiv, în sensul că i-a fost adaptat un dispozitiv care dă posibilitatea cuplării mult mai rapide a anexelor. Care e necazul ?— întîmpinăm greutăți în obținerea prețului pentru acest tip de motocositoare din partea M.C.I,, care tergiversează în mod ne justificat aprobarea acestui preț. E gata de un an și jumătate și stă în magazie. Recent. la TIB’85 a. avut mare succes, o serie de firme străine s-au interesat de ea, au apreciat-o și sînt gata s-o cumpere. De la populație primim o serie de solicitări pe care nu Ie putem satisface. Ar fi necesară mai multă receptivitate în rezolvarea problemelor legate de preț.în plus. întreprinderea „Metalica" ar dori să se rezolve problemele legate de piesele de schimb — este pregătită să le facă ea însăși, cu condiția să se facă toate comenzile necesare din timp — comenzi ferme, prezentate de M.C.I. și CENTROCOOP cu un an înainte — după cum se preocupă de rezolvarea problemei stațiilor de service pentru produsul pe care-1 execută. Din punctul lor de vedere, sînt gata să asigure cursuri de calificare, pentru toate zonele tării.Să adăugăm și faptul că se mai întîlnesc încă locuri în care nu se repartizează, conform legii, cota de benzină necesară funcționării acestui extrem de necesar utilaj agricol.
Repartizare cu ochii în
chișiNomenclatorul minimal obligatoriu prezintă uneori produsul în funcție de zonă (munte sau șes), dar. de cele mai multe ori, 

11 include într-o singură categorie : sapăligi, diferite cazmale diferite, grecie ain fier aiferne etc. Ce înseamnă acest lucru ? Cei care tac contractările trebuie să cunoască nu numai nomenclatorul, ci și specincul pro- duseior prezentate. Șefa magazinului Ferometal din Petroșani, Ana Velciov, unitate aprovizionată prin I.C.R.M Hunedoara sesiza, printre altele, tocmai o astfel de repartizare făcută cu ochii închiși. Vine cu un banal exemplu : cozile pentru coase primite aici nu sint folosite in zonă. De căutat, sînt căutate, vine omul, le vede și pleacă nemulțumit spre piața liberă, unde particularul, și el din zoră, știe exact ce vrea țăranul de la deal și munte, i le face exact cum îi : trebuie, dar îi ia un preț de 5—6 ori mai mare. Faptul dovedește, ni s-a spus, că unele I.C.R.M.-uri nu-și fac probleme cu cerințele zonei, reprezentanții lor urmărind Ia contractări ca în magazinele din subordine să nu lipsească produsul ,,X“ și nu un anume tip din acel produs. Chiar și în cazuri mai fericite, precum la I.C.S.M.I. Rm. Vîlcea, unitate care înglobează în activitatea sa munca a 3 Întreprinderi — I.C.R.T.I., I.C.R.M. și I.C.S.M.I., în cadrul căreia este urmărită întreaga filieră a uneltelor agricole, pină ia beneficiar. chiar și aici, deci, se semnalau cazuri de acest fel. Solicită și tractează semănători și prăsitoare pentru două rânduiri — singurele folosite țn zonele de deal și munte, li se trimit din cele pentru 18 rânduri, cu care nu au ce face.Din constatările economistei Anca Turcanu de ia I.C.R.M. București, rezultă că în zona capitalei și a împrejurimilor — zonă, de grădinărit — se cer mult lopețile, cazmalele și plugurile de vie. Uneltele agricole de coastă nu sînt prea căutate aici, așa că. se. fac preluări între I.C.R.M.-uri. E o soluție, dar ea nu rezolvă problema.
Concluziiînțeleaptă vorbă românească zice că trebuie să-ți faci vara sanie și iarna căruță, iar acum, așa cum țăranul își pregătește ogorul recoltei viitoare, este de datoria industriei de a asigura gospodăriilor țărănești uneltele de care au nevoie atunci cînd va da, din nou. colțul ierbii.Fără doar și poate, nomenclatorul stabilit inițial s-a dovedit bine pus la punct. Relatările interlocutorilor ne-au dovedit și preocuparea constantă de îmbogățire a lui. Numai că nimănui nu-i este suficient să știe că o unealtă de care are mare trebuință există teoretic. în paginile unui nomenclator, dar de găsit în vreun magazin, nici vorbă nu poate să fie. Să nu uităm, apoi, faptul că beneficiarii cer îmbunătățirea calității multora dintre produsele existente pe piață. Folosirea fiecărei palme de pămînt. interesează în egală, măsură omul de la sat și pe cei de la oraș. în condițiile acestea, industria, republicană sau cea mică, trebuie să privească acel nomenclator existent, nu doar ca pe o listă de produse care s-ar putea fabrica, ci ca pe o sarcină de stringentă actualitate. Dacă, precum înțeleaptă vorbă românească ne învață, gîndim în iarna asta la trăinicia căruței pentru vara viitoare, atunci, sigur, în vara ce va veni, drumul va fl mai lin, iar recoltele, mai bogate.

Pagtnâ realizata de 
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Degetuțele lui Vlad ȚepeșO nouă categorie de obiecte artizanale pare să cîștige teren — figurina istorică. în concepția celor care le-au lansat pe piață Cooperativa „Arta Crișana" din Oradea, figurina istorică este o păpușică de vreo 15 centimetri înălțime, îmbrăcată în costum de epocă, format din mantii cu paiete, căciuli cu pompon, dula- me și rochii cu fireturi. Figurinele de sex bărbătesc poartă de regulă săbii încovoiate. Unele din ele și-au făcut intrarea. . în lurne sub denumirea de personaj din secolul XIV, XV... Ideea apariției lor pare a fi pornit de la costumul care folosește cu ingeniozitate deșeuri Jextile și de piele rămase de la diverse croieli. Contra sumei de 150 lei, poți achiziționa o figurină istorică a cărei execuție a necesitat, s-o recunoaștem, o îndemînare care ar fi putut fi pusă în sluj
ba unei cauze mai bune. Păpu

șile, ambalate în cutii transparente, sînt tocmai bune de pus într-o vitrină cu bibelouri, obicei ce se dovedește durabil.Figurinele, ne asigură Mariana Alecu, gestionara magazinului Artizanat, Obiecte de artă populară din Bd. Magheru 3—5, au căutare și ajută la realizarea planului. Din 1 000 bucăți, dînsa a vîndut pînă acum 950. Sînt făcute cu îngrijire, spune tovarășa Alecu ■ și ne sfătuiește să ne uităm la degetuțele lor care denotă migală. Figura lor nu ne spune nimic ? Fetița dumneaei, elevă în clasele mici, le-a recunoscut în cartea de istorie. Oameni bătrîni, care au făcut războiul, le admiră și le cumpără, este un ultim argument în favoarea ionDacă s-ar fi mulțumit să-și păstreze anonimatul, ar fi fost în nota obișnuită a unor asemenea manufacturi. Stînjenitoare 

și lipsită de simțul măsurii este pretenția filierei fabricare-des- facere de a merge mai departe. Din cele 9 tipuri existente în magazin, trei au pretenția, nici mai mult nici mai puțin, de portrete istorice : Vlad Țepeș, Ștefan cel Mare și Maria de Man- gop. Poartă pe cap coroană, au adică însemnele clare ale unor personalități, nu ale unor personaje și s-au depus eforturi pentru ca să semene cu reprezentarea noastră despre ele. Vlad Țepeș are o mustață răsucită in sus, care nu aduce cu cea bine cunoscută nouă, și o expresie de un diabolism inconfundabil. Pentru Ștefan cel Mare a fost aleasă o păpușică ceva mai scundă. Maria de Mangop nu are semnalmente particulare. Ar fi putut foarte bine să fie Doamna Stanca, de exemplu, dar eticheta lipită de fundul cutiei lămurește eventuala confuzie.Cînd capătă un nume, figurinele istorice intră în zona prostului gust. Cum se poate împăca statuia lui Ștefan cel 

Mare de la Suceava sau eroul piesei lui Delavrancea cu păpu- șica din plastic care poartă fără complexe numele marelui domn al Moldovei ? Marilor eroi ai istoriei noastre li s-au ridicat monumente întipărite în mintea generațiilor. Ne ajung acestea. Era o vreme cînd Coloana Infinită a lui Brâncuși, din poiis- tiren, cutii de carton, ciocoiată sau zahăr candel, era prezentă în mai toate vitrinele cofetăriilor și magazinelor de tot felul. Să nu lăsăm să prolifereze ideile și inițiativele meșteșugăreșri- comerciale pe seama strămoșilor, a căror imagini trebuie, din dragoste și respect, așezate lingă icoane și nu în vitrinele cu bibelouri.Nu ne îndoim de buna credință și dragostea pentru istoria patriei a celor care au realizat aceste figurine istorice, ci doar de ideea de a încerca să ilustreze istoria cu mijloace atît de perisabile și de nelalocul lori
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)illri!liilim CU SIMȚUL DATORIEI FATA DE CETATEAN 1 II II l: IIlî! i i i ll 11i11 III! i111 (Il f i H II1 m I li I millMomentul întemeierii unei familii este, fără doar și poate, unic în viața omului. Ziua căsătoriei e gîndită, plănuită, pregătită, nu doar de cei doi „în cauză", ci de părinți, rude, prieteni, de toți cei apropiați. Mireasa se vrea „cea mai frumoa-să mireasă", părinții sînt mai fericiți părinți, mirele e mai emoționat mire și toată mea vrea ca, vorba aceea. cei - cel lu= săfie „o nuntă ca-n povești". De treaba asta, se ocupă frecvent unitățile noastre de alimentație publică ale lÂPL-ului în cazul de față la modul concret. Este l firesc să apelezi la serviciile unor oameni plătiți pentru asta, iar ei să aibă grijă de tot ce e nevoie pentru ca oaspeții să se simtă cît mai bine.Dacă, omu-i fericit, nu mai stă întotdeauna la socoteli ’ și la tocmeală, și își zice, „unde a mers mia, merge și suta".: Nu- . mai că, echipa de control a oamenilor muncii apărînd legea și deci interesul omului gîndeșțe altfel, adică, de ce să mai fie locuri în care să mai meargă și suta unde au mers miile, iar socotelile, dacă fericiții meseni nu mai stau șă le facă la amă- aunt, apoi, trebuie să le facă cineva. Așa că, într-o zi, în care încă de dimineață începi să vezi pe străzile orașului mașini împodobite cu flori, ba chiar înzorzonate cu „ panglicuțe și, nu de puține Ori plimbînd pe. capotă. prin, traficul rutier, înțepenită „păpușă mireasă" de un gust îndoielnic, într-o asemenea zi deci, o echipă de Control a oamenilor muncii din partea Comisiei municipiului București, a apărut, „musafir" neănunțat, e adevărat, în cîteva restaurante : bucureștene, unde se desfășurau asemenea mese festive.

toză —• ml se răspunde. Ne-am gîndit Ia un consum mai redus de gaze. în plus, fripturile sînt mai bine pătrunse și nu se ard chiar dacă le lăsăm, mai mult, : pentru a le servi mereu fierbinți".Atmosfera nu se prea încălzise, era și destul de devreme, o parte din invitați abia soseau. Fericita pereche dansa, mi aveau ochi decît unul pentru celălalt și am tras nădejdea că nici nu prea aud melodia pentru că textul n-avea darul să-i facă fericiți, „Nu mă uita / Cînd altă dragoste vei întîlni / Și ne vom despărți / Nu mă uita".Cu speranța că se va trece la un repertoriu mai optimist, mai „în ton" cu evenimentul șl cu siguranța că fericiții nuntași s-au oprit în alegerea lor la o gazdă bună, am pornit spre un alt loc. de petrecere, de bună dispoziție, datorate aceluiași eveniment: nunta.Că era nuntă la restaurantul „Pajura", n-am avut nici o îndoială. „Ionel, lonelule, nu mai bea băiatule..." părea destinat nu doar nuntașilor, ci și locatarilor blocurilor’ învecinate. Ne-am dat seama deci, vorba altui cîn-

„Planul de alarmă și evacuare" expus. între timp, solista și-a recăpătat glasul, așa că, deși ne despart niște ziduri, o aud de parcă mi-ar vorbi în ureche : „Stimați nuntași, domnul ginerică, domnișoara mireasă, nunul , și nuna sînt invitați la Nuneas- câ“. încep deodată niște chiuituri puternice : Hi, hi, hiiii... Și solista : „Ce mai soare luminos / Ce mai ginere frumos / Ce mai lună luminoasă / Ce mal mireasă frumoasă" și iar, Hi, hi hiii... Mă întorc în restaurant. Nuntașii bat pasul pe loc, majoritatea au figuri încruntate. Pe lîngă mine zboară un scurt dialog, între două ospătărițe : „Mă duc să mai aduc sarmale" zice una. „Lasă-le dracu’ .de sarmale, c-a venit controlul" răspunde alta. Vestea a regrupat forțele personalului, cu șeful de unitate în frunte. Parcă se bate și aici pasul pe loc, așa că, se trece la cîntărit. în acte apar 10,5 kg. file de porc. Pe cântar nu sînt decît 6,5 kg. Și restul? „Le-am dat" bolborosește bufetiera Maria loniță. „Cui le-ai dat ?“ ne-o ia înainte, sincer uimit, șeful de unitate Alexandru Anghel. „La colegi, cu 127tec că „e nuntă-n cartier", așa că am intrat și noi în restaurant. Știind că nu sîntem așteptați, aproape că ne sperie acordeo- nistul care-1 : lasă baltă pe „Ionel" și se repede la noi. Se dovedește, însă, o persoană pașnică, vrea să ne zică Ia venire un „Mulți ani trăiască". Pesemne n-avem aer de nuntași, căci, după o privire cri-

control nu există nici ele, ținuta personalului, ca și aspectul încăperilor lasă de dorit. Cît despre lipsă, nu mai poate fi vorba „la gramaj", ci la kilogram. Constatăm cu surprindere că Alexandru Anghel, nu cunoaște bine nici adresa unității pe care o conduce: „Azi e 23 noiembrie și eu sînt aici de 7 zile. Și nunta asta a fost aranjată de fostul șef de unitate. Nu, vin cu scuze, sînt și eu vinovat că am preluat totul cum am găsit. Acum, trag ponoasele". De, vorba romanței care străbate languros prin cei mai strașnici pereți... „c-am iubit pe cine nu m-a meritat..."Dacă Ia restaurantul Pajura „ne-am delectat" cu un repertoriu muzical, variat, pe care, s-o recunoaștem, l-am fi dorit interpretat vorba cîntecului, mai „Piano, pianissimo", la restaurantul „Pasaj-Obor" am avut parte de plimbări. însoțitoare, șefa de unitate Maria Manciu. Plimbarea asta, nu era ea „organizată" . așa, fără scop, avea menirea să ne amețească. Și, într-o primă fază, a și reușit. De ce să suspectezi femeia de la început, să crezi în cuvântul ei, cînd îți spune că farfuriile cu friptură cărora am fi dorit să Ie 1,111 verificăm gramajul.

ales felul în care ne vorbește ni se pare suspect. îi amintim de fiola de care se tem unii conducători auto, ce culoare crede că ar căpăta fiola aceea ? „S-o înverzi" ni se răspunde pe tonul cu care celebrul „cetățean turmentat" se mira e-ar putea mirosi a gaz. Deciși să nu mai pierdem vreme, o invităm să ne aducă actele. „Vi le aduc", ne răspunde, dar nu se mișcă. O invităm din nou, ne răspunde iar și tot nu se mișcă. Scena se mai repetă de vreo trei-patru ori, de parcă am filma ceea ce în cinematografie se numesc „duble". într-un sfîrșit, se decide foarte senină și cu superioritate ’ :„N-am acte". De ce ? Conducerea I.A.P.L. Bistrița nu prea e de acord cu mesele astea festive și dacă tovarășul director nu e de acord, șefa de unitate nu mai catadicsește să-I mai informeze, le face de capul ei, că „se descurcă". Și dacă tot a fost silită să spună ceea ce zadarnic încercase să ocolească, își dă aramă pe față, cum se spune. Limbajul pe care începe să-1 folosească ne amintește că ne aflăm pe locul unde, o dată era „Gura Oborului". limbaj care, remarcă unul dintre însoțitoriimei, nu stă bine nici in gura

Lâ restaurantul „Lujerul", dinBd. Păcii nr. I, părea a fi „o tică și două acorzi a controalelor", după cum aveam să aflăm de la șeful de unitate, Vasile Gheorghe, pe . care-1 găsisem zîmbițor, ca omul . ce se vrea gazdă bună, dar, mai ales, se știe cu cugetul curat. Pe un fundal muzical liniștitor de „Te-am iubit frumoasă Za- raza" ni se prezintă și nouă contractul încheiat de beneficiar cu unitatea, contract semnat de conducerea I.A.P.L. — Cotroceni, meniul orientativ și cel definitiv întocmite de cele două părți — meniu pe care-1 găsim reprodus întocmai, de pe hîrtie la bucătărie, fie in farfurii, fie în oale sau crătlți. Alexandru Brădu și Gheorghe Cosma, reprezentanții comisiei de control, eîntăresc prin sondaj cîteva furfurii cu gustările gata pregătite, gramaj ele corespund, iar : rețetele par a fi respectate după : gustul delicioaselor chifteluțe, „ca la mama acasă". înte t;mp, îmi aunc ochii prin bucătărie, totul strălucește de curățenie, n-aș putea reproșa decît umbra : de breton a unei foarte tinere 1 fete aplecate peste un platou, ; fată îmi simte privirea și cu un gest vinovat își ascunde repede părul sub bonetă; Mai remarc și o mașinărie ciudată pe care sînt așezate cîteva bucăți de carne. Cum nu mai văzusem ' așa ceva, întreb ce este. „O frip-
ta

NUNTĂ
duri, își strînge cu un sunet jalnicburdul acordeonului, ne întoarce spatele și se în-toarce lingă solista care continuă cu sfaturile ei către Ionel. încercăm să comunicăm între noi, e imposibil și-mi amintesc de

de lei kilogramul". „Și bpnul. de marcaj ?“ „Nu am". Nu era car-nea destinată oaspeților de la mintă ? Ba da !gluma aceea : „Hai, spuneți repede ce aveți de spus, cît are . orchestra pauză". Pînă la pauză, probabil că mai este, așa că privim în jur. Sînt „fascinată" de desăvîrșitul prost gust cu care este îmbrăcată solista : romburi, steluțe, sori etc. toate brodate în fir auriu pe o rochie lungă, de catifea, potrivindu-șe ca nuca-n perete cu puloverul pe gît cu care au fost asortate. Constatăm că un ospătar nu poate fi recunoscut — avînd în vedere că poartă o bluză în dungi viu colorate — decît du-

Gustăm o chifteluță și o mică bucățică dintr-o sărmăluță. încep să înțeleg tristețea de pe fața nuntașilor ! Mj-e greu să înghit, aș preferă să fiu pusă să număr boabele de orez din sarmale -- și sînt sigură că nu erau cu mult mai puține decît într-un pilaf. Decît să-i spun bucătarului Vasile Cordea, care încearcă să ne convingă că a respectat rețeta, că știu să fac și eu sarmale, prefer să trag cu urechea la tangoul care se cîntă și să-mi amintesc titlul Iui : „Degeaba". După alte întrebări precise și răspunsuri mai puțin precise, începe, pe un fond mu-pă tava de pahare pe care o ți. , . , . .ne în mină. Ba, chiar am putea zical eu „Lume, lume... soro, lume..." redactarea procesuluicomite gafa de a confunda personalul cu nuntașii, nimeni nu poartă ecuson.Ne decidem să pătrundem în „oficiul" restaurantului. Cuvîn- tul „control" face, ca prin mi- , nune gol în jurul nostru. Rămași singuri, ne uităm unul la altul și la labirintul de coridoare, ne- știind pe care s-o apucăm. Ne-am putea orienta doar după

verbal. Sînt multe de scris. Contract pentru masa festivă, încheiat între beneficiar și direcția de la I.A.P.L. Amzei nu există, meniul nu-i decît, cum îl caracterizează Gheorghe Cosma, „o parodie", însăilat la repezeală pe o foaie de hîrtie, rețetele hu se respectă, caiet de bani personali, registru unic de
ONORATA INSTANȚA, A MORALEICînd pendula din încăperea se- erețariatului bate ora 7, „operativa" e pe terminate. începe o : nouă zi de muncă pentru cei de ’ la I.D-E.B., de fapt o continuare a nopți care a trecut. S-au revăzut în biroul directorului Dimitrie Ardelean măsurile stabilite, vor fi aplicate întocmai și urmă- . rite cu rigurozitate pentru ca e- nergia -electrică pe care o cere capitala sa fie împărțită cu cît ’ mai multă chibzuință. Este necesară o repartizare uniformă a consumurilor, energetice pe toată durata zilei, reducerea alimen- : tării cu energie în orele de vîrf, adică între 17 și 22, pentru aplatizarea cursei de sarcină.—• Fiecare dintre noi, ne spune : directorul Dimitrie Ardelean, : trebuie să fie preocupat să nu depășească consumul planificat pe zi. Pentru consumatorii cas- , nici și micii consumatori, să se 1 rețină faptul că instalațiile sînt dimensionate pentru o anumită putere care poate fi absorbită : i de la 200 la 400 de wați pentru apartamentele din clădirile vechi și de la- 800 la 1000 wați pentru : cele noi. încărcarea instalației : simultană peste această sarcină, duce la deteriorări, unepri cu urmări grave — au fost cazuri ' și de incendii —• și la întreruperea alimentării cu energie pînă la ivirea posibilității (}e intervenție din partea oamenilor noștri. Sînt instalații care, în urma supraîncărcării au suferit deteriorări grave, (coloane de blocuri, tablouri și branșamente) și au necesitat reparații îndelungate. Autoreglarea consumului casnic, reducerea cu 10-12 la sută a consumului în perioada de vîrf de sarcină ar duce la evitarea de

ranjamentelor și ar face posibilă deasemenea, evitarea întreruperii alimentării cu energie electrică. Sînt mii de oameni ai capitalei care au înțeles acest lucru, dar, mai sînt, din păcate și din aceia care, nu numai că nu s-au gîndit un moment să se alăture la efortul general pentru economisirea strictă ’ a energiei ci, dimpotrivă,, pentru a-și asigura o „baie de lumină" — și încă pe gratis — au recurs la diferite modalități de consum frau

nu poți să nu-1 ai, ce le-a putut trece prin cap, ce modalități au putut găsi unii, de a sustrage e- nergie electrică, sigur, toți avînd speranța, deșartă, că nu vor fi descoperiți. Oare, te întrebi, nu-și puteau folosi „ingeniozitatea" pentru o faptă mai vrednică de laudă 1 Iată, de pildă Vasile Pop din str. Poeziei nr.14, s-a apucat, pur și simplu să găurească contorul, sustrăgînd, pînă în momentul în care a fost depistat 7102 kilovați/ore. Elena Andrieș,

nu-s încă gata ? Ne-a luat, ne-a plimbat, ne-a invitat „șă bem ceva" pînă-s. gata friptu- rile, stăm jos : „Să ne Stea pețitorii" ride șefa de unitate. La refuzul nostru de a servi ceva, dă să se supere ; „Hai, zău, că și la mine acasă dacă veneâți, tot vă tra- . tam". Deocamdată, îi explicăm nu sîntem la dumneaei a- cașă, ci într-o uni-

unui bărbat, darămite a uneifemei. Considerăm că nu are

tate ă comerțului de stat,' în control, așa că, mai bine să verificăm gramajele. Cu o repeziciune fantastică, farfuriile fuseseră . duse Ia mese. Apucăm să mai punem mina doar pe bbnierul unei ospătare, pe care șefa de unitate o carac-terizează ’ca pe cea mai cinstită „fată" a ei. Din punctul de vedere al șefei, despre care ne lămurisem, așa o fi, numai că bonieruî arăta cu totul altceva. Pînă la urmă, tot Maria Manciuse supără : „Ați venit în control la mine l Păi, nu puteați să 'vă duceți în altă parte ? La mine clienții e mulțumiți. Să-i chem". „Nu' cu clienții avem noi treabă", ci cu personalul restauran-tului. Și, iar ne„Mîncați ceva, la mine.carea e bună". ,plimbă" :Gustând mîn- din-tr-o sarma, îmi zic că, dacă clienții nu văd cît de murdară este cea care le-a făcut, se pot declara mulțumiți, într-adevăr, sarmelele nu-s rele de loc. Nuntașii sînt veseli, dansează cu foc, atmosfera e încinsă. De altfel Și obrajii șefei de unitate sînt suspect de roșii, dar, mai
Vicențiu Mănescu din str. Maria Hagi Moscu nr. 14, pentru sustragerea a 13523 kilowați/ore a fost condamnat la doi ani închisoare. Mircea Dumitrescu din Str. Oradea nr. 62, a fost condamnat pentru prejudiciul de 38 519 lei adus, la 4 ani închisoare, iar Dumitrescu Petra, pentru complicitate, la 1 an. închisoare.Iată, există cazuri, din nefericire, de oameni care se gîndese cum să sustragă acasă la ei e-

CURENTUL NU SE VEDE, ȘI-AU ZIS EL 
PÎNĂ S-AU CURENTAT!

dulos.Pe biroul ingineruui Ion Vrîn- ceanu, șeful secției de relații cu consumatorii din municipiul București, se află un maldăr de dosare, fiecare ascunzînd între coperțile sale istoria rușinoasă a- unor fapte care sfidează orice norină de bun simț , civic. Mai încolo, un șir de contoare, multe cu urme de zugrăveli sau de praf, așa cum au fost ridicate din case, dovezile de netăgăduit ale furtului — căci, cum pot fi catalogate, altminteri, asemenea fapte ? — din bunul nostru, al tuturor, pe. care cu atîta grijă ne străduim să-1 drămuim.Răsfoind cîteva dintre aceste dosare, te minunezi, pe fondul permanent de indignare, pe care

din str. Teofil nr- 56, prin violarea sigiliilor metrologice ale contorului a adus un prejudiciu de 9585 lei, Margaretei Gușeilă din str. Lt. Caranda nr. 67, i-a venit o altă „idee" : a intervenit la capacul de borne al contorului și a scos din funcțiune bobina de tensiune a contorului, reușind să sustragă astfel, nu mai puțin de 32.851 kilovați/ore. Mai sînt și alte cazuri de asemenea flagrante furturi de energie, cele mai „banale" fiind cele în care au fost folosite fragmente de rol-fihn. Este drept ca cei ce comit asemenea fapte reprobabile să și plătească. După faptă și răsplată. Este un furt din avutul obștesc, așa că, autorii .suportă consecințele legii.

nergie electrică, după cum, mai există cazuri în care, la locul de muncă se face încă o serioasă risipă, datorită, în primul rînd, neglijenței și nepăsării. La întreprinderea „Steaua Roșie", marea, majoritate a utilajelor’ nu au prevăzute, așa cum ar fi normal, limitatoare de mers î_n gol, ceea ce nu poate duce decît la risipirea inutilă a energiei e- lectrice. I.P.I.P.S. folosește un cuptor electric neomologat, cu randament necorespunzător, precum și mașini de injectat improvizate care, iarăși, duc la consumuri nejustificate de energie. La IAPL Aluniș, preocuparea pentru economisire poate’ fi considerată ca și inexistentă, din moment ce se folosește ilumina

rost să continuăm dialogul, pînă ce se termină de redactat pro- cesul-verbal are șansa monologului, după care plecăm ca din pușcă, uimiți că un astfel de personaj — și încă femeie —• poate fi pus în fruntea unui colectiv.Simțim cu toții nevoia să ne. reamintim că, nu numai în comerț, dar între oameni, în general, există de obicei relații civilizate, de respect reciproc. Dăm de o asemenea atmosferă plăcută la restaurantul „Orizont". Deși nunta era pe sfârșite. n-am auzit refrene de genul: „Frunzuliță și-o sipică / Să trăiască ginerică / Bagă mîna-n buzunar / Dă bacșiș ia lăutar".La restaurantul „Orizont", ultimul vizitat în seara cu pricina, ordinea $i curățenia de la bucătărie și bufet te îndemnau să crezi că nunta abia începe,nu se termină. Șeful de unitate ne prezintă toate actele necesare, inclusiv aprobarea conducerii. Constatăm că am nimerit la o unitate aparțînînd de același I.A.P.L. Cotroceni, ca și primulrestaurant vizitat, „Lujerul".Derulînd firul întîmplărilor zilei, ajungem Ia concluzia că I.A.P.L.-ul care știe ce se petrece în unitățile pe care le are în subordine — sigur, ne referim numai la cele vizitate de noi — este cel numit „Cotroceni". în rest, argumentele realității, spun altceva.Poate — și nu poate, ci sigur, — aceasta este șl explicația faptului că, mergînd de la nuntă la nuntă, mai ai ocazia să nimerești și la cîte o astfel de nuntă cu... „dar..."
ție exterioară în plină zl, cînd camerele frigorifice nu sînt dezghețate la vreme, ceea ce duce Ia blocarea termostatului, iar frigiderele funcționează chiar și atunci cînd nu au nimic de păstrat în ele. La I.L.F. Bercem, dacă în secretariatul direcției se folosește resoul conectat la rețea în orele de vîrf, porterul nu vede de ce n-ar folosi și1 eli un1 asemenea obiect. Cei de la depozitul „Fortuna” aparținînd de același I.L.F., preferă radiatoarele în orele de program, deși sînt prevăzuti și cu reșouri, exemplul doar vine „de sus", de la direcție !— Sînt, încă din păcate si a- semenea oameni, care fie din neglijență, fie premeditat, iau din acest bun prețios care este energia electrică, fără să se gândească la eforturile pe care o țară întreagă le depune pentru producerea și economisirea ei. Numai că. glasul opiniei publice este puternic. Nouăzeci la sută din cazurile depistate de întreprinderea noastră se datoresc sesizărilor venite de la oamenii de bine. Opinia publică nu poate suporta asemenea sfidări ale normelor de conduită cetățenească, reacția este promptă, iar cei vinovati, arătați cu degetul, Sîntem convinși că într-o asemenea stare de spirit, în care milioane de oameni ai tării luptă pentru economisirea energiei, în interesul economiei naționale, în interesul nostru, al tuturor, asemenea cazuri ca cele prezentate, vor fi din ce în ce mai rare, Oninia publică este mai put®’’ nică,. ea va învinge.
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„BASCHETUL NOSTRU
A FILOZOFAT PREA MULT!"— Tovarășe Sorin Satmari scriam nu demult, chiar în această pagină, că în baschet se simte un aer proaspăt, tineresc. Din păcate, rezultatele ne-au confirmat numai parțial, așa e?— Activitatea baschetului în 1985 are două capitole distincte, unul cu plus, celălalt cu minus. Practic, am făcut ceva, sîntem mai competitivi ca altădată, dar pînă departe mai e mult.— Ce înțelegeți, mai bine zis ce înțelege secretarul responsabil al F.R.B. prin acest pînă departe?— Vîrful ierarhiilor internaționale.— Aha. Iar scuze ?— Seniorii, de pildă, au urcat 12 locuri în Europa, promo- vînd în grupa I valorică, dar n-au izbutit la C.E. din .mai, din R.F.G., să se claseze, cum ar fi putut și cum ar fi meritat, între primii 7. Au rămas . pe 9, 12 locuri pesțe ediția anterioară, e drept, dar sub ce speram. Un salt adică, dar nu mulțumitor pe deplin, chiar dacă am avut satisfacția . unui lot foarte tinăr, cu lacob, Constantin Vibrel și Szabo încă juniori.- Sînt obligat să observ că dintre cuvintele limbii române iubiți cu precădere conjuncția adversativă dar !~ Sînt nevoit de împrejurări s-o folosesc și- în al doilea. exemplu: reprezentativa noastră de junioare a ocupat locul 5 la europenele din iulie din Iugoslavia, dar și ea ar fi putut ținti mai sus. A pierdut două meciuri cu U.R.S.S., locul 1, și cu 

Italia, locul 2, ambele cînd nu mai credeam ! Am condus U.R.S.S. la pauză cu 15 puncte, fetele noastre realizînd o primă repriză excelentă, iar cu Italia am avut, cu 30 de secunde înainte de final, 4 puncte avans și mingea! A contat foarte mult și absența lui Tunde, cea mai bună jucătoare din lot, care s-a accidentat, ghinionul ghinioaneldr, chiar în preziua meciului cu U.R.S.S.! Culmea e că, îhtr-un an bogat și' reușit din punct de vedere calendaristic, 39 de partide și numai . 4 înfrângeri, nici o junioară din lot n-a fost indisponibilă, iar la europene, din- tr-o dată, au „căzut" 3. Tunde, Dragoș și Barbu, căpitena echipei ! Am construit, după cea mai modernă metodologie, o formație competitivă, cu migală, în timp, 2 ani și jumătate, nădăjduind să obținem în Iugoslavia cea dintîi medalie europeană din istoria baschetului. Am și fost la un pas de ea, dar, iarăși dar, am ratat-o ! Ne consolează, palid însă, faptul că în clasamentul pe • 1985 întocmit de F.I.B.A. fetele noastre sînt pe poziția 3—4 în Europa, la egalitate, surprinzător, cu echipa Ungariei, pe care am bătut-o, anul acesta, de 4 ori ? !— Merită deci un cuvînt de laudă antrenorii Ale- . xandru Moise din Rîmnicu Vîlcea și Horia Pop din Cluj-Napoca, care au răspuns de lotul de junioare.— Fără- îndoială. Pomenin- du-le numele, ați atins, chiar dacă fără voie, o altă problemă „fierbinte" a baschetului, cea a antrenorilor. Socotind că, în ge- 

neral, criza baschetului nostru s-a confundat și se mai confundă cu criza antrenorilor, am acordat la nivelul federației o atenție specială formării de cadre tinere, mai aproape de un baschet în viteză, modern. Fără să întoarcem, firește, spatele celor mai vîrstnici. Anul 1985 a confirmat pe cei 2 citați, ca și pe Liviu Călin, de la lotul de juniori, pe Marian Strugaru, de la Voința, căruia i s-a încredințat și reprezentativa de senioare, pe Ion Adrian, pe Octavian Șerban, pe Gheorghe Novac ș.a.— Novac e și antrenorul echipei naționale de băieți, nu ?— Exact. El a colaborat pînă nu demult cu Radu Diaconescu, care a renunțat din motive medicale. Novac va lucra în continuare cu Mircea Cîmpeanu de la Steaua și ou Dan Berceanu de la I.C.E.D., ultimul și el foarte tîhăr.— Numai tinerețea este suficientă ?— Mizăm pe antrenori mai puțin marcati de rutină, mai eliberați de canoanele tacticii. De ce ? Pentru că mult timp, prea mult timp chiar, baschetul nostru s-a axat pe teorie în dauna practicii. El a filozofat, ca să. zic așa, exagerat, acționînd mai mult cu creta pe tablă de- cît cu mingea la coș ? ! De fapt, fără să mă arăt ațoateștiutof, ce înseamnă un baschet modern, competitiv ? Să ai jucători înalti și capabili să sară de 80 de ori într-un meci,. să se apere strașnic 40 de minute și să înscrie 7 coștiri din 10. Cu asemenea .jucători, dacă-i ai, poți lesne să aplici o tactică sau alta. Dar trebuie, repet, să-i ai, pentru că, dacă începi de la tactică, pui căruța înaintea cailor ! — Bun, și cum faci astfel de jucători ?— Prin muncă serioasă și ritmica, nu prin jumătăți de măsură. — Semnele sînt încurajatoare ?— Sînt, dar numai la nivelul a 2—3 secții la băieți și a 2—3 la fete, unde am asigurat și asigurăm, prin pregătire, prin control etc, o atmosferă propice marii performanțe. Baschetul nostru are, azi, o bază de masă mult mai largă, 20 000 de copii au participat la Festivalul național de minibaschet, 40 000, cifrele nu-s umflate, la „Coșul de aur", numărul legitimațiilor sporește necontenit etc, dar creșterea e strict numerică, nu încă și calitativă. Depunem o activitate mai susținută ca altădată, e sigur, dar mai degrabă în „laborator", la loturi. Or, pînă și un jucător de lot stă 4 cincimi din timp la club, unde regimul nu mai e atît de riguros, unde se mai închid ochii, unde se mai trage pe dreapta. Avem de luptat, iată alt aspect, cu automulțumirea.— Automulțumirea cui ?— A sportivilor înșiși, a antrenorilor lor. Nepermis de multi juniori foarte dotați se plafonează cînd ajung la seniori, într-o echipă sau alta de divizie, considerînd că nu mai au ce învăța, că știu totul ! în loc să progreseze, mă refer la Viorel, la Szabo, chiar la Bra» boveanu, ei bat pasul pe loc, ba poate și regresează. Fenomenul e valabil, din păcate, și pentru fete, Misăilă, Jugănaru și așa mai departe. Momentul aceste, al trecerii de la juniori la seniori, ne preocupă în mod deosebit tocmai pentru că am constatat că el ne scapă ! Aici va

La peluză

PovesteA mai rămas în acest an o singură duminică de fotbal. Mare lucru nu se mai poate petrece. Ce-a fost să. fie a fost, ce va să vină trebuie să mai aștepte. Am parcurs o toamnă lungă și blindă. Reușitele pe care le-am dorit n-au venit. Cînd era să le avem, ne-am precipitat și ele au plecat aiurea. Așa ne place să ne închipuim și nu poate fi altfel. Nu mai credem in promisiuni, ceea ce ne împiedică să vedem că dacă nu vom fi în Mexic, putem fi pe podiumul cel mai înalt al Europei. Ce joacă astăzi Steaua n-a mai jucat vreodată o altă echipă românească. Prezentul este însă amintirea de mîine. Este în firea oamenilor să se bucure de un lucru abia cînd nu-1 mai au. Cînd este a- mintire.Iubesc elanul care la Hunedoara a ridicat tribunele în picioare ca să scandeze numele lui Petcu. Sînt mai bogat cu o emoție. înțeleg amărăciunea celor vreo șaizeci de mii de bărbați din Buzău și Bacău și las să cadă
trebui să umblăm mai.atent', să găsim soluții.— Altceva, tovarășe Satmari, ce-a fost cu acel meci dat pierdut Stelei, „forfait" care a hotărît, în bună măsură, titlul național de seniori ? Am auzit tot felul de variante.— Federația, urmărind respectarea disciplinei organizatorice, a ordinii, n-a făcut altceva decît să aplice litera regulamentului, sancționînd pe Steaua pentru că a folosit un jucător, Pintea, fără forme de legitimare în partida cu Dinamo Oradea. Sigur că, și fără Pintea, Steaua ar fi cîștigat, dar greșeala, de care a fost vinovat antrenorul Mihai Nedef, ulterior înlocuit de conducerea clubului militar, a fost greșeală, clară, indiscutabilă, și nici un argument n-a stat în picioare pentru a o trece , cu vederea. Am judecat cu regulamentul în mînă, așa cum am procedat și cu alte echipe* așa cum vom proceda și în viitor.— Cu care alte echipe ?— Am retrogradat, de pildă, pe C.S.U. Ploiești, fete, pentru că n-a trecut normele de control instituite de federație. Ca și pe Comerțul Timișoara, băieți, care n-a îndeplinit baremul celor 3 jucători de peste 2 metri.— Poate că, îmi dau cu părerea, normele sînt draconice !— Nici vorbă, ele sînt încă modeste și intenționăm să le îngreunăm. Cred că e suficient să amintesc că Radu Diaconescu, la 41 de ani, a realizat peste 80 de puncte, norma fiind de 77 ! Atunci ?• Cine vrea să joace baschet în divizia A, să se pregătească în consecință, nu să aștepte favorurile federației ! Pentru că, practic, echipele respective au pierdut un an, ele urmînd să reintre în 1986 în divizia B, am acordat jucătorilor lor, celor care au cerut, 

o floare din buchetul învingătorilor pe drumul întoarcerii lor acasă. în fotbal, tristețile ca și bucuriile sînt depline în efemeritatea lor. Sînt înfrigurarea băiatului care pîndește ieșirea din stadion a . lui Rotariu, noul său idol sportiv, și sînt o moleculă din semeția cu care Teașcă înfruntă ultimul val al destinului într-o zonă a frontului pe care o cunoaște atît de bine. Sînt firul 'alb de -pe tîmplâ lui Constantin, ultimul, cel de duminică. Sînt. limba clopotului din Regie bătînd ora dezamăgirilor, deși știu că nu putea fi altfel, și. însoțesc la Buzău pe Bogdan, cel plecat să vadă cu o clipă mai devreme încolțind lingă Mbraru ghiocelul de primăvară. Șterg cuta de pe fruntea lui Drideâ, cel care într-o dimineață a tinereții mele de reporter m-a făcut , mai avut cu un sentiment de stimă și știu că pînă la primăvară nimic nuri va putea împodobi lui Alexandrescu veacul de singurătate trăit într-o seară la Roma.Iubesc fotbalul fiindcă nu mă satur s-ascult săptămînal aceeași poveste a vieții jucată de fiecare dată de alți actori.
NICOLAE CRIS1ACHE-H

drept de joc temporar pentru alte cluburi, ca să nu piardă contactul, . să rămînă: în activitate. Ce va fi la anul, vom vedea, dar concesii nu vom face nimănui !— Fetele de la „U“ Cluj- Napoca s-au calificat în sferturile de finală ale Cupei cambionilor europeni, ce ne puteți spune despre ele ?— Intrarea lor între primele 8 formații ale'Europei, și meritul antrenorului Nicolae Martin, e o altă dovadă că baschetul nostru se . găsește în ascensiune. „Tungsram" Budapesta a fost, să nu uităm, semifinalistă în 1984, dar ea, deși în teren cu Bocsay, cotată cea mai bună jucătoare de pe continent, a pierdut categoric returul, Magda Jerebie cîștigînd net duelul cu Bocsay.— Jerebie a marcat 20 ds coșuri, nu ?— 45 de puncte.— Bravo el ! Tovarășe Satmari, și cu asta am încheiat, nu înainte de a vă felicite pentru alegerea dumneavoastră în Comisia de organizări internaționale a F.I.B.A., ce trebuie să așteptăm de la baschetul românesc în 1986 ?— Există toate premisele ca el să continue să crească, naționala de junioare, de exemplu, avînd datoria să devină o superechipâ și la vîrșta seniora- tului. Va trebui însă ca noi, cei din aria acestei discipline, să punem mai mult suflet și să transpirăm mai mult. Altfel nu se poate și rămînem, ca și pînă acum, în stadiul unor promisiuni mereu amina te. Sîntem pe un drum bun, îndrăznesc să afirm, iar scurtarea lui, spre vîrful piramidei Internaționale depinde numai de noi, de rîvna și pasiunea noastră.— Aveți dreptate. Vă mulțumesc.
OV1DIU IOANIȚOAIA ■

Serial Flacâra

Viața unei mari campioane

4.Mai întîi o precizare — cum sînt eu acum sau cum am fost ? — pentru că înainte de a deveni campioană si recordmană, mie mi-e drag si cum am fost.Eram înaltă, slăbuță, tot blondă si. închipuiti-vă. tot cu ochi albaștri. Mă născusem la Iași. în 29 iulie 1950. în zodia leului, o spun asa deși nu cred în zodii si nici în norocul pe care nu si-1 face omul, muncind.Se spune că eram prietenoasă si bună colegă cu fetele clasei a 8-a a unei scoli generale ieșene, tre- cînd mai apoi la Liceul „Oltea Doamna", unde se afla secția de educație fizică, condusă chiar de viitorul meu sot. Ion Puică. îmi plăcea mult pe atunci muzica populară, fiind chiar solista scolii, dar vă dati seama că în curînd a trebuit să aleg, să optez pentru atletism.Cum sînt eu acunji ? O spun mereu ziarele : 168 înălțime., 54 kilogratae, puls 48. capacitate vitală 5 200 cm3, căsătorită cu profesorul si antrenorul meu I. Puică. Titluri... Performante... Recorduri...Dar. poate tot eu știu mai bine si mai multe despre mine. Cred că sînt o fată bună si o atletă foarte voluntară. De fapt, probele mele sînt un permanent, un continuu examen de voință, voință înverșunată, pentru că altfel n-as putea învinge distantele, vremea. adversarii si momentele prin care trec, mult diferite de acelea ale atletilor din alte probe, fon- distul fiind mai dîrz. mai tăcut, mai cufundat în sine.Dacă o Clipă, o singură clipă nu as fi crezut în mine. în ceea ce îmi spune de mii de ori. pînă la sugestie si hipnotism. Nelu. nu as fi reușit nimic, nimic deosebit, nici o mare performantă.A alerga atît de mult si de greu, uneori dincolo de forțele mele, pe care am impresia că le cunosc bine, nu este un lucru simplu si oricînd posibil. Alergătorul

de cursă lungă îsi are aîndurile Iui. E! luptă cu kilometrii. secundele si gîndurile care îl frâmîntă.Sînt o fire veselă, prietenoasă. Mă acomodez ușor cu orice, masă, mijloc de transport, hotel sau cantonament. orașe, oameni. Cred că sînt un temperament sangvin, dar cu unele trăsături de flegmatic, pentru că alergarea de durată înseamnă calm, răbdare, ritm egal, rezistentă, voință.Nu mă descumpănesc înfrîngerlle si nu mă exaltă victoriile. Urăsc lipsa de sportivitate si nu mă văd mulțumită cîștigînd pe nedrept. Știu să mă bucur de tot ceea ce aduce lumină si frumusețe în viata mea. a noastră, a soților Puică. Un peisaj, un oraș nou, cîțiva prieteni sinceri, o muzică plăcută si un film bun.Mă impresionează mult vizitarea monumentelor istorice. Trei Ierarhi si Golia. Muzeul Unirii, statuia lui Ștefan cel Mare de la Vaslui. Podul înalt și. nu zîmbiti. legendele, asa ca legenda movilei lui Burcel. Iar la București, cel mai mult îmi place Muzeul An- tipa. Dar si orașele moderne, cu arhitectură îndrăzneață. armonioasă si însorită. Precum si muzeele, un Tretiakov. II Prado. în Italia.îmi place să fac acasă gospodărie, să văd totul pus la punct, curat, ordonat, frumos ca un pahar de cristal. - Iubesc florile, dar nu în cameră. în glastre, chiar frumoase si de preț, ci ta natură. în adevărata lor frumusețe si nu departe de pămîntui care le-a dat viată. Iubesc orele serii, dar nu prea tîrziu în noapte — eu mă culc totdeauna înainte de 10 — veioza mea vernil, muzica poputară. în special Benone Sinulescu. Angela Moldovan si Irina Loghin. în amintirea anilor cînd visam să devin si eu cîntăreată. Dar si muzica ușoară, lirică, liniștitoare — Abba. Bonny M, Iglesias, fost și el sportiv ca noi, Corina Chiriac. Dar cel mai mult îmi place să-i văd pe oamenii din jurul meu.
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După febra marilor concursuri, bucuria calmă a muncii de zi cu zi

Fotografie de ELENA GHERA ®

Cronica șoselei

ProfesorulCu pași mărunți și parcă totdeauna măsurați, sprijinindu-și povara celor 88 de ani împliniți, prof. univ. emerit dr. ing. Ion Gudju pătrunde în sălile de concurs, sfătuiește tinerii și prezidează uneori la final un turneu internațional sau de olimpiadă, festivitatea de premiere. Cu interes și pasiune urmărește evoluțiile șahiștilor români în arena internațională, speră depășirea recordurilor noastre și comentează cu înțelegere și competență momen- tele-cheie ale meciului pentru titlul suprem. Profesorul, cum este cunoscut în lumea șahului, petrece și astăzi multe ore

Ia biroul său de lucru, mai are multe de comunicat. Pasiunea pentru șah a rămas la fel de puternică precum la începuturi. Profesorul primește și astăzi corespondență de la Federația internațională de șah în calitate de vicepreședinte de onoare al forului internațional. Ca membru fondator al FIDE, apoi al Federației române de șah, ea. arbitru internațional, ca membru al Comisiei permanente a regulilor de joc, precum și ea referent la congrese, maestrul I, Gudju a militat pentru răspîndirea jocului de șah in rîndul maselor, pentru progresul șahului subliniind rolul cultural și educativ al „sportului minții".Semnalăm un nou titlu de carte șahistă ce-i aparține, „în
semnări din lumea, șahului", a- părut în Editura Sport-Turism. In toamna vieții, autorul Ion Gudju se destăinuie, face o incursiune în istoria șahului românesc de la sfîrșitul secolului ai IX-lea și începutul secolului nostru prin prisma rezultatelor obținute de familia Gudju, 

datorate celor doi reprezentanți: Hercule și Ion. Sînt prezentate o serie de partide alese. Pe lîngă comentariile tehnice ale acestor partide dificile,, cartea pune accent pe strădaniile organizatorice ale cîtorva personalități marcante ale șahului pentru crearea de cercuri de șah, de întreceri naționale.Cartea „însemnări din lumea 
șahului" reprezintă un document prețios pentru eforturile depuse în răspîndirea șahului în țara noastră. In detrimentul unei istorii complete a jocului de șah de la începutul secolului nostru lipsește un capitol care sâ fie consacrat fondării Federației internaționale, știut fiind faptul că profesorul I. Gudju a figurat printre cei 15 șahiști de reputație mondială, care au semnat în 1924 actul de constituire. Urîndu-i multă sănătate și putere de muncă, nu ne rămîne decît să sperăm ' că, ■într-o nouă ediție, • maestrul Ion Gudju va S și mai darnic cu cititorii.

MARGARETA MUREȘ AN ©

Viață de omEra ora două noaptea, cînd Maria, încă buimăcită de somn, umbla prin cameră, strîngîndu-și lucrurile pe care trebuia să Ie încarce în autoturismul ARO, la ' al cărui volan urma să facă o călătorie pînă la celălalt capăt de țară. Primul ei drum în afara celor cîteva curse scurte făcute in oraș,, în mai puțin de o lună de cînd primise mult riVnitul permis avînd forma unei cărți de vizită. Nici nu știa că, acum, permisele sînt ca niște simple cartoane învelite în țiplă.Se culcase devreme, pe Ia opt scara, dar parcă reușise să doarmă ? Cum ațipea apărea coșmarul. Ea, Maria, la volanul ARO- ului. cățărîndu-se prin serpentine spre coama înzăpezită a mun- tehu. Din hăurile prăpăstii lor'șe întindeau parcă spre ea niște, miini lungi, scheletice, eu ghiare în loc de unghii, care căutau să înhațe mașina și s-o tragă. în' a- i dineul prăpastiei. Ea încerca să scape rotind volanul, , dar unde ' să se ferească, căci în stingă se înălța peretele stîncos ? Cînd înfricoșătoarea mină a uriașului schelet se profila hidoasă înaintea parbrizului, gata să înhațe, mașina, precum cupa unui gigant excavator, femeia s-a trezit speriată, lac de transpirație. Aoia după miezul nopții, somnul a ; pus stăpinire pe ea. Cînd soneria ceasului a deșteptat-o, femeia era mai obosită decît ațunci cînd se culcase. Afară, soțul pregătea mașina de plecare, tneărease deja sacii, coșurile de nuiele, straițele. și acum apăsa în neștire pe. accelerație.. „Ăsta vrea să distrugă motorul, nu alta", reflectă femeia. Nu reușise la examen nici a doua oară.. „N-ayeți che- : mare pentru volan, spre deose- ' hire de doamna, care a obținut maximum de punctaj la. toate probele. Nu vă supărați pe mine, dar ăsta-i adevărul. Și la țară, i sînt femei mai talentate decîtbărbații în arta conducerii". Se. simțea în al nouălea cer, dar în același timp îi părea rău pentru Relit, umilit de spusele instructorului, el care. Ia începutul cursului, o jignise, spunîndu-i că muierile n-au ce căuta la volanul mașinii.în timp ce își punea, pe ea.co- ' jocul, se gîndea la convorbirea cu maicâ-sa, pe care o avusese în ajun. „Tu, Mărie, tu, nu te supăra pe mine eu îs bătrînă și proastă, nu mă pricep deloc la mașini, dar stau și mă gîndesc : ‘ e bine să pleci, tu, la așa drum lung, după nici o lună do cînd ți-au dat carnetul ? Ca în orice meserie și aici cred că trebuie să ai obișnuință, nu ?“„Mamă dragă, nu-ți fă griji, mă descurc, nu ți-am spus că am ieșit prima pe școală ?“ „N-aveți probleme cu conducerea mașinii, puteți merge și-la capătul pămîntului, îmi spunea instructorul. Nu vă spun asta ca un compliment, pentru că sînteți atît de frumoasă, ci pentru că în realitate conduceți perfect". Ți-am spus doar că în primele zile dădea să mă sărute, dar l-am pus la punct. „NU pentru asta am venit Ia școala de șoferi, domnule Miron". Omul, ce-i drept a înțeles.Cînd Maria s-a urcat, cum se zice, la postul de pilotaj, soțul și-a exprimat și el anumite temeri. „E bine că plecăm așa cu noaptea în cap ? Te văd puțin 

cam obosită-, toată noaptea te-ai zbuciumat. Hai să amînăm cu cîteva ore plecarea. E noapte, ceață, pe jos e alunecuș... Ce zici?"„Și tu și maică-mea puteți să vă iuațî de mină. Amindoi n-aveți încredere în mine. Sînteți convinși că am luat examenul așa pe pile.' Am mai făcut și greșeala să vă spun că instructorul mi-a făcut curte. Bine, el rh-a plăcut, dar directorul ? L-ai auzit și te cînd a spus : „D-nă, sînteți un real talent!" Și-atenei? Ce dacă am de mers 400 de km ! Alții fac zeci de mii Ia raliuri șt nti obosesc f" „Da, dar ăia au în spate alte sute de mii",„Că ești tolomac, de asta m-atn convins de mult. D-aii n-ai luat de fept nici examenul 1 Crezi că eu așa,, de flori de măr, ■vreau să plec eu noaptea în cap î Uiți ce^i în saci și coșurile astea ? Numai lucruri care pot fi imediat confiscate și proprietarii lor băgați la zdup. Noaptea-s controale mai puține și ne putem strecura destul de ușor, mai ales pe traseul eu drumuri de mîna a doua, pe care l-am fixat. Am dreptate, ori ba î“Soțul,, cu o mină de om obidit, nu zice nimic. Urcă în mașină ultimele bagaje, își îndeasă căciula în cap. și se așază lingă consoarta care, înainte de a pleca, își face cruce, într-un tîrziu, rostește așa, ca pentru sine : „Dacă-s prost, măcar să fiu pînă ta urmă". Maria nu dezminte a- preeierite făcute de director și de instructor. Cu mină sigură pilotează ARO-ul supra încărcat, incit bărbatului îi pare rău de îndoiala avută la plecarea în cursă. „îartă-mă, Mario, pentru ce ți-am spus, întotdeauna am recunoscut că ești 'o femeie deosebită". „Tu știi că eu nu port pică nimănui, eu atît mai mult bărbatului meu". Liniștit «parcă, după ce a fost iertat, soțul adoarme. în ciudă nopții nedormite, a oboselii, a lipsei de experiență, Maria conduce ca un șofer pro- feâionist. Soarbe din termos.cîte un gît de cafea. Mai are pînă la destinație doar cinci kilometri. „Cum am trecut eu prin atîtea : serpentine, ceață, gheață, polei, o să pot să mai fac cîțiva kilometri pînă acasă, ce draeu, mai ales că am scăpat de filtre și de milițieni și de controale"-ARO-ul condus de tînăra femeie se apropie de un autocamion. Se pregătește să-I depășească. Cite dublări n-a făcut ea pe parcursul celor aproape 400 de km parcurși, în ciuda circulației reduse ? Oricum, multe. Trece în treapta a doua de viteză, demarează, depășește autovehiculul greu cu bine, dar cînd să revină pe dreapta, intră pe o porțiune de gheață. Mașina în- cepfe să-valseze, cum zic șoferii. Maria a învățat să conducă vara. N-a avut de-a face cu derapajele. eu gheața, eu poleiul. Nu reușește să deslușească cauzele mersului năbădăios al turismului. Se pierde, apasă pe frină. Departe de a-și reveni, automobilul își amplifică dansul. Apoi fringe parapetul de protecție și se răstoarnă. Soțul femeii este prins sub mașină și își pierde viața. Cîțiva metri din 400 de km' parcurși au fost fatali tinerei femei. A participat 1a toate lecțiile, dar, cum se spune, a lipsit la cea despre derapaj.
VICTOR BEDA 1

Flacăra ....... ................. .............. ..... —mu—Pe bună dreptate, vă întrebati, care noi ? Foștii atleti si azi încă pasionați de atletism, actualii colegi de club si națională cu Maricica. ziariștii sau comentatorii TV care ne-o aduc acasă în emisiunile noastre de visare sportivă, de la mii de kilometri.Să fim 'ordonați si să glndim cit mai bine, pentru că fiecare din noi vede în campioana noastră altceva, comună fiindu-ne marea satisfacție a victoriei si prețuirea alergătoarei noastre ca om. om de mare voință Si combativitate.Cei care au fost cîndva atleti, vedem în ea bucuria si împlinirea a ceea ce visasem doar. Performanțe, titluri si recorduri mondiale... români, vedete internaționale. invitatii în țări cu tradiție atletică, medalii de aur. argint si bronz la campionatele europene, mondiale, olimpice.Colegii ei de club si națională — mîndria că o alergătoare ca ea este prietenă cu ei. una din cele mai bune sportive din tară, si din lume.Ziariștii, de la noi. si de pretutindeni, un subiect totdeauna actual, o . mare performantă, un interviu salvator sau senzațional — totdeauna amabil — o surpriză la . viitorul, concurs, date, cifre, pronosticuri.T.V. ? Un splendid; si lung păr blond, nordic, de actriță suedeză, Un fuleu magic de om care aleargă în vis. Si în. prim Plan, doi ochi mirati si visători, albaștri, privind lumea... Iată cum o vedețal. concret. Radu Cosașu : 4, "
ION PUICA ■

pe ai mei. mulțumiți si fericiti, pentru că nu poți să fii fericit fără fericirea celorlalți oameni..Sînt potrivnice ființei mele lenea, minciuna, lipsa de punctualitate si de caracter. Nu cred în oamenii care nu se tin de cuvînt sau care renunță la jumătatea drumului, indiferent ce fac. excursie în munți sau profesiune.Am împlinit de curînd 18 ani de la prima mea alergare, de cros, din Iasi. Era în septembrie 1966. îmi doresc să alerg pînă voi împlini 20 de ani de atletism. Atunci voi avea 36 de ani...Si pentru că la această vîrstă nu se poate trăi din amintiri, voi continua să alerg cu plăcere, cu soțul meu si. asa cum vă asteptati desigur. îi voi învăța pe altii să alerge, mai frumos si mai bine ca mine !...Cînd o privești. Maricica Puică ti se pare un om obișnuit, dar de fapt este un om deosebit, centru că numai un om deosebit poate să realizeze ceea ce a realizat ea. Acest deosebit l-a reușit prin puțin mai multă voință, puțin mai multe renunțări decît ceilalți, prin puțin mai multă severitate fată de ea însăsi.De fapt, comportîndu-te obișnuit si performantele tale vor fi tot obișnuite. Ea a vrut să devină alergătoare.’campioană si a devenit. -în Maricica sînt i mai multe ființe, pentru mine la fel de dragi. Sportiva si soția. Atleta ' si gospodina. Campioana si prietena. ..Călătorul" de o viată pe.stadioane Si orașe ale lumii.- -trenuri si avioane. Dar de flecare dată alta. în care găsesc mereu cîte ceva nou..,- ; ,îi place să asculte, să'privească sau să citească tot ce este frumos. .Iubește' liniștea si măreția'munților, o înfi-oară, vuietul mării, e însetată de albastrul cerului. Toate acestea ' îi' dau sentimentul că fac parte din ea si o fac să simtă că si ea le aparține.

SerialNu se descurajează niciodată, nu se vaită, nu caută pretexte. O voință de granit, care în realitate este însăși ființa ei si secretul marilor ei Performante.Cred că puține fete pot să facă cros si pistă, să alerge 3 000 m în sală, să înfrunte frigul, zăpada și ploaia, să participe la fiecare concurs aproape în cite 2—3 probe. Să parcurg# anual. cu dinții strînsi și totiîsi .zîmbind. peste 5 000 km de .alergare. Si aceasta, neîntrerupt, timp de optsprezece ani IAmericanii i-au spus „Căprioara Carnatilor". italienij „Regina semifondului". în tara noastră este numită „Campioana", iar eu îi spun simplu, cu dragoste. Moț. Pentru ea. graficul meu de alergare, miile de kilometri alergați, duritatea si dificultatea probelor în care participă, reprezintă datoria si prețul ei de a fi campioană.Este aproape greu de crezut că bâti alerga si,învinge într-o finală a Cupei Europei. îh 1979 lâ. Paris. 1 500 m și 3 000 m la interval de 45’. Maricica a făcut-o...Sau peste doi ani. tot o finală a. Cupei Europei, la Pescara în Italia, tot două brobe^, 800 m și 3 000 m, tot două victorii si tot într-un timp asemănător, te decurs de 40 minute !■St atunci de ce să mă mir că la Loș Angeles. un ziarist exaltat, a numit-o pe Maricica „o. mașină Șe alergat", nu în sensul de automat, de robot, ci cu înțelesul de perfecțiune umană si posibilități fără limite.Si pentru toate aceste lucruri eu îi mulțumesc si îi doresc încă, fiindcă o dorește si poate, noi performante. recorduri si succese.’ Aceastâ-i Maricica si mă bucur 'mult ca nu ieste altfel. Asemenea marilor canîpioni ai lumii, ea pare ’ uri om obișnuit! dar nu este Continuare în numărul viitor
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Dezarmare șî dezvoltarePotrivit datelor furnizate de Institutul Internațional de cercetări în Problemele Păcii din Stockholm (S.I.P.R.I.), în ultimii șaSe ani cheltuielile militare pe plan mondial au evoluat astfel (cifrele indicînd cheltuielile reprezintă miliarde de dolari) : 1980 — 590 ; 1981 — 670 ; 1982 — 750 ; 1983 — 810 ; 1984 — 875 ; 1985 — 1 000. în aceeași perioadă, ajutorul mondial pentru dezvoltare (adică sprijinul pe care statele avansate s-au angajat să-1 acorde țărilor rămase în urmă) a avut următoarea desfășurare (tot în miliarde ele dolari; : 1980 — 26 ; 1981 — 25,5 ; 1982 — 25 ; 1983 — 25 ; 1984 - 24,5 ; 1985 — 24,3. Așadar, în timp ce cheltuielile pentru înarmare, pentru producerea mijloacelor de distrugere au crescut vertiginos de la an la an, ajutorul oficial pentru dezvoltare, pentru eradicarea sărăciei, a foametei și a epidemiilor care fac ravagii în rîndurile a trei pătrimi din populația lumii, pe lîngă că erau și așa — în anul 1980, pe care l-am luat ca punct de plecare — destul de reduse, s-au diminuat tot mai mult, atît în cifre absolute, după cum s-a văzut, cît și în expresie relativă. Astfel, dacă în 1980 cheltuielile militare mondiale erau de circa 23 de ori mai mari deeît ajutorul oficial pentru dezvoltare, în 1985 ele sînt de peste 35 de ori mai mari. S-a micșorat și procentul ajutorului. oficial pentru dezvoltare în raport cu produsul național brut al țărilor dezvoltate : de la 0,35 la sută în 1980, la 0,32 la sută în 1984, ceea ce revine la mai puțin de jumătate din angajamentul asumat inițial de țările donatoare (de 0,70 la sută din produsul național brut).Că există o legătură directă între creșterea cheltuielilor militare, pe de o parte, și scăderea ajutorului pentru dezvoltare, pe de altă parte, nu încape îndoială. Insă aceasta este doar una din cauzele adîncirii continue a decalajelor dintre țările bogate și cele sărace. Același neînfrînat Moloh care este cursa înarmărilor determină alți factori ce duc la sărăcirea și mai pronunțată a țărilor sărace : cheltuielile de înarmare ale unora din țările 

în curs de dezvoltare, instabilitatea economiei mondiale, dezordinea monetară și inflația, rata foarte ridicată a dobînzilor, exacerbarea măsurilor pro- tecționiste, restrîngerea sferei cooperării internaționale.Ținînd cont de toate acestea, este limpede că încetarea cursei înarmărilor, reducerea cheltuielilor militare constituie condiții obligatorii pentru .rezolvarea problemelor privind dezvoltarea. Nu se poate realiza o dezvoltare autentică atîta vreme cît cele mai de seamă resurse de care dispune planeta sînt irosite pentru înarmări. O reducere cu numai 10 la sută a cheltuielilor militare mondiale
Comentariul 
suptăminii

ar elibera circa 100 de miliarde de dolari anual. Aceste fonduri, investite în fiecare an pînă la sfîr- șitul secolului, ar permite : stimularea dezvoltării industriale a țărilor rămase în urmă, astfel îneît acestea și-ar putea spori pînă în anul 2 000 ponderea în producția manufacturată a lumii de la 11 la sută, cît este în prezent, la 25 la sută ; mo- . dernizarea și sporirea eficienței agriculturii în vederea satisfacerii necesităților alimentare în toate statele lumii a treia ; combaterea eroziunii solului în țările amenințate să fie transformate. în deșert ; asigurarea cu apă potabilă a circa 2 miliarde de oameni. Este lesne de înțeles cîte altele s-ar mai putea realiza dacă reducerea cheltuielilor militare pe mapamond ar fi și mai mare de 10 la sută.Tocmai bazîndu-se pe aceste considerente, România, președintele Nicolae Ceaușescu, au făcut, de-a lungul anilor, cunoscutele propuneri cu privire la direcțiile de acțiune prioritare în scopul stopării cursei înarmărilor, înfăptuirii unor măsuri practi

ce de dezarmare, în primul rînd de dezarmare nucleară, și al orientării fondurilor astfel eliberate în folosul Asigurării dezvoltării sociale și economice a tuturor popoarelor. Recent, Comitetul Politic al Adunării Generale a O.N.U. a adoptat o rezoluție, inițiată de România, privind consecințele economice și sociale negative ale cursei înarmărilor și efectele ei profund dăunătoare asupra păcii și securității internaționale. Documentul exprimă îngrijorarea profundă și crescîndă a statelor față de continuarea cursei înarmărilor, și în primul rînd a înarmărilor nucleare, și față de escaladarea cheltuielilor militare, care absorb, resurse materiale și energii umane colosale, fapt care reprezintă o grea povară pentru popoarele tuturor țărilor și, totodată, un pericol grav pentru pacea și securitatea întregii lumi.Prin urmare, trecerea la măsuri efective de dezarmare și de reducere a cheltuielilor militare con- stiuie un imperativ major al epocii noastre, atît pentru că escaladarea înarmărilor sporește foarte mult riscul unei conflagrații cu urmări catastrofale, cît și datorită faptului că aruncă imense poveri asupra întregii omeniri, frînînd pe plan mondial dezvoltarea și adîncind decalajele dintre bogați și săraci. Pornind de la această' realitate, la recenta Plenară a C.C. al P.C.R., tovarășul Nicolae Ceaușescu spunea : „Nimic nu justifică, nici pentru o parte, nici pentru cealaltă, continuarea cheltuielilor militare, care creează noi greutăți în dezvoltarea economiilor naționale în toate statele — inclusiv în țările socialiste — și, desigur, în ridicarea nivelului de trai al popoarelor. Noi considerăm că trecerea la reducerea cheltuielilor militare ar răspunde, pe deplin și necesităților militare, și necesităților întăririi încrederii, dar și necesităților economice, - ale construcției socialiste, ale dezvoltării economice în general, ale ridicării bunăstării popoarelor".
SON D. GOIA H

Din anul 79 î.e.n.. Pompeiul a devenit sinonim cu catastrofele vulcanice : lava incandescentă si ploile de cenușă ale Vezuviului au provocat. pe atunci, moartea a 2 500 de oameni. Și. iată, după două milenii un nou Pompei, de dimensiuni mult mai tragice, a fost consemnat în, Anzi. Erupția vulcanului Nevado del Ruiz, înalt de 5 400 metri, situat în regiunea muntoasă din nord- vestul Columbiei, a înghițit, pur si simplu localitatea Armc- ro. numărînd aproximativ 25 000 locuitori, dintre care aproximativ 20 000 au pierit. Gustavo Esguerra. guvernator al provinciei Cundinamarca. citat de agențiile internaționale de presă. arăta că orașul Armero. deși situat la circa 40 kilometri depărtare de vulcan a fost distrus în proporție de peste 90 la sută de erupție si de consecințele ei. topirea unei mase imense de gheată si zăpadă care a năvălit pur și simplu asupra localității, acoperind-o cu torente de apă si noroi. După o primă erupție înregistrată miercuri seara, a urmat o a doua si mai puternică joi dimineață. Rîurile Guali și lagunilla. din apropiere de Armero. s-au revărsat. Apele lor au distrus numeroase case si în localitățile învecinate. Murillo, Casablanca si Libano. unde sînt date dispărute sute de persoane.Un pilot columbian care a survolat regiunea, declara că Armero ..a dispărut de ne fata pământului". Autoritățile au declarat regiunea ..zonă sinistrată" si au ordonat evacuarea a mii de locuitori din localitățile în_- vecinate. Au urmat lucrări de salvare a celor ce au căutat scăpare în copaci sau ne diferite ridicături de teren. Uneori a fost nevoie ca militarii de pe elipcotere să coboare pe scările de frînghie pentru a smulge din noroi oameni cufundati pînă la mijloc. Greutățile au fost nenumărate. Condițiile meteorologice au fost foart grele — ploi si vînt intens. în plus, datorită faptului că șoselele deveniseră impracticabile si podurile se prăbușiseră, salvatorii au înaintat foarte greu spre zona dezastrului.

Vulcanul Nevado del Ruiz nu mai a erupt de aproape patru sute de ani. adică din anul 1595. De circa 90 de ani el era socotit vulcan stins. Și cu toate că în urmă cu trei luni el începuse din nou să se manifeste — zgomote subterane, emisii de fum și cenușă — locuitorii nu au fost de acord cu evacuarea, deoarece nu strînseseră recolta de cafea si bumbac. produse care fac faima regiunii. Un pilot care se afla în spațiul aerian al vulcanului în momentul izbucnirii primei erupții relata că a văzut mai întii o uriașă lumină roșie, apoi tone de pietriș si cenușă au fost catanulatate pînă la o înălțime de aproximativ 8 000 metri. Majoritatea locuitori din Armero și alte localități învecinate din apropierea vulcanului au fost surprinși
Un Pompei 
în Columbia

de catastrofă în somn. „L-am auzit pe fratele meu cum striga în întuneric, pereții casei s-au prăbușit. M-am agățat strîns de pat iar acesta a fost luat de ape" relata un tînăr din Armero. salvat cu unul din primele elicoptere care au ajuns în zona sinistrului. Iar un alt martor ocular. Edeliberto Nieto povestea : „Mai întîi. am auzit un trosnet îngrozitor, apoi ne-a izbit o pală de vînt si am văzut foc căzînd din cer". Cu lacrimi în ochi, el adăuga că mama, soția si fiica, au fost descoperite fără viată. în șuvoiul de noroi. Clara Ines Correra arată că a scăpat cu viată, suindu-se în- tr-un copac rezistent, unde a petrec.ut întreaga noapte pînă să fie salvată. „Oamenii alergau ca nebunii «și multi erau înghițiti de ane si noroi", afirmă ea. adăugind că si-a pierdut întreaga familie și. în cursul 

luptei pentru supraviețuire a g fost accidentată la ambele pi- n cioare. Presa locală relatează | despre un tată care si-a purtat la piept, fiul pe o distantă de șapte kilometri, deși nu mai avea o parte din brațul sting, smulsă de o stîn- că în cursul dezastrului. Numărul total al victimelor de la Armero si din localitățile învecinate este estimat la peste 25 000. O catastrofă de asemenea proporții nu a mai fost înregistrată în America Latină din 1902. cînd în insula Marti- nica. „explozia" unui vulcan a provocat moartea a 26 000 de oameni. Potrivit expertilor. în zona craterului vulcanului Nevado del Ruiz, la o adincime, de 50—100 kilometri s-a format o presiune extraordinară, datorită așa-numitului „efect de supraîncălzire" si aceasta a provocat o asemenea erupție uriașă. în această regiune există un pericol sporit de seisme si eruptii vulcanice datorită faptului că din Pacificul central si sudic o placă tectonică groasă de circa 100 kilometri — asa-numita pla- | că Nazca — pătrunde sub pla- | toul continental. Prin frecarea [ între cele două plăci se produce | căldură, care asociată cu alte r efecte, face să sporească presiu- I nea internă, fenomen ce se j poate solda oricînd cu catastro- i fe. Mai mult chiar, directorul [ Institutului de geologie si mi- f nerit din Ecuador. Horatio Rue- [ da. face o legătură între aceas- E tă erupție, si cutremurul din | Mexic, care a provocat aproxi- I mativ 7 000 victime. punînd l ambele catastrofe pe seama ex- l perientelor cu arme nucleare I efectuate de Franța în Pacificul f de Sud. „Toate exploziile ato- [ mice au efecte geologice asupra ! plăcilor continentale si fundului I oceanului", afirmă Rueda. Iată ! încă un argumnet în favoarea f încetării unor asemenea perni- i cioase experiențe, a edificării I unei lumi a păcii si a înțelege- I rii. Zecile de mii de victime ale I acestor catastrofe constituie un i tr^ic avertisment că nimeni nu s trebuie să se joace cu soarta J planetei !
ROMEO NÂDÂȘAN B i

Absurdități dintr-o lume absurdă 
* ..

Woman!Titlul reproduce răcnetul celebrului Animal, . bateristul isteric din Muppets, aflat la frontiera invizibilă care separă hominizii de celelalte specii. Strigătul său de luptă poate fi un omagiu cavaleresc adus fiicelor Evei dar, în același timp, privind dantura de rechin care slobozește cuvîntul este imposibil să nu-ți imaginezi părosul muzicant în exerciții canibalice. Citinds întîmplările de mai jos veți putea opta asupra uneia din cele două ipostaze sugerate.La Tokio, o suavă descendentă a gheișelor japonezo a fost arestată pentru că, timp de 9 luni, a dat 800 de telefoane (normal, anonime) unei vecine cu care avea o veche dispută pentru... un loc de parcare. Din februarie anul trecut Masu lori își inoportuna — ce eufemism —■ vecina cu nenumărate apeluri între miezul nopții și 4 dimineața cînd, pe orice meridian te-ai afla, somnul e cel mai dulce. Probabil i s-a părut nesemnificativă pedeapsa, devreme ce maniaca în cauză a comandat, tot telefonic, în numele și pe adresa vecinei sale, numeroase feluri de mîncăre, în medie, a 30 dolari bucata.Dar, în bătrîna noastră Europă, urmașele Evei au un mare respect pentru adiționale așa 

că, renunțînd la instituția telefonului pentru a sicii pe cineva, aleg cu dezinvoltură ființas cea mai la îndemînă, adică soțul. La . Hanovrâ, un zidar a intentat acțiune de divorț motivînd că soția sa îl preferă pe Cesar. Bietul bărbat, după ce că nu avea dreptul deeît la sandviciuri și la un singur prînz cald pe săptămînă a mai fost expulzat și din patul conjugal pe divanul din salon, singurul care avea acces necondiționat în dormitor fiind, desigur, Cesar. Soțul frustrat a explodat la cea de-a treia aniversare a lui Cesar, un răsfățat coker spaniol, regalat cu o superbă zgardă din piele și o tortă cu carne din care s-a înfruptat împreună cu amicii din cartier, hămăitori de diferite rase. Soțul s-a întors la mama (parcă știam că era invers), iar avocatul a avut suficiente probe pentru a dovedi lipsa de afecțiune a soției. Indignată de atari afirmații și de lipsa de. recunoștință a unui bărbat care n-a apreciat faptul că avea cinstea de a conviețui alături (chiar alături) de un reprezentant ilustru al rasei canine, Cesar, doamna s-a decis să renunțe în veci la companii masculine și să deschidă un salon pentru cîini.
IOAN ROȘ CA H

Unii constructori con
sideră că automobilul 
ecolului XXI ar pu
tea arăta așa. (Pro
totip realizat în R.F. 

Germania).

Strîngerea de minăStrîngerea de mină — obicei de origină europeană — a cucerit aproape întreaga planetă căci sensul ei este comprehensibil, fără echivoc. Ea înseamnă gînduri pașnice, căci mîna dreaptă întinsă este curată fără arme,, înseamnă „bine ai venit !“. Desigur, fiecare societate are gesturile ei specifice de primire. Arabilor ce se salută cu mîna la piept, tibetanilor ce-și freacă nasurile, eschimo

șilor ce-și zîmbesc șî se țin de mîini ridicîn- du-le așa înlănțuite la nivelul feței, le vine mai greu să preia o- biceiul. Totuși, cînd este cazul îl folosesc.Strîngerea de mină a Intrat chiar în domeniul competitivității. Intr-o zi, în sala pașilor pierduți a gării din Stockholm, tînărul Leif Bjorkmann încearcă să depășească recordul strîngerilor de mină date într-o zl. El a reușit să strîngă 12 200 de mîini față de 8 5'13 cîte a strîns Theodore Roosevelt, cu ocazia

ceremoniei de felicitări prilejuită de Anul Nou, 1907. în anul- 1981, recordul său este depășit de francezul Jean-Claude Antoin care strînge 15162 de mîini în 9 ore.
Cîntecul 
privighetorii 
și circulațiaîn mai multe cartiere moscovite, culoarea roșie a stopului a fost înlocuită prin cîntec de privighetoare. A- ceastă schimbare datorată grijii față de nevăzători îneîntă, de

fapt, pe toată .lumea.Cînd dispozitivul e- lectronic declanșează trilul, poți trece fără

teamă strada căci toate mașinile s-au oprit.Doar un exemplar adevărat ar mai putea produce încurcături de circulație»

Mai trăiesc 
dinozaurii ?La această întrebare răspunde afirmativ un biolog congolez care semnalează existența unui animal brun-ne- gru ce măsoară 6 pînă la 8 metri lungime, cîntărind 3—5 tone, cap mic și gît lung ce sălășluiește în smîrcu- rile îndepărtate ale regiunii Likoula. Localnicii îi numesc „Kele- mbembe". Mărturii despre acest animal provin încă din sec. XIX cînd exploratori și misionari i-au indi

cat prezența în această regiune. Din cauza condițiilor dificile de deplasare în această zonă, membrii expediției congoleze nu au reușit să facă fotografii corespunzătoare însă s-a preconizat organizarea unei noi expediții ce se va bucura de o participare lărgită inclusiv de o polare adecvată. .
Va fi de-ajuns o 
medalieDupă cum aflăm din revista „Le Nouvel E- conomiste", în Japonia va începe anul viitor

producția unui nou tip de mașini de spălat. Noutatea absolută pe care o aduce este absența... motorului, precum și faptul că nu va folosi detergenți. Locul acestora va fi luat de ultrasunete, emise în același timp cu formarea bulelor de aer, din contactul cărora se va produce frecarea necesară spălării. în aceste mașini de spălat uzura rufelor va fi cu mult mai mică de- cît în mașinile de tip clasic. Nu se precizează dacă va și cîhta.
ELENA GRECESCU ■
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■ „Mă numesc Stelian Mari
nescu, locuiesc in Plopeni, strada Republicii nr. 16. blocul 47, apartamentul 9, județul Prahova, și am rugămintea să publicați in coloanele revistei cele mai calde mulțumiri pe care le adresez elevului MARIUS Z AM - 
FIRESCU — de la școala profesională din localitate — pentru deosebitul comportament civic de care a dat dovadă. înmi- nîndu-mi o importantă sumă de bani pe care o pierdusem : precizez că era pensia pe care abia o primisem. Felicitări și părinților săi, care au știut să-l educe în spiritul cinstei și demnității 1“

B Primim din partea Minis
terului Educației și Invățămîn- 
tului :„Referitor la scrisoarea adresată de către învățătoarea Ar
gentina Dobre din Cîmpulung, județul. Argeș. vă facem cunoscut : în urma analizei situației încadrărilor școlare din zonă, acesteia i s-a aprobat încadrarea la. școala din apropierea domiciliului, prin schimb de posturi cu o altă învățătoare, soluție ce rezolvă în mod echitabil atit interesele învățământului, cît și cele ale învățătoarelor in cauză".

B „Prin decizia Regionalei C. F. Craiova nr. 175/2 716/84. mi s-a imputat suma de 2 483 lei, decizie care la data de 30 martie 1985 a fost anulată prin ho- tărîrea comisiei de judecată nr. 97. dîndu-mi-se cîștig de cauză. în luna aprilie a acestui an, Regionala C. F. Craiova a înaintat recurs la Judecătoria Craiova, recurs care la data de 10 mai a. c. s-a încheiat în favoarea mea. Intrînd în posesia hotărîrii judecătorești m-am prezentat cu cerere la Divizia comercială a Regionalei C. F. Craiova, pentru a mi se restitui suma respectivă ce îmi fusese incorect reținută din retribuție. De la acea dată si pînă acum (scrisoarea este datată 18 noiembrie — N. A.), cînd din nou m-am interesat de soarta banilor mei. mi s-a comunicat că durează mult... că este vorba de trei semnături ce trebuiesc aplicate pe cererea mea pentru restituirea sumei. Este oare posibil ca aplicarea a 3—4 semnături. să dureze mai mult de... 7 luni?!" (Rodica A.S., strada 
N. Titulescu, bioc C. 1, scara II, 
apartament 14 — Craiova).

■ Consiliul popular al jude
țului Vrancea, D.P.M.O.S. :„Privind modul de soluționare a scrisorii adresate de către 
Mihaela Munteanu din orașul Adjud : din verificările efectuate rezultă că solicitanta are 20 de ani, este absolventă a 10 clase și solicită sprijin pentru încadrarea în cîmpul muncii ; în vederea soluționării cererii sale, s-a luat legătura cu aceasta și a fost repartizată la Cooperativa meșteșugărească ..Drumul Nostru" — Adjud, pentru a se califica în meseria de confectioner îmbrăcăminte".

B D-ale I.C.R.A.L.-ului : „Mă numesc Ilaralambie Buțineu, domiciliez în București, strada Izbîndei nr. 50 ; sînt om al 
muncii la S.G.L. 5 — I.C.R.A.L. 
„Pajura", în funcție de zugrav- 
vopsitor. Nu sînt unui căruia ii place să facă neplăceri altora, dar nici eu. ca simplu cetățean, nu pot suporta vreme îndelungată niște neplăceri care trebuie să le suport, despre ce este vorba ? în luna februarie a. c„ am contractat una sobă de teracotă cu unitatea la care sînt încadrat, adică S.G.L. 5 — I.C.R.A.L. „Pajura". Am achitat suma respectivă. după care urma să mi se execute lucrarea. Deși am intervenit de mai multe ori. nici pînă acum, in luna noiembrie, nu mi s-a executat această sobă pentru care am plătit suma de 2 900 lei ! Menționez că materialele necesare lucrării — teracotă, cărămidă, șamot, pă- mînt și nisip etc., — mi le-am transportat eu. pe cheltuială proprie, și în plus față de devizul achitat, la domiciliu, de Ia centrul S.G.L. 5 ; nu știu dacă asta eră obligația mea, dar am făcut-o. Am solicitat D.G.D.A.L., forul superior I.C.R.A.L.-ului, și mi s-a promis cu certitudine căi marți 6 noiembrie, mi se va trimite sobarul pentru executarea lucrării ; m-am învoit de la serviciu pentru acest lucru, sobarul însă nu a venit. Am înțeles — dar asta nu e treaba mea ! — această lucrare a fost raportată ea executată încă din timpul verii precedente... !

H Consiliul popular al muni
cipiului Constanta :„Referitor la scrisoarea Con
stantinei Mocanu. care solicita sprijin in obținerea unei locuințe, vă informăm : numitei i s-a repartizat de către I.C.R.A.L. Constanța garsoniera nr. 46 din blocul L.E. — 36. bulevardul Alexandru Lăpușneanu nr. 68".

H „Pe data de 10 august 1984, în urma unui accident am suferit o fractură a piciorului drept. Fiind transportat de urgentă la Spitalul județean Ploiești, am fost propus pentru amputarea piciorului — diagnostic : fractură dublă deschisă 1/3 distolă ambele oase, gambă — menționez că am vîrsta de 38 ani... ! La insistențele doctorului DINU ȘTEFAN.. i s-a permis acestuia să încerce totuși imposibilul, după cîteva discuții profesionale cu ceilalți confrați de meserie ; nu știu dacă va înțelege cineva ce „clipe" ăm petrecut asistînd la discuțiile astea, ce argumente a prezentat doctorul Dinu Ștefan — dar eu am optat pentru acest „imposibil". Pe care medicul și l-a asumat. în- cepînd prin intervenții chirurgicale (în număr de șase), tratamente ortopedice, fixarea oaselor rupte și toate cele invăta- te la școala românească de ortopedie avîndu-1 ca mentor pe eminentul doctor ortoped Antonescu G. de la clinica „Canta- cuzirio" din București, solicitat să participe la intervenția chirurgicală a medicului curant Dinu Ștefan. Acum sînt pensionat temporar pentru invaliditate, de gradul II, timp de 6 luni. Cu emoție vă comunic că. după acest interval, îmi voi relua activitatea, voi fi redat societății ca om valid — piciorul mi-a fost salvat ! Am obligația morală de a-i mulțumi acestui om minunat — și. sper să fiu înțeles, emoția mă oprește a mai adăuga ceva în plus" (Mihai 
Dragomir, strada Bănești, blo
cul 8 E, apartamentul 33 — 
Ploiești).

B Consiliul popular al jude
țului Galați :„Privind scrisoarea numitei 
Vprbnica Atanasiu din Tecuci: comisia județeană de pensii, prin decizia 63 674/1985. i-a stabilit acesteia o pensie pentru limită de vîrstă corespunzătoare vechimii în muncă de 10 ani, ea avînd activitatea întreruptă la 1 08 1984. Plata drepturilor bănești se efectuează potrivit planificării primite de la Ministerul Muncii : au avut prioritate cazurile cu vechime în muncă integrală. V. A., avînd numai 10 ani vechime în muncă, a fost comunicată la acest minister pentru plata drepturilor în luna noiembrie a.c„"

B „Subsemnați!, oameni ai muncii pe platforma industrială a municipiului Dej și care facem naveta cu trenul pe distanța Nima, comuna Mintiu Gherlei, jud. Cluj, vă rugăm să publicați aceste rinduri în sensul de a propune Regionalei C. F. Cluj analiza situației noastre, pentru a dispune oprirea trenului nr. 4202 și în halta Nima, aproximativ 1—2 minute ; solicităm acest lucru deoarece nu avem nici un alt mijloc de transport pentru a ne deplasa de la locuințe la unitățile unde ne desfășurăm activitatea, fiind nevoiti să ne deplasăm cu mașini de ocazie, sau pe jos — circa 
7 kilometri —, fapt ce duce la întîrzieri la serviciu, precum si la dereglări în activitatea noastră. Menționăm că am mai făcut demersuri în acest sens la organele de resort, dar nu am primit nici Un răspuns" (scri
soarea este semnată de 60 cetă
țeni, expediată fiind de * către 
Constanta Golban din Nima, nr. 
13 A, județul Cluj).

B Consiliul popular al Secto
rului 6 :„Urmare scrisorii adresate de către Rada Pușcașu (prin care aceasta solicita sprijin pentru restabilirea legală a domiciliului fiicei sale, Doinița-Gabriela Pușcașu, la adresa din aleea Compozitorilor nr. 13. bloc OD. 5, apartamentul 274), vă comunicăm că situația a fost rezolvată favorabil",

B „Subsemnata Maria Geor- 
geseu, domiciliată în Craiova, 
cartier Piața Gării, bloc F. 1., 
scara I, etajul 3, apartamentul 
15, vă aduc la cunoștință următoarele : în luna iulie 1983 am înfiat o nepoată a mea. fata sorii mele care este văduvă și are șase copii ; am socotit, atît eu cît și soțul meu, că este cea mai apropiată de noi. ca 

să o înfiem. Cu decizia nr. 537/23.07.1983 a Consiliului popular al municipiului Craiova s-a făcut înfierea. De la vîrsta de 12 ani (chiar din anul in care tatăl ei a decedat), ea a stat la noi ; acum are 28 de ani. Are serviciu în oraș, avem apartament proprietate personală unde poate avea spațiu asigurat. Nu are buletin de oraș, ci numai viză de flotant, figurînd cu domiciliul în comuna Valea Ștandului, sat Horezu-Poenari. în decizia menționată mai sus se spune că „se încuviințează înfierea cu toate efectele filiației firești". Față de situația a- rătată mai sus. solicităm sprijinul celor în drept — conside- rind că îndeplinim toate condițiile legale — pentru stabilirea domiciliului nepoatei înfiate de către noi în municipiul Craiova".
0 I.P.E.E. — „ELECTROAR- 

GEȘ" :„Referitor la sesizarea tovarășului Ștefan Csîfra din Tg. Mu
reș, strada Gh. Marinescu nr. 31, vă facem cunoscut : pe data de 16 noiembrie a.c.. s-a deplasat Ia domiciliul acestuia un tehnician al reprezentanței noastre, care a pus în stare de refunc- ționare aspiratorul de praf. „AP-20 s,“- conform procesului verbal încheiat. Ne exprimăm regretul față de cele întîmplate și nemulțumirea față de modul în care Cooperativa meșteșugărească' „METALUL — Tg. Mu
reș" a înțeles să onoreze îndatoririle legale ce-i revin față de întreprinderea noastră ; acest caz îl vom prezenta forului tutelar al acesteia pentru a se lua măsurile ce se cuvin. Precizăm de asemenea că informațiile referitoare Ia calitatea- produsului pe care personalul muncitor al cooperativei meșteșugărești le-a furnizat beneficiarului sînt inexacte și tendențioase. neavînd un suport legal. Vă asigurăm că întreprinderea noastră este preocupată permanent de îmbunătățirea calității produselor și rezolvarea operativă a sesizărilor beneficiarilor".

B „Mă numesc Melania Fri
că, locuiesc în București, bu
levardul Pionierilor nr. 19, 
bloc A5, apartamentul 15, sec
torul 4 : vineri 18 octombrie orele 16,15, aflindu-mă în orașul Tg. Secuiesc, județul Covas- na, și avînd copilul bolnav, am intrat în farmacia din centru unde am solicitat un termometru (la casă erau multe persoane !), menționez că am repetat rugămintea de a mi se spune 
dacă au termometre de cinci 
ori, soțul meu șe așezase la rînd. copilul. în vîrstă de cinci ani avea febră mare — voiam să știu dacă putem rămîne sau să plecăm înapoi la Covasna, unde _ veniserăm la tratament. Deoarece nu mi s-a răspuns, am solicitat jurnalul cumpărătorului ; după multe insistente, vîn- zătoarea — căci nu-i pot spune altfel ! — a chemat un cetățean, care a spus că este șeful unității, dar care, în loc să-mi rezolve problema, m-a obligat să ... merg la miliție unde mi-a cerut să fac dovada că am solicitat „de cinci ori", și nu mi s-a răspuns ! Ofițerul de serviciu — pe drept cuvînt ! — a spus că problema nu este de competența sa. Am fost așadar purtată inutil la miliție, cu un copil căruia i se declanșase rujeolă, avînd- temperatură mare (vă anexez actele doveditoare — sînt la noi, 
N. A.). Farmacista se numește FARCAS. pe șeful dînsei nu l-am identificat, avea un fular la gură. Consider însă absolut inumană atitudinea celor doi, prima refuzipd să-mi comunice răspunsul 1S o întrebare elementară — cel de al doilea obligîndu-mă să merg la miliție spre a da o declarație absurdă (cum s-ar fi putut dovedi că 
am cerut ceva de cinci ori la 
rînd ? !) — și, mai ales, ce importanță avea acest lucru atita timp cît mă aflam, cu un copil bolnav, într-o farmacie 11“

B Procuratura municipiului 
București :„Urmare articolului publicat în numărul 42 al revistei din 18.10.1985, privind conducătorii auto de la Depozitul de combustibil nr. 105 situat în strada

• „Flacăra" nu ia în considerare scrisorile anonime și nu primește 
acte originale. Scrieți-ne cît mai concis. Și nu uitați să vă iscăliți. Precizați 
eventual telefonul unde vă putem găsi. Audiențele se țin ziinic intre orele 
11 — 14.

Maica Teofana. sectorul 1 —care condiționează transportarea lemnelor, de primirea unor sume de bani — vă informăm că s-a dispus efectuarea de cercetări penale, de către Procuratura locală a Sectorului 1, sub aspectul infracțiunii de luare de mită".H „Păsul meu e foarte simplu : am cumpărat o cămașă 
tăiată în două ! — și asta intr-o pungă sigilată, dar cu parafa C.T.C.-ului Fabricii de confecții Suceava !... Am trimis cămașa la fabrică pe data de 13 septembrie a. c„ am primit confirmarea de primire ; dar, în continuare, nici un răspuns, pînă astăzi (20 noiembrie — N. A.). Să fie cu ghinion ziua de 13 ? ! Sau să se fi lansat vreo modă nouă, iar eu nu mai merit nici un răspuns în acest caz ? !" (Emil Dorneanu, 75 413, 
Lamotești 3—5, bloc 62, ap. 4 — 
București).

IB D.P.M.O.S. București :„Cu privire la scrisoarea ă- dresată de Gheorghe N. Cum- 
pășanu din comuna Lădești, 
satul Cermengești, județul Vâlcea, prin care acesta cere sprijin în obținerea unui mototricî- clu, vă comunicăm următoarele: D.P.M.O.S. București este de acord cu transferul unui moto- triciclu Ia D.P.M.O.S. Vîlceâ, pentru a fi dat în folosința petiționarului. Numitul a fost solicitat pentru a-și ridica moto- triciclul solicitat. în data de 25 noiembrie anul curent".

a D.P.M.O.S. Suceava :„Referitor la scrisoarea adresată de către Violeta Buzîiă din 
orașul Gura Humorului, strada 
Avram laneu 11, piin care solicită sprijin pentru încadrarea in muncă. în urma analizei efectuate vă comunicăm : a fost încadrată ca dactilografă Ia Exploatarea minieră Leșul Ursului din cadrul Combinatului minier Gura Humorului, unde lucrează și în prezent".

Pagină realizată de
HORIA PĂTRAȘCU fl

Poșta redacției
B Rita Andras — Mjercurea- Ciuc : Absolvenții institutelor de învătămînt superior, repartizați în producție, sînt obligați să

Dincolo de aparențe

Cine-î păgubașul?Există vîrste la care seriozitatea, înțelepciunea par a fi indiscutabile. Poți pune la îndoială cuvîntul de onoare pe care și-1 dă un om cu părul alb ? Sau discernămîntul unui bunic ? Dar să nu ne pripim...Vasile Ciubotaru, zis „Vișan", din Piatra Neamț, spre exemplu, la respectabila vîrstă de peste șaizeci de ani, poate să treacă pentru cei care nu-1 cunosc decît din vedere, drept un cetățean cumsecade. Cînd acesta pretinde, însă, că „poate pricopsi pe cineva peste noapte", susținînd, nici mai mult, nici mai puțin, că „deține meșteșugul fabricării banilor", cu condiția ca amatorul de îmbogățire subită, să-i ofere lui in prealabil zece la sută bani gheață în contul sumei pe care dorește s-o capete mai tîrziu, ce poți să crezi despre el în afară de faptul că trebuie să fie un șarlatan ?Și totuși, oameni în toată firea, chiar mai în vîrstă decît „Vișan", se lasă atrași în capcana acestuia.Se înțelege de la sine că un individ cu asemenea preocupări tenebroase stîrnește repulsie în rîndul vecinilor și cunoscuțiîor cu o conștiință civică normală. Așa se explică faptul că miliția a fost sesizată nu de mult despre o nouă afacere pusă la cale de Vasile Ciubotaru. Ofițerii Ion Sîrghi și Mihail Spiridon reușesc să-l prindă în flagrant, în- clipa în care urma să „pricopsească" încă un naiv, evi- tîndu-se- astfel aruncarea unei importante sume de bani pe apa Sîmbetei ; Dar... surpriză. . Cu 

efectueze stagiul în unitățile în care au fost repartizați. Schimbarea dispozițiilor de repartizare, precum și transferarea sau detașarea în alte unități socialiste nu pot fi efectuate decît cu aprobarea biroului Comisiei guvernamentale de coordonare a repartizării în producție a absolvenților de învățămînt superior. Nerespectarea dispozițiilor susmenționate atrage, după caz, potrivit legii, răspunderea disciplinară, materială S Ion și Eva Co- 
teți — Ticvaniu-Mic (Caraș-Se- verin) : Urmașii au dreptul la lotul personal al decedatului numai în anul survenirii decesului 
SI Maria lonete — Poroschia (Teleorman) : Dv„ fiind plătită cu sume forfetare, nil aveți calitate;» de persoană încadrată în sensul Codului Muncii, iar timpul lucrat și retribuit cu astfel de sume nu constituie vechime în muncă valabilă la pensie M Au
rica Marin — București : Perioadele lucrate după pensionare nu se includ în vechime în muncă B Vasile Ion — Rădești (Argeș) : Puteți fi menținut în sistemul de asigurări, urmînd să cotizați in continuare și să livrați produse la fondul de stat pentru a putea beneficia de drepturile de asigurări sociale și de pensie pentru o durată de contribuție de minimum 10 ani B Neeulai 
Ștefan — Mărășești :Pe perioada concediilor fără plată nu aveți dreptul la , spor de vechime 
S Viorel Marinescu — București : în funcția de subinginer principal pot fi încadrați subin- gineri care au o vechime de ce) puțin 8 ani în funcții tehnice 
B Pavel Matei — Iași : întrucîț dv. nu ați cerșit anularea deciziei de pensionare în termen de 30 de zile, decizia a rămas definitivă, fiind suspendată doar plata pensiei pînă la încetarea activității B Magdalena Ionescu — București :-Pentru motive temeinice, care vor fi apreciate de către instanța de judecată, bunurile comune se pot împărți prin hotărîre judecătorească și în timpul căsătoriei 83 Marioiea 
Morarii — Odorheiu-Secuiesc : Dacă sînteți transferată cu serviciul în altă localitate nu trebuie să renunțați ia școală, puteți obține transferul la lin liceu din localitatea respectivă.

MARGA NEDEtEA ■

prilejul percheziției domiciliare efectuate la Vasile Clabo'aru, se găsește o sumă de bani de-a dreptul incredibilă pentru un individ care nu se spetise niciodată cu munca și nici nu avea altă sursă legală de cîștig. Era clar că dăduse nu de mult o ..lovitură". Cine era însă păgubașul ? De ce nu reclamase acesta ?Iată întrebările la care se străduiesc să răspundă cei doi ofițeri mai sus menționați. Pînă una-alta, Vasile Ciubotaru este reținut și cercetat, iar banii găsiți asupra Iui ridicați, conform legii, în vederea clarificării provenienței lor.Se află astfel, după un timp de căutări, că păgubașul era Ion Hontău în vîrstă de șaizeci și cinci de ani, vînzător la „loz in plic" din localitate.De ce nu reclamase I.H. că fusese victima unei înșelăciuni de nu mai puțin de 150 600 lei ? „De rușine", avea să susțină, intr-un fel, pe bună dreptate, „ghinionistul". Ne permitem să adăugăm noi că și de teamă, însă. Lăsîndu-se inițial indus în eroare, ințelegînd mai apoi că afacerea în care se implicase oricum era în afara legii, I.H. n-a avut curajul să reclame. Presupunînd că „Vișan" ar fi fost chiar un falsificator de bancnote, cum să accepți tu cetățean onest o asemenea combinație dubioasă ?Desigur, în cazul respectiv totul nu fusese decît iluzie „.Vișan" nu era un falsificator, ci doar un șarlatan care știe să speculeze slăbiciunile credulilor.
MIHAI GROZAVU S
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• Zilele trecute a avut loc recepția preliminară a șoselei modernizate Sîntămăria Orlea — Rîu de Mori. Noul drum va reduce cu 25 la sută distanțele de transport tehnologic pentru ’ șantierele de execuție a hidrocentralei Rîu Mare — Retezat și a salbei de uzine hidroenergetice în aval de la Clopotiva pînă la Hațeg. Prin bretelele care vor fi executate peste barajele hidrocentralelor, el va asigura mai multe legături directe cu drumul național Hațeg —•. Caransebeș. Totodată noua șosea va contribui la o mai bună punere în valoare a patrimoniului turistic al masivului Retezat.• Aflăm din ziarul ce apare Ia Tîrgu Jiu că recente săpături arheologice efectuate în perimetrul satului Poiata au scos la iveală, pe fondul unui sistem constructiv din secolul al XV-lea, urme ceramice datînd din secolul al XIH-lea. Cioburile de vase atestă că aici a existat o așezare mult mai veche, ceea ce a născut o interesantă expoziție. Pornind la o posibilă interpretare toponimică „Polata“-„Palat“ ceramica descoperită ar putea să ne apropie — afirmă specialiștii muzeului județean — de reședința medievală a voievodului LitovoL
Miraj — un singur sensVenisem să aflu, doar, care sînt produsele noi ale „Mi- raj“-ului și am descoperit, brusc, că doream să aflu mai mult. Cum se nasc aceste pro- I duse. Să fi fost de vină aerul parfumat, specific, care domnea peste tot în întreprindere ? Poate. Oricum, n-am rezistat tentației de a înțelege, fie și sumar, ce înseamnă producția de articole cosmetice. O simplă organizare industrială a auxiliarelor frumuseții ? O știința ? Sau și o artă ? Am descoperit că activitatea de aici implică, în fond, cite ceva din toate. ’ Este o activitate industrială pentru că presupune tehnologii complexe de fabricație. Dar este și știință, în laboratoarele întreprinderii făcîndu-se încercări, încercări, foarte multe încercări pentru a găsi soluțiile cele mai bune Și mas este, nu în ultimul rînd, o artă. Pentru că o indispensabilă calitate a unui produs cosmetic este de a atrage. Și atracția implică rafinament, modernitate, distincție. Producătorii de articole cosmetice trebuie să fie, deci, și niște artiști ai frumosului, ai bunului gust, iar articolele realizate aici dovedesc cu prisosință, după părerea mea, că firma „Miraj“ a reușit să ia din scrisul dublu al acestui cuvînț („iluzie" sau „farmec, atracție") numai a doua accepțiune. A reușit printr-un interes perseverent și colectiv acordat caii- : tații. Argumente ? Să dau unul singur care mi se pare foarte sugestiv. Există un laborator do testări organoleptice a produselor de parfumerie. Ori de cîte ori se obține un produs nou sînt chemați aici, pe lîngă specialiști, și muncitori din întreprindere. Fiecare își spune părerea, acordînd chiar note. Exact ca la un concurs. Desigur, gusturile sînt diverse. Tocmai de aceea, noul produs trebuie pentru a trece cu succes aceas- , tă probă, să întrunească un punctaj cîț mai mare. Aserrie- ' nea consultări se fac și cînd este botezat un produs ce urmează să fie lansat pe piață. Căci, firește, numele trebuie să fie incitant, atrăgător, inspirat. Sînt ascultate, deci, mai multe păreri, înainte de a se alege varianta optimă.Să ne oprim acum și asupra produselor noi pe care între- , prinderea „Miraj" le pune în a- ceastă Lună a cadourilor la dispoziția cumpărătorilor. Pentru îngrijirea tenului a fost realizat un bogat sortiment de creme : gama „Gerovital" — formula 2 (recomandată mai ales persoanelor cu o piele devita- lizată și cu riduri); gama „Pell Amar" — formula 2 (bogată în principii active naturale extrase din nămolul terapeutic al lacului Balta Albă, asociate cu extracte vegetale și recomandată pentru îngrijirea tuturor tipurilor de piele și la orice vîrstă) ; gama „Acantha" — formula 2 (care valorifică proprietățile Apilarnilului, . recomandată în îngrijirea pielii delicate). în domeniul parfumeriei s-au realizat o serie de produse pentru femei sub mărcile „Bellatrix Lux" (în nota de miros 
a cunoscutului parfum Charlie 

șl prezentată în flacoane de sticlă, tip Galle) .„Miraj" i 125 și 150 (cu mirosuri florale moderne), „Darelec" (în nota parfumului Madame Rochas). în magazinele de specialitate au mai fost trimise casetele „Veronica" și „Dalia" conținînd cîte două flacoane, unul de parfum și altul de apă de toaletă. Se pregătește, de aseme-, nea o casetă de familie, in- cluzînd un flacon „Miss Miraj" și un parfum pentru bărbați (nici ei n-au fost uitați !) discret, proaspăt, paciulat, pe linia retro.Din cîte am înțeles, mal sînt în pregătire și alte sortimente despre care vă vom informa la vreme.• Anunțam Intr-unui din numerele trecute că retrospectiva „Nicolae Grigorescu" a poposit la Tulcea. Aflăm că ea se bucură și aici de un atît de mare succes la public, îneît organizatorii au hotărît menținerea ei în această localitate pînă la sfîrșitul lunii decembrie.• La unitatea de panificație din Băile Tușnad a fost pusă în funcțiune o linie de producție pentru fabricarea sticksurilor. Inserăm știrea cu intenția de a reaminti întreprinderilor similare din Capitală că sticksurilc -sînt acele delicioase „bețișoare" 

pe care bucureștenii le așteaptă cam de mult să revină in magazine
La Opera româna• Sîmbătă 7 decembrie (ora 17), Othello de Verdi. Principalii interpret!: Anatol Covali, Sanda Șandru, Vasile Marti- noiu„ Ștefăniță Lascu. Conducerea muzicală: Carol Litvin.* în matineul de duminică 8 decembrie a fost programată operă compozitoarei Carmen Petra-Basacopol, Inimă de co

pil. Cristian Mihăilescu, Cornelia Angelescu, Adriana Ale- xandru-Bop, Nicolae Bratu și Ștefan Teodorescu sînt soliștii care vor cîrita alături de copiii Gabriela Amuzescu, Irina Lă- zăriciu, Andreea Bătucă și de corul „Voces primăvara". Dirijează Claudiu Negulescu.• Duminică seara (ora 18) figurează pe afiș baletul Cocoșa- 
tul de la Notre-Dame. Sub bagheta dirijorului Lucian Anca, principalii interpreți vor fi: Alexa. Mezincescu, Adrian Gheorghiu, Mihai Tugearu, Lau- rențiu Guinea, Anne Marie Vretos.• Lucia Țibuleac va interpreta rolul titular din Aida (marți 10 decembrie, ora 17), în care Iulia Buciuceanu va fi Amneris, Anatol Covali — Ra« dames, Vasile Martinoiu — Amonasro. Va dirija Cornel Trăilescu.

• Rigolclto continuă repertoriul verdian miercuri 11 decembrie (ora 18). Sub bagheta lui Lucian Anca, în rolurile principale vor apărea Florin Georgescu, Silvia Voinea, Nicolae Urdăreanu,• Baletul ceaikovskian Fru
moasa din pădurea adormită cu Anne Mărie Vretos, Laurențiu Guinea, Doina Acsinte și Leda Popescu este programat pentru joi 12 decembrie, ora 18. Dirijor Lucian Anca.• în Flautul fermecat de vineri 13 decembrie (ora 18) cîntă Eleonora Enăchescu, Elena Si- mionescu, Elvira Cîrje, Cornelia Pop, Iulia Buciuceanu, Gerda Radier, Daniela Vlădescu, Adriana Alexandru, Lucian Marinescu, Ștefăniță Lascu, Ștefan Teodorescu, Alexandru Moi- siuc, Nicolae Andreescu, Ion Grigorescu. Dirijează Lucian Anca. .

Din nou despre plantele 
medicinaleîn ziarul „Informația Harghitei", farmacistul Ilie Echim îi avertizează pe cei care aii insomnii sau adorm mai greii să nu facă abuz de somnifere, tranchilizante etc., deoarece folosirea lor fără diseernămînt duce la obișnuință, la cunoscuta dependență de medicamente, cil riscuri uneori grave pentru organism. Desigur, cunoscuta afirmație a lui Napoleon „cinci ore de somn pentru un vîrstnic, șase penttu un tînăr, șapte pentru o femeie și opt pentru un prost sînt de ajuns" nu este decît una din butadele de gust îndoielnic pe care împăratul le debita cîteodată în dorința de a epata, explicabilă între altele și prin faptul că Bonaparte avea un somn foarte scurt, dar profund, odihnitor. Goethe a dormit, se pare, toată viața opt ore pe noapte, ceea ce nu l-a împiedicat să scrie „Faust", îneît nu numărul orelor de somn contează, ci odihna propriu zisă obținută prin somn. Tranchilizantele, somniferele, la care șe apelează cu prea mare ușurință, pot fi evitate — scrie farmacistul Echim — prin folosirea unor ceaiuri din plante medicinale. Și enumera plantele care au efect sedativ și ușor hipnotic : valeriana, hameiul, rpiriița și 1c- 

ULTIMA ORĂ
vănțica. Bînd seara, înainte de culcare o ceașcă de ceai din aceste plante, ne putem asigura un somn liniștit, odihnitor, care să ne refacă forțele pentru munca de a doua zi.• Anul acesta „barza" a adus la Deva 1 530 de noi locuitori. Ultimul sosit este o fetiță. Se numește Emilia. îi urăm sănătate si viată lungă.• Tînăra întreprindere de tractoare din Miercurea Ciuc tinde să devină o firmă cu greutate. Aflăm că de pe benzile 1 de montaj a ieșit nu de mult tractorul cu nr. 23 000. Trebuie să mai adăugăm că tractoarele realizate aici au o largă utilitate. putînd fi folosite în lucrări din agricultură, construcții, exploatări forestiere și la alte lucrări desfășurate în locuri greu accesibile.
Cum va fi luna decem
brie ?Am adresat această întrebare. inspirată firește, din dorința mai multor cititori ai revis- "tei de a afla cum va arăta prima lună de iarnă, lui Constantin Mareș, cercetător principal la Institutul de meteorologie și hidrologie. Iată, pe scurt. ce ne-a răspuns:

ANCHETA NOASTRĂ SPORTIVĂ
DE SFÎRȘîT DE AN

Conform tradiției, în primul număr din decembrie deschi
dem ancheta noastră sportivă de sfîrșit de an, menită să-1 de
semneze pe cel mai bun fotbalist român. Pînă Ia 20 decembrie 
(data poștei), așteptăm opțiunile dumneavoastră, stimați cititori, 
pe adresa revista „Flacăra", București, Piața Scînteii 1, căsuța 
poștală 3 312, cod 71 341, cu rugămintea de a menționa pe plic 
„Anchetă sport". Ca de obicei, răspunsurile dumneavoastră vor 
constitui un capitol al unui mai vast sondaj, in cadrul căruia 
se vor mai pronunța specialiști, scriitori, cronicari de fotbal etc.

Nu uitați deci să ne scrieți, cel mai tîrziu pînă la 20 decem
brie, adăugind numele și adresa completă, anonimele nefiind 
luate în considerație !

Totodată, urmărind cultivarea spiritului de sportivitate și 
loialitate pe stadioane, în săli etc., stimularea nobleței și gene- - 
rozității în sport, „Flacăra" va acorda și în 1985, Premiul fair- 
play, ajuns la a 3-a ediție. Și in acest sens, tot pînă Ia 20 de
cembrie (data poștei), așteptăm propuneri și sugestii din partea 
cititorilor, cu mențiunea (pe plic) „Premiul fair-play". Vă vom 
ține Ia curent, pe măsura sosirii scrisorilor, cu stadiul celor 
două sondaje.

— Ultima lună a anului se anunță a fi mai rece decît în mod obișnuit, mai cu seamă în jumătatea de răsărit a țării. Zilele cu precipitații vor fi relativ numeroase, dar cantitățile însumate pe întreaga lună nu vor depăși valorile medii plu- vianuale decît în regiunile vestice și de sud ale țării. Să precizăm, însă, ce înțeleg meteorologii prin „în mod obișnuit". Pentru decembrie, bineînțeles. Compararea variațiilor vremii de-a lungul timpului indică următoarele valori : în regiunile de cîmpie o temperatură a aerului cuprinsă între —1“ și + 3° și cantități de precipitații între 20 și 50 mm; în regiunile de deal șl în depresiunile in- tramontane o temperatură cuprinsă între —5° și +2°, cantitățile de precipitații fiind cuprinse între 20 și 80 mm ; în regiunile de munte temperatura se încadrează între —9° și —1°, iar precipitațiile între 40 și 110 mm.Revenind la decembrie 1985, trebuie să spunem că Inna se va remarca în primul rînd prin variații însemnate ale temperaturii la nivelul întregii țări. Ea va debuta printr-o vreme rece, cu temperaturi sub valorile obișnuite, minima coborînd, în prima decadă sub —12° sau ' chiar —14°, în special în partea centrală și de nord a țării. Spre mijlocul'lunii, mai precis
na 

între 12 și 16 se vor înregistra, în schimb, cele mai ridicate temperaturi care vor fi cuprinse între —4° șl +.6° în timpul nopții, pentru ca ziua, maximele să atingă chiar +15° în regiunile sud-vestice. In a doua parte a lunii temperatura va scădea din nou apreciabil, cu excepția, poate, a ultimelor două-trei zile care se vor . apropia de valorile- n.ormale, în privința precipitațiilor se pare că- există șanse mari să avem numeroase zile cu lapp- viță și ninsori, repartiția acestora în timp fiind destul de neuniformă. Să spunem, totuși, că se așteaptă să se înregistreze cele măi mari cantități în perioada cuprinsă între zilele de 15 »și 20 ale lunii, singurul interval cu precipitații neînsemnate fiind 21—25 decembrie.O altă caracteristică a acestei luni va fi turbulența crescută a atmosferei. Vîntul va înregistra intensificări serioase aproape pe tot parcursul lunii, iar între 15—20 decembrie zăpada va fi spulberată sau viscolită. Vîntul se va potoli abia în ultima parte a lunii.• în cadrul Direcției C.F. Constanța Port se lucrează la punerea în funcțiune a unui sistem informatic denumit „Neptun", care va permite urmărirea permanentă a vagoanelor de marfă din momentul sosirii și pînă la plecarea lor 

din port. „Neptun" contribuie astfel la reducerea timpului de staționare a vagoanelor eu circa 2 ore/vagon.• Răspîndirca manuală â îngrășămintelor chimice la culturile de cartofi sa desfășoară nu numai cu un consum mare de muncă și timp, ci - poate duce — neexistînd posibilitatea unei dozări corecte — chiar la. erori care afectează rezultatele producției. Pornind de la a- ceastă constatare, un colectiv de cadre didactice de la Universitatea brașoveană a construit un aparat de dozare automată a îngrășămintelor chimice. El permite programarea oricărei combinații a elementelor da bază ale îngrășămintelor, precum și repetarea automată a acestor combinații.
Invitație la ȘirneaLa poalele Pietrei Craiului, în satul turistic Șirnea, a nins mult în ultimele zile. Drumul

care leagă localitatea de șoseaua națională Brașov — Cîmpulung e acoperit de zăpadă, dar clinchetul zurgălăilor, care face deliciul turiștilor, a început deja să spargă liniștea. iernii și să umple satul de veselia vizitatorilor. Cei care-și petrec cel puțin cîteva zile în Șirnea se bucură de asemenea plimbări cu sania într-un decor pe potrivă, avînd, totodată, și posibilitatea să schieze pe . pîrtiâ 'special amenajată, ori să viziteze împrejurimile (Complexul Brusturet, Peștera Dîmbovicioara, Castelul Bran). Ca și în iarna trecută, cînd localitatea a fost vizitată de turiști din numeroase țări, noua zăpadă continuă să ră- mînă o chemare irezistibilă către acest superb sat de munte, în care funcționează un birou de cazare și alte servicii deschise turismului. Așadar, sezonul a început, invitația la munte rămîne deschisă.
Pagină realizată de 

ALEXANDRU ȘERBAN *

Premiera editorialăEditura Sport-Turism propune cititorilor săi o nouă colecție : Monumente și muzee. : Primul titlu este dedicat Muzeului de istorie din Suceava și poartă semnătura arheologului sucevean Emil Ioan Emandi. De la coperta atrăgătoare (re- producînd fotografic unul din punctele de mare interes ale muzeului — Sala sfatului dom
nesc — o ingenioasă reconstituire a atmosferei de curte din vremea lui Ștefan cel Mare, cu statui în mărime naturală, de mare efect) și pînă la sumarul alcătuit pe ideea mulr 
fum în parvo, cartea lui Emil Ioan Emandi este mult mai mult decît un amplu ghid 
al muzeului. Autorul ambiționează o sinteză de istorie și muzeistică pentru spâțiul-te- zaur al acestei părți din Bucovina, în care cuantumul de informație (de 'altfel. însemnat !) găsește forme accesibile de prezentare. Rigoarea nu exclude aici fluența, capitole întregi avînd aspectul unei plăcute narațiuni. „în felul acesta, îmbinarea caracterului de «ghid al muzeului» cu cel de «carte de istorie» locală împlinește, cu un mare procent de reușită, dezideratul către care trebuie să aspire orice lucrare de acest fel : informarea completă a vizitatorului ocazional al unui muzeu, cu datele cele mai importante ale istoriei demografice, economice, culturale și politice a orașului și a ținutului..." — spune în prefață arheologul Mircea D. Matei. Și cu acest gir. Muzeul de istorie 
din Suceava, de Emil Ioan Emandi (ca și — putem, presupune — următoarele apariții din colecție) își merită din plin locul în bibliotecile noastre, 
(T. R.).
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